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روزنامه

 مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: سه هزار و ۱۶۰ نفر 
از متقاضیان طرح اقدام ملی مسکن در این استان حائز شرایط 
شده اند که از میان آن ها تاکنون ۲ هزار و۵۳۰ متقاضی تایید نهایی 
شده اند.  حسن صبوری در جلسه ویدیو کنفرانس طرح اقدام ملی 
به ریاست وزیر راه و شهرسازی، افزود: در مرحله اول ثبت نام طرح 
مسکن اقدام ملی استان قم چهار هزار و ۴۰۰ متقاضی ثبت نام 
کرده که از همان ابتدا و پس از اعلام نتایج اولیه، امور مربوط به 

پالایش آن ها توسط اداره کل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان

معاون اقتصادی رئیس جمهوری گفت: قم در استفاده و جذب 
اعتبارهایی که برای آن در نظر گرفته شده از جمله اعتبارات تبصره 
۱۸ و تسهیلات کرونایی جزو استان های پیشتاز بوده و این نشان 
دهنده تلاش جدی برای رونق تولید و تجارت در این استان است. 
محمد نهاوندیان روز پنجشنبه در پایان جلسه ستاد فرماندهی 
اقتصاد مقاومتی قم در گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: طبق 
گزارش اعلام شده در این جلسه ۲۲ واحد تولیدی استان احیا 

شده و به چرخه تولید بازگشته که بسیار خوشحال کننده است.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم خبرداد

تایید نهایی ۲۵۳۰ متقاضی قمی در 
طرح اقدام ملی

معاون اقتصادی رئیس جمهوری: 

استان قم در جذب تسهیلات کرونایی 
پیشتاز است
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ازدستگیری وتبعید قبل ازانقلاب تا خدمات ارزنده در پست های مختلف پس از انقلاب؛

نگاهی به زندگینامه آیت الله محمد یزدی
معاون کمیته امدادامام خمینی)ره( استان قم :

پرداخت ۹۶8 میلیارد ریال کمک 
بلاعوض به مددجویان 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم هشدارداد:

شب یلدا؛بمب کرونا
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چند درصد جمعیت ایران شاغل هستند؟
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امدادامام  کمیته  خانواده  سلامت  و  حمایت  معاون 
ماه گذشته، ۹۶۸  استان قم گفت: در هشت  خمینی)ره( 
میلیارد ریال کمک بلاعوض به مددجویان کمیته امداد این 

استان پرداخت شده است.  محمدابراهیم نعیمی فزود: در این 
مدت پنج هزار و ۸۶۲ فقره وام به عناوین مختلف از جمله وام 

ازدواج و اشتغال به ارزش ۴۳۴ میلیارد و ۶۴۹ میلیون ریال

کاهش محدودیت ها نباید موجب عادی انگاری شود
شهروندان قم از دورهمی پرهیز کنند

طی جلسه ای به ریاست استاندار قم، محمد حاج عینی به عنوان مدیر عامل 
جدید مخابرات این استان معرفی شد.  استاندار قم در این جلسه طی سخنانی 
با اشاره سیاست دولت برای توسعه دولت الکترونیک بیان کرد: این امر در قم با 
داشتن ویژگی ارتباطاتی و جهان شهری آن از نظر زیارتی، مذهبی و معرفتی از 
اهمیت دوچندانی برخوردار است بهرام سرمست با اشاره به شیوع ویروس کرونا از 
سال گذشته، تهدیدها و فرصت های این ویروس را مورد توجه قرار داد و افزود: یکی 

از این فرصت ها توسعه  بسترهای ارائه خدمات الکترونیک بود. استاندار قم سبک

با قدردانی از خدمات مهندس دهناد ؛

مدیرعامل جدید مخابرات استان قم معرفی شد
 

رئیس کمیته فرهنگ و هنر کنگره ملی شهدای قم از انتشار فراخوان جشنواره 
داستان نویسی ویژه شهدای استان قم خبر داد. سید موسی حسینی کاشانی 
گفت: کنگره ملی شهدای قم با هدف ماندگار کردن یاد و خاطره شهدای گرانقدر 
و به منظور شناساندن شهدا و ترویج فرهنگ ایثار و شهادت برای نسل های آینده، 
فراخوان دریافت آثار داستانی را منتشر کرد.  وی با اعلام این موضوع که شرکت 
در این جشنواره برای عموم آزاد می باشد ابراز داشت: موضوعات این فراخوان به 
شرح زیر می باشد: قم شهر شهادت و ایثار ،سرداران و شهدای شاخص استان قم

رئیس کمیته فرهنگ و هنر کنگره ملی شهدای استان قم خبرداد

فراخوان جشنواره داستان نویسی ویژه شهدای استان قم 
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استاندار قم:

اجازه نمی دهیم کارخانه ای
 تعطیل وکارگران بیکار شوند
۶۰طرح برای رونق اقتصادی قم پی گیری می شود
آسیب بزرگ کرونا به بخش گردشگری

رییس مرکز تحقیقات کشاورزی قم خبرداد:

اختصاص26 هکتار از زمین  به کشت زعفران
 رییس مرکز تحقیقات، آموزش کشاورزی و منابع طبیعی قم گفت: گونه های 
متنوع گیاهان دارویی سازگاری خوبی با شرایط آب و هوایی استان دارد و در همین 
رابطه ۲۶ هکتار زعفران در قم کشت  شده است.  محمد رضا نایینی با اشاره به 
اهمیت استفاده از گیاهان کم آب بر در برنامه های توسعه ای بخش کشاورزی قم، 
افزود: زعفران گیاهی است که در فصل بهار و تابستان به آبیاری نیاز ندارد و تنها در 
پاییز و زمستان آبیاری می شود آن هم ۱۵ روز یکبار، که اگر بارندگی مناسب باشد 
همین را هم نیاز ندارد. وی ادامه داد: تجربه کشت زعفران در مناطق کوهستان 
استان مانند بخش کهک نشان داد ۲ تا ۳ بار آبیاری برای رشد این گیاه در برخی 
مناطق قم کفایت می کند که این موضوع مزیت مهمی برای کسترش سطح زیر 
کشت این گیاه است. نایینی با بیان این که کشت زعفران به غیر از خواص دارویی 
مزایای اقتصادی مناسبی نیز در پی دارد، گفت: به طور متوسط هر هکتار زعفران 
کشت شده در استان ۲۰ کیلوگرم محصول می دهد که حدود ۲۰۰ میلیون تومان 
درآمد را برای بهره برداران به دنبال دارد. وی بیان کرد: همچنین زعفران در یک 
سال کشت و تا حدود شش سال محصول می دهد که همین موضوع به صرفه بودن 
کشت و تولید این گیاه در استان را نشان می دهد. وی ادامه داد: کشت زعفران 
اشتغال زایی بسیار خوبی نیز در بخش کشاورزی استان به دنبال دارد و با به کارگیری 
صنایع تبدیلی در این بخش می توان زعفران تولیدی قم را به نحو شایسته به 

بازارهای داخلی و بین المللی عرضه کرد.

این طرح در هسته مرکزی شهر قم نصب و اجرا شود 

اجرای قطعه فرش کاشی شکسته در قم 
هنرمندان قمی یک قطعه فرش را در قالب هنر کاشی شکسته طراحی و اجرا 
کردند. خانم کوه بر مجری و سرپرست گروه اجرای این طرح با بیان اینکه فرش دست 
بافت یکی از هنرهای اصیل و منحصر به فرد استان قم به شمار می رود افزود: بمنظور 
حفظ هنر فرش دست بافت با همکاری شهرداری و میراث فرهنگی صنایع دستی و 
گردشگری استان یک قطعه فرش به روش کاشی شکسته و به مساحت 48 متر مربع 
طراحی و اجرا شده است. نصر معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی صنایع 
دستی و گردشگری استان با اشاره به اینکه استان قم در زمره استانهای فعال در زمینه 
هنر کاشی شکسته است گفت: در حال حاضر حدود ۲۰ کارگاه هر یک به ظرفیت 
۱۵ هنرمند در این استان فعالیت دارند. وی ارائه آموزش های کاربری و تسهیلات 
بانکی به هنرمندان متقاضی فعالیت در این رشته هنری را از جمله اقدامات استان 
برای توسعه این هنر برشمرد و افزود: هنر کاشی شکسته به سبب جذابیت و هزینه کم 
برای احداث کارگاه و خرید لوازم مورد نیاز می تواند ظرفیت مناسبی را برای اشتغال 
این افراد کند.  سلطانی رئیس انجمن هنرهای تجسمی استان هم با بیان اینکه 
استان قم دارای ظرفیت ها و استعداهای منحصر به فرد در رشته های مختلف هنری 
است اظهار داشت: با سرمایه گذاری هر چه بیشتر، توسعه امکانات و ارانه آموزش 
های کابردی امکان جذب هر چه بیشتر جوانان و علاقمندان به رشته های متنوع 
هنری بویژه هنر کاشی شکسته وجو دارد. قرار است این اثر زیبا و ماندگار در یکی از 

طرح های شهرداری در هسته مرکزی شهر قم نصب و اجرا شود.

توسط یک شرکت دانش بنیان در شهرک صنعتی شکوهیه صورت گرفت 
طراحی نسل نوین داربست های فلزی در قم 

یک شرکت دانش بنیان در شهرک صنعتی شکوهیه قم با ابتکاری موفق شد 
داربست های نسل های نوین را طراحی و تولید کند. سالانه بیش از یک هزار 
مورد حادثه ساختمانی در کشور رخ میدهد که بیش از ۲۰ درصد را نبود ایمنی در 
داربست های فلزی تشکیل میدهد. مدیرعامل شرکت تسکو ایمنی بالا، داشتن 
حفاظ برای ایستادن کارگران و باز و بسته کردن آسان را از ویژگی های این داربست 
ها برشمرد. آقای فروغی افزود: با استفاده از این داربست ها خطر سقوط کارگران 
و واژگونی داربست به صفر میرسد. وی یادآور شد این شرکت توانایی دارد علاوه بر 

تامین داربست مورد نیاز کشور بخشی را به صادرات اختصاص دهد.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: شب یلدا مانند یک 
بمب است ،اگر دورهمی ها و مهمانی ها را در این شب داشته 

باشیم بار دیگر شاهد اوج گیری کرونا در استان خواهیم بود. 
محمد رضا قدیر درجلسه ستاد پیشگیری کنترل و مبارزه 
باکرونا ویروس افزود: وضعیت قم از نظر کرونا به گونه ای است 

که در آستانه تبدیل شدن به رنگ زرد هستیم و منتظر اعلام 
رنگ بندی ها از سوی وزارت بهداشت می باشیم. وی اظهار 
داشت:  هرزمان رنگ زرد کرونایی در قم اعلام شد، آن موقع 
قوانین محدوده آن اعمال خواهد شد. وی گفت: به هیچ عنوان 
مغرور نشویم و کاهش محدودیت ها نباید موجب افزایش میزان

تامین واکسن کرونا
تکلیف قانونی

واکسن  دارد؟  ای  برنامه  واکسن  خرید  برای  دولت 
مفروض به چه شیوه ای بین مردم تقسیم می شود؟ 

موضوع ویروس کرونا در حد شیاع و شایعه آنچنان بین مردم جذابیت موضوعی یافته 
که کم و بیش شاهد لطیفه ها و کنایه های مرتبط با این امر هستیم.

ممکن است پاسخ سوالات مذکور در این پرسش کلی نهفته باشد که ،بنا بر مقررات و 
قوانین حاکم بر وظایف حاکمیت،تکلیف دولت در قضیه واکسن کرونا چیست؟بدیهی 
است جهت شناسایی و بررسی تکلیف قوای حاکمه اصلی ترین و معتبرترین منبع همانا 
قانون  اساسی کشور است که به عنوان میثاق ملت و حکومت معیار اصلی شناسایی 
حقوق ملت و تکلیف دولت است. مقدمه قانون اساسی،ضمن تبیین ارکان  انقلاب 
اسلامی در تشریح اهداف کلی انقلاب اسلامی به موضوعات اساسی مانند نهضت 
اسلامی،بهایی که مردم پرداختند،نقش ولایت فقیه و...اشاراتی دارد.دراین راستا عنوان 
اقتصاد وسیله است نه هدف به برداشت و توقع حکومت اسلامی از موضوع اقتصاد 
اشاره دارد: در تحکیم بنیادهای اقتصادی ،اصل،رفع نیازهای انسان در جریان رشد و 
تکامل اوست نه همچون دیگر نظام های اقتصادی ،تمرکز و تکاثر ثروت و سودجویی...و 
درادامه آمده است برنامه ی اقتصادی نظام اسلامی فراهم کردن زمینه ی مناسب رفع 
نیازهای ضروری جهت استمرار حرکت تکاملی انسان بر عهده حکومت اسلامی است. 
ساده ترین تحلیلی که ازاین مقدمه دریافت می شود این است که در نظام اسلامی هدف 
از پرداختن به مسائل و موضوعات اقتصادی تامین رفاه و رفع حوائج شخصی انسان 
ها در جهت تکامل و حفظ کرامت انسانی است.پرواضح است که ابتدایی ترین شرط 
تحقق چنین توقعی تامین مقدمات بهداشتی انسان هاست،طبیعی است تا زمانی که 
جان و تن انسان در صحت و سلامت نباشد پرداختن به سایر نیازهای بشر ادعایی ابتر 
و عبث است.انسان دردمند و بیمار هیچ درکی از کرامت و حفظ شان و منزلت انسانی 
ندارد،سخن گفتن از کرامت انسانی و ارزش معنوی انسان برای چنین فردی بیشتر 
جنبه شوخی دارد تا امری انشایی در حفظ ارزش های انسانی. اصل دوم قانون اساسی  
در شش بند پایه های نظام جمهوری اسلامی را بر شمرده و در ادامه اصل سوم دولت را 
موظف کرده جهت نیل به این اهداف همه ی امکانات خویش را برای تحقق امور۱۶گانه 
مصرح در این اصل به کار بگیرد.بند۱۲اصل ۳قانون اساسی در تکمیل مقدمه ی انشا 
شده در بحث اقتصاد مقرر کرده پی ریزی اقتصاد صحیح و عادلانه بر طبق موازین 
اسلامی جهت ایجاد رفاه ورفع فقر و برطرف ساختن هر نوع محرومیت را در زمینه های 
تغذیه،مسکن ، کار ،بهداشت و تعمیم بیمه وظیفه دولت می داند. در تکمیل مباحث 
مذکور،  ازاصل4۳قانون اساسی که ذیل عنوان "در باب اقتصاد و امور مالی"قواعدی 
را انشاء کرده  در می یابیم که بنیان اصلی اقتصاد در نظام اسلامی بر اساس تامین 
نیازهای اساسی مردم مانند مسکن،آموزش،درمان،بهداشت  و...تعریف می شود. 
خاصه اینکه در اصل۲9ذیل عنوان حقوق ملت، برخورداری از بهداشت به عنوان حقوق 
اساسی ملت شناخته شده است و در ادامه در تشریح چگونگی اجرای چنین هدف و 
تکلیفی اصل۱۰۰در معرفی برنامه های راهبردی و اساسی شوراها،پیشبرد سریع برنامه 
های بهداشتی را جزء برنامه های اصلی ونقشه راه شوراها تعریف کرده است. جمع 
اصول مذکور موید اهمیت مسئله بهداشت در نظام سیاسی-اجتماعی کشور وتاثیرِ 
توجه به این نیاز ابتدایی و اساسی مردم در نظام بندی اقتصاد کشور است.لذا بدون 
هیچ تردیدی باید اذعان کرد در طراحی برنامه های اقتصادی کشور که نمود عینی آن 
در قانون بودجه دیده می شود،پرداختن به موضوع درمان و بهداشت مردم در تعریف 
دخل و خرج کشوراز اوجب واجبات است. در تایید این موضوع است که سخنگوی 
بودجه۱4۰۰سرکارخانم مژگان خانلری اعلام کرده اند هزار میلیارد تومان اعتبار برای 
خرید واکسن کرونا در بودجه سال آینده تعریف شده است اما نکته مهم واساسی در 
این فقره، ذکرو تکرار ضرب المثل قدیمی نوشدارو پس از مرگ سهراب و این مصرع 
زیبای استاد شهریار که فرمودند:آمدی جانم به قربانت ولی حالا چرا!!از باب یادآوری  
و تذکراست،به این مضمون و معنا که خدای ناکرده تعلل و فوت وقت ناشی از بررسی 
قانون بودجه نزد نمایندگان محترم سبب شیاع این عبارات در نقد خرید یا تولید نسیه 
واکسن کرونا نشود. لذا بهتر است در جهت پیشگیری دهن به دهن شدن عبارات فوق 
الذکر ،مدام و مستمربه ذکر مثل "سیلی نقد به از حلوای نسیه "پرداخت تا به طرقی که 
حتما مدیران مدبر بهتر می دانند آن طریق چیست ،تا دیر نشده فکری به حال تامین 

واکسن کرونا شود تا انشاالله از قافله جهانی عقب نمانیم.
*وکیل پایه یک دادگستری

فراخوان مناقصه عمومی )نوبت اول (

اداره کل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم 
درنظردارد به استناد قانون برگزاری مناقصات  وآئین نامه های اجرایی آن و ازطریق مناقصه عمومی یک مرحله ای 
بدین  واگذارنماید.  واجدشرایط  پیمانکاران  به  دراسنادمناقصه  مندرج  بامشخصات  را  ذیل  های  قرارداد  انجام 
منظور اشخاص حقوقی دارای گواهینامه صلاحیت معتبر و مرتبط از مراجع ذیصلاح می توانند جهت کسب 
 اطلاعات بیشتر و دریافت اسناد مناقصه طبق جدول ذیل به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به نشانی
 www.setadiran.ir مراجعه نمایند.فقط پاکت تضمین شرکت در مناقصه به صورت فیزیکی تحویل دبیرخانه اداره 

کل گرددو مکان برگزاری جلسه مناقصه درمحل این اداره کل می باشد.    

شناسه آگهی: ۱۰۵77۹۰   

شهردار محترم منطقه چهار قم
 جناب آقای مهندس اصفهانیان مقدم

بدینوسیله از توجه و عنایت خاص حضرتعالی 
عمران  معاونت  در  گرامی  همکاران  زحمات  و 
جناب  خصوصا   ۴ منطقه  شهری  خدمات  و 
و  بیطرفان  جعفری،  باباجانی،  مهندس  آقایان 
مقدسیان، در راستای بازگشایی معبر کوچه ۱۶ 
بلوار شهیدان محمودنژاد و اتصال آن به کوچه 
به  ویژه  تشکر  و  تقدیر  جمهوری،  بلوار   ۵۰/۱

عمل می آید.
از طرف اهالی کوچه 50/1 جمهوری

محمد هادی جعفرپور*

تقدیر و تشکر
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 رییس جمهوری گفت: دو ملت ایران و افغانستان در طول تاریخ برادری و 
همسایگی خود را حفظ کرده اند و امروز راه آهن خواف- هرات این پیوند را 

مستحکم تر می کند. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی در آیین بهره برداری راه آهن 
خواف – هرات با حضور رییس جمهوری افغانستان، گفت: امروز روز سلام، 
روز رحمت، روز گشایش برای دو ملت بزرگ افغانستان و ایران است. دو ملتی 
که از یک ریشه، از یک تاریخ، از یک فرهنگ و از یک منطقه هستند و در طول 

تاریخ برادری و همسایگی خود را به عنوان بهترین یاران یکدیگر حفظ کردند.
رییس جمهوری با بیان اینکه امروز به عنوان یکی از روزهای تاریخی در روابط 
دو ملت بزرگ ایران و افغانستان است، افزود: روابط ما همیشه از طریق دلها و 
اندیشه ها و فرهنگ ها،  رفتارها و تلاش ها بوده است. امروز ریل راه آهن این 

پیوند را مستحکم تر می کند.  
و  افغانستان  ملت  دو  برای  شادمانی  با  توام  روزی  امروز  داد:  ادامه  وی 
ایران است و به سهم خودم بسیار خوشحالم که گرچه نشد به خاطر شرایط 
بهداشتی و کرونایی در کنار همدیگر و با حضور فیزیکی این افتتاح را انجام 
دهیم و از طریق فضای مجازی با فرمان دو رییس جمهوری این افتتاح بزرگ 

انجام گرفت.  
روحانی  در ادامه خطاب به رییس جمهوری و ملت افغانستان گفت: امروز 
یک روز تاریخی و به یاد ماندنی برای تاریخ دو کشور بزرگ ایران و افغانستان 
است. ۲۰ آذر ۱۳99/ ۱۰ دسامبر ۲۰۲۰ / ۲4 ربیع الثانی ۱44۲ به یاد 
خواهد ماند.  این تاریخ، زمان اتصال دو سرزمین دوست از طریق راه آهن با 
اعدادی که برای ما ایرانی ها با میمنت و مبارکی توام است. ما نمره ۲۰ را به 
عنوان نمره عالی و خوب می دهیم و امروز سه ۲۰ داریم، ۲۰ آذر و دسامبر 

۲۰۲۰ بنابراین این خط تاریخی ما با سه ۲۰ شروع شده است.  
رییس جمهوری افزود: روابط  دو کشور دوست و برادر مسلمان همسایه تنها 
از طریق همزبانی نیست بلکه از طریق همدلی هم هست همانطور که گفته 
می شود؛ همدلی از همزبانی خوشتر است. قدمی هم بالاتر، ما امروز دارای 
هم سرنوشتی هستیم؛ سرنوشت ما یکی است. ثبات، امنیت و توسعه منطقه 
در سایه ثبات و امنیت و توسعه هر دو کشور است. توسعه افغانستان توسعه ما 
و امنیت آن امنیت ما است همچنین ثبات در افغانستان، ثبات در ایران و همه 

منطقه است.  
روحانی اضافه کرد: ریشه روابط ما از هزاران سال پیش در فرهنگ، تاریخ 
و زبان است؛  البته همسایگی ما یک انتخاب نیست یک تقدیر و سرنوشت 
تاریخی است اما بهره مندی ما از یکدیگر اینجا به اراده ما بستگی دارد. اراده 
دولت ایران و ملت ایران این است که دو کشور از همه نعماتی که امکان پذیر 

است به نفع همدیگر بهره برداری و استفاده کنند.  
رییس جمهوری وقتی از مرزها سخن می گوییم و بیش از 9۰۰ کیلومتر مرز 
ایران و افغانستان حرف می زنیم معمولا در مرز از فاصله سخن گفته می شود 

اما وقتی از راه سخن می گوییم از پل، رودخانه و یگانگی و همبستگی حرف 
می زنیم.

وی افزود: همبستگی موجب رونق بیشتر زندگی مردم سخت کوش و  زجر 
دیده افغانستان می شود. ما همیشه در کنار تاریخ و ملت افغانستان بودیم. 
روزی که کشور شما از سوی شوروی  اشغال شد همان روز امام خمینی )ره( 
سفیر شوروی را احضار کرد و با او سخن گفت و گفت کار شما غلط و اشتباه 
است و ملت افغانستان روزی شما را از سرزمین و وطن خود بیرون می رانند و 
در طول جهاد مردم افغانستان ملت ایران در کنار ملت افغانستان بود. پیروزی 
شما، پیروزی ما بود، شادی شما شادی ما بود. افتخار داریم که در طول این 4۰ 

و چند سال میزبان میلیون ها مردم افغان بودیم.  
چون  دوست  و  گرامی  همسایه  برای  ایران  میزبانی  شد:  یادآور  روحانی 
افغانستان،  میزبانی که توام با آموزش رایگان برای فرزندان ملت افغانستان 
که بیش از 4۰۰ هزار نفر  هستند که امروز دانش آموزان افغان در کلاس های 
ما درس می خوانند و از بهداشت و درمان رایگان ما استفاده می کنند و در 
ماجرای کرونا به همان نسبت که به مردم ایران خدمت دادیم بدون هیچ فاصله 

و امتیازی به مردم افغانستان هم خدمت دادیم.
رییس جمهوری ادامه داد: امروز معتقدیم فرهنگ و تاریخ ما درهم تنیده 
است و به همان نسبت باید بازار و اقتصاد ما درهم تنیدگی داشته باشد. برای 
این که اقتصاد دو کشور را در کنار همدیگر و ارتباطات تجاری و اقتصادی را به 

حد مطلوب برسانیم نخستین گام زیرساخت ها است.  
روحانی با اشاره به افتتاح راه آهن چابهار با حضور اشرف غنی و نارندرا مودی 
نخست وزیر هند و روز تاریخی سه ملت،  گفت: امروز با حضور ویدیو کنفرانسی 
نیز جنابعالی )رییس جمهوری افغانستان( راه آهن ایران و افغانستان را افتتاح 
کردیم که دومین راه آهن در شرق ایران است. راه آهن میرجاوه راه آهن اول ما 
بود که ایران را به پاکستان متصل کرد و امروز هم خط خواف - هرات راه آهن 

دوم شرقی ایران است که ما را به افغانستان متصل می کند.
رییس جمهوری افزود: از سرخس در شمال ایران و اینچه برون و جلفا و 
سرانجام در رازی در غرب و در آینده نه چندان دور اتصال ما از کرمانشاه به 
خانقین،  اتصال ما از خرمشهر به بصره، راه های ارتباطی دیگری است که ما 
را به شرق و غرب متصل می کند و از این اتصال مردم افغانستان می توانند 

استفاده و بهره برداری کنند.
وی با بیان این که امیدواریم در آینده نزدیک راه آهن روزنک به هرات متصل 
شود، ادامه داد: در همین جا به آقای غنی رییس جمهوری افغانستان اعلام 
می کنم که جمهوری اسلامی ایران و شرکت های ایرانی آمادگی دارند که راه 
آهن روزنک در افغانستان را در زمانی کوتاه به هرات متصل کنند و امیدواریم 
هرات به مزار شریف متصل شود و این راه آهن در منطقه بتواند به اقتصاد کل 

منطقه کمک کند.
روحانی یادآور شد: با این اتصال مردم افغانستان می توانند میلیون ها تن 
کالاها را از طریق ریل جابجا کنند و صدها هزار مسافر می توانند از این ریل 
استفاده کنند و با اجرا و افتتاح بخش چهارم، مردم هرات می توانند به آرزوی 
دیرین خود برای زیارت مشهدالرضا و بارگاه ملکوتی حضرت امام رضا )ع( 

برسند.
وی با تاکید بر این که در این راه آهن رونق ایران و افغانستان را می بینیم، 
گفت: با این راه آهن کالای تجار افغانستان به راحتی می تواند به اروپا صادر 
شود همچنین می توانید به بندر امام )ره( و بندرعباس و در آینده نه چندان 
دور به بندر چابهار متصل شوید. ما با تلاش جدی راه آهن چابهار به زاهدان  
را  تکمیل و تا چند ماه دیگر دو بخش مهم این راه آهن را افتتاح خواهیم کرد و 
در سال ۲۰۲۱ این راه آهن متصل خواهد شد و بنابراین افغانستان می تواند در 

آینده نزدیک به چابهار متصل شود.    
رییس جمهوری افزود: با اتصال راه آهن به ازبکستان می توانید از همه 
امکانات ترانزیتی و فواید آن در این منطقه بهره مند شوید. این راه آهن می تواند 
حتی در آینده مسیر اتصال به ریل چین، قرقیزستان، تاجیکستان و بعد 

افغانستان و ایران باشد و شرایط را برای توسعه منطقه بیشتر آماده کند.  

هشدار صریح فرمانده نیروی دریایی سپاه به آمریکایی ها:

سینه به سینه شما در خلیج فارس ایستاده ایم 
تسنیم نوشت:فرمانده نیروی دریایی سپاه پاسداران گفت: امروز سینه به سینه 
نیروهای آمریکایی در آب های منطقه هستیم و اگر دشمن بخواهد خللی در امنیت 

منطقه ایجاد کنند مقابل او خواهیم ایستاد.
سردار دریادار علیرضا تنگسیری امروز در دیدار با نماینده ولی فقیه در گیلان استفاده از 
نیروهای جوان را از برنامه های نیروی دریایی سپاه خواند و اظهار داشت: استان گیلان، 
هشت هزار شهید تقدیم انقلاب و نظام اسلامی کرده و وجود دانشگاه نیروی دریایی 
سپاه در این استان نشان از اهمیت و جایگاه گیلان دارد. فرمانده نیروی دریایی سپاه 
پاسداران با بیان اینکه ایجاد خدشه برای خطوط کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران 
قابل پذیرش نیست و سپاه توانسته پاسدار امنیت در دریا باشد گفت: جمهوری اسلامی 
ایران متصل به آب های بین المللی است لذا باید از این فرصت به نحو احسن و بهینه 
استفاده کنیم. سردار تنگسیری با اشاره به اهمیت برقراری امنیت پایدار در خلیج فارس 
و آب های دوردست خاطرنشان کرد: چشم طمع به سایر کشورها نداریم بلکه دست 
دوستی به طرف کشورهای حاشیه خلیج فارس دراز می کنیم. وی به وحدت و همگرایی 
موجود بین نیروی دریایی سپاه و ارتش اشاره کرد و ابراز داشت: سپاه و ارتش با هم 
برادرند و دشمنان نمی توانند بین ما فاصله و شکاف ایجاد کنند و حضور نیروی دریایی 
سپاه در اقیانوس در ایجاد امنیت خطوط کشتیرانی تجاری و نفتکش های ایرانی موثر 
بوده است. فرمانده نیروی دریایی سپاه پاسداران با اشاره به رهنمودهای رهبر معظم 
انقلاب مبنی بر اینکه نیروی دریایی یک نیروی راهبردی است تصریح کرد: هدفمان 
از حضور در گیلان در واقع دیدار با خانواده های معزز شهدا به ویژه شهدای مدافع حرم 
است. سردار تنگسیری با بیان اینکه امنیت دریا برای جمهوری اسلامی ایران بسیار مهم 
است گفت: امروز دیگر آن گونه نیست که خطوط کشتیرانی برای دیگران آزاد باشد اما 
ما این حق را نداشته باشیم و پیام نیروی دریایی سپاه به کشورهای منطقه، دوستی و 
محبت است. فرمانده نیروی دریایی سپاه پاسداران تصریح کرد: دشمنان اگر بخواهند 
خللی در امنیت منطقه ایجاد کنند مقابل آنان خواهیم ایستاد و امروز سینه به سینه 

نیروهای آمریکایی در آب های منطقه ایستاده ایم.

داریوش قنبری: 

اصلاح طلبان برای ۱۴۰۰ به گزینه ی 
واحدی می رسند

یک عضو حزب مردم سالاری گفت که حزب متبوعش در چارچوب تصمیمات جبهه 
اصلاحات وارد عرصه انتخابات می شود.  داریوش قنبری در ارتباط با نحوه ورود حزب 
مردم سالاری به انتخابات ۱4۰۰ اظهار کرد: بعید می دانم حزب مردم سالاری خارج از 
تصمیماتی که مربوط به طیف اصلاح طلبان می شود، تصمیمی بگیرد. قطعا به عنوان 
یک حزب اصلاح طلب در چار چوبی که سایر احزاب این جناح در آن قرار می گیرند؛ 
حضور خواهد داشت.  وی ادامه داد: البته همه ما به خوبی می دانیم که ماهیت 
حزب به آن معنا که باید باشد وجود ندارد و در واقع همه ما فعالیت جبهه ای داریم. 
در آینده، برای ورود قطعی به انتخابات ۱4۰۰ هم همین طور خواهد بود. باید منتظر 
تصمیماتی باشیم که به شکل جبهه ای، در جبهه اصلاح طلبان گرفته می شود. این 
فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت و گو با ایسنا،  خاطرنشان کرد: در بین اصولگرایان 
هم به همین شکل است؛ احزاب اصولگرا نیز تعیین کننده نیستند و در قالب یک 
جبهه عمل می کنند.  قنبری سپس گفت: با توجه به جلساتی که مجمع روحانیون 
مبارز ترتیب داده و خبرش نیز منتشر شد؛ احساس می کنم قطعا اصلاح طلبان در 
انتخابات ریاست جمهوری ۱4۰۰ فعالیت خواهند داشت. افرادی هم به صورت فردی 
برای کاندیداتوری اعلام آمادگی کردند، برخی هنوز تصمیم نگرفتند و چهره های 
نسبتا زیادی نیز هستند که آمادگی برای کاندیداتوری در  انتخابات دارند اما منتظر 
دعوت شدن از سوی دیگران هستند. وی در پایان اظهار عقیده کرد: حتما اصلاح 
طلبان افراد شایسته ای دارند؛ اما هنوز زود است تا درباره اینکه چه فردی انتخاب می 
شود و در مورد او جبهه اصلاحات به نتیجه واحد می رسد، صحبت کنیم. اما قطعا 
اتفاقات آینده و گذر زمان به سمت اواخر سال جاری به جهتی منتهی می شود که از 

بین گزینه های متفاوت گزینه ای به عنوان گزینه نهایی به مردم معرفی خواهد شد.
 

معاون وزیر بهداشت:

نگران شدید شیوع کرونا بعد از دورهمی 
شب یلدا هستیم

 معاون کل وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: نگران شدید شیوع و 
گسترش موج دیگر کرونا بعد از دورهمی شب یلدا به خصوص در مناطق سردسیر 
و شمالی کشور هستیم.  دکتر ایرج حریرچی روز پنجشنبه در جلسه مشترک ستاد 
مقابله با کرونای استان اردبیل و قرارگاه طرح سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی، از 
مردم همه مناطق کشور خواست تا دورهمی و تجمع خانوادگی را به حداقل رسانده 
و شب یلدای امسال را به صورت مجازی برگزار کنند. وی وضعیت کنترل شیوع کرونا 
در کشور را شکننده خواند و تاکید کرد: اگر دستورالعمل های ستاد ملی و استانی 
کرونا رعایت نشده و همکاری مردم کم شود، ممکن است بار دیگر کرونا در سطح 
کشور اوج بگیرد. معاون کل وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با تاکید بر حفظ 
دستاوردهای بزرگ اخیر در کنترل کرونا در سطح کشور بیان کرد: اگر مراقبت نکنیم، 
این دستاوردها خدشه دار شده و کرونا دوباره سیر صعودی پیدا می کند. وی همچنین 
با موفقیت آمیز خواندن اجرای طرح طرح شهید سلیمانی در سایه همکاری مردم 
گفت: با اجرای این طرح، آمار کرونا در استان اردبیل سیر نزولی پیدا کرده است. دکتر 
حریرچی اضافه کرد: استان اردبیل جزو استان هایی بود که آخر از همه استان ها وارد 
موج سوم شیوع کرونا شد و در زمینه شدت شیوع و بروز نیز در رتبه اول قرار داشت ولی 
با کار درخشانی که طی چند هفته اخیر و در قالب طرح شهید سلیمانی به اجرا درآمد، 

روند نزولی بیماری در این استان نیز آغاز شده است.
 

رئیس دستگاه قضا:

در برخورد با اخلال گران ارزی
 خط قرمزی نداریم 

رئیس دستگاه قضاگفت: در برخورد با اخلال گران ارزی خط قرمزی وجود ندارد.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی افزود: در پرونده هایی که تاکنون رسیدگی شده هر دو 
طرف مورد توجه قرار گرفته است و باز هم مورد توجه قرار خواهد گرفت. وی گفت: 
کسانی که تخلف و اخلال ارزی داشته اند و هم کسانی که دست این افراد را در اخلال 
ارزی باز گذاشته و ارز را در اختیار آن ها قرار داده اند باید مورد پیگیری قرار گیرند. 
رئیس دستگاه قضا افزود: این روند مورد تاکید ما به دادسرا ها و دادگاه ها بوده است 
و باز هم خواهد بود و در بسیاری از پرونده ها جای پای این اخلال گران دیده می شود 
و باید مورد پیگیری قرار گیرند. البته برخی دادگاهی شده اند و برخی هم در شرف 
دادگاهی شدند. وی گفت: در رسیدگی به پرونده اخلال گران، به هیچ عنوان خط 
قرمزی وجود ندارد به جز بی استناد سخن گفتن و بی استناد حکم صادر کردن. رئیس 
دستگاه قضا همچنین با بیان اینکه نشست با جریان دانشجویی برای من مغتنم است 
افزود: دانشجویان متفاوت صحبت می کنند و ادبیات متفاوتی هم دارند، اما برای ما 
بسیار شیرین است. وی گفت: از صراحت گفتار دانشجویان دلخور نمی شوم، زیرا در 
این صراحت ها صداقت وجود دارد و، چون این صداقت ها از دل برمی خیزد بر دل هم 
می نشیند و موجب اصلاح امور خواهد شد. رئیس دستگاه قضا در پایان درباره برنامه 
بدون تعارف هم افزود: ان شاءالله که بتوانید بدون تعارف درد دل مردم را منعکس کنید.

 
وزیر نیرو :

قبض آب صفر برای کسانی که یک سوم 
الگو مصرف کنند

وزیر نیرو در توضیح مصوبه دولت برای رایگان شدن قبض آب برای کم مصرف ها، 
گفت: پیش بینی ما این است که در بخش آب و در شرایط فعلی حدود 4 میلیون 
مشترک در سطح کشور مشمول کم مصرفی هستند که امید است به این تعداد اضافه 

شود. 
رضا اردکانیان درباره مصوبه  ه یات دولت با موضوع »اصلاح الگوی مصرف و تشویق 
مشترکان کم مصرف آب« افزود: طبیعتا گروه هدف ما پرمصرف ها هستند و این 
مشترکان را با روش هایی که آموزش آنها در فرصت ۶ ماهه  موجود از جمله با نصب 
پنل های خورشیدی روی پشت بام شروع شده، تشویق به مدیریت مصرف در بخش 

برق خواهیم کرد.

الزمات دیپلماسی اقتصادی 
و تجاری منطقه ای 

هرات   - خواف  آهن  راه  از  قطعه  چند  افتتاح  خبر 
و  اقتصادی  دیپلماسی  در  جدیدی  تحرک  نویدبخش 

تجاری دو و چندجانبه است. جمهوری اسلامی ایران با داشتن پانزده همسایه در آب و 
خاک و برخورداری از منابع عظیم زیر زمینی و سرمایه های انسانی توانمند و شرکت های 
دانش بنیان می تواند با اراده و عزم ملی و همگانی و با سیاست ها و برنامه های دقیق و 

عملیاتی در یک بازه زمانی کوتاه با اقتصاد نفتی و خام فروشانه خداحافظی کند.
این مهم الزاماتی دارد. تدارک بازارهای متنوع در آسیا و جهان با تاکید بر سیاست 
الزامات است. داشتن دیپلماسی همسایگی،  این  از جمله  همسایگی در غرب آسیا 
منطقه ای و قاره ای در قاره کهن و پهناور آسیا - که به درستی قرن ۲۱ میلادی آن نامیده اند 

- می تواند تسهیل گر این رویکرد نوین اقتصادی باشد.
و  ابریشم   جاده  تاریخی  تجربه  با  زمین  ایران  ژئواستراتژیک  و  ژئوپلیتیک  موقعیت 
دالان های ارتباطی شمال - جنوب از یک سو و شرق - غرب از سوی دیگر فرصت های 
فراوانی را برای این دیپلماسی ایجاد می کند. کسب سهم مناسب از طرح بزرگ " یک 
کمربند- یک راه " نیازمند همزمان تحرک دیپلماتیک و فراهم کردن زیرساخت های مناسب 

است.
افغانستان، علاوه بر پیوندهای تاریخی و فرهنگی در سطح دو جانبه، به عنوان "قلب 
آسیا" به تعبیر علامه اقبال لاهوری، می تواند نقش مهمی در سیاست آسیایی و نگاه به 
شرق ایفا کند. سرمایه گذاری در روابط با افغانستان در عرصه های گوناگون فرهنگی و 
اقتصادی تامین کننده منافع دو ملت و توفیق در دیپلماسی اقتصادی و تجاری منطقه ای 

و تضمین کننده صلح و امنیت در غرب آسیا است.
با توجه به عدم دسترسی افغانستان به آب های آزاد برای بهره مندی از حمل و نقل 
دریایی، تامین زیرساخت های مواصلاتی به ویژه راه آهن برای این کشور ضروری است. 
طرح های توسعه ریلی در شرق ایران برای دسترسی آسان به سواحل مکران و اتصال راه 
آهن چابهار به زاهدان و بیرجند و مشهد می تواند مکمل راه آهن خواف - هرات باشد. 
تکمیل قطعه های باقیمانده در داخل خاک افغانستان تا هرات در اسرع وقت می تواند 
شیرینی این افتتاحیه را تکمیل و مردم دو کشور به ویژه مرزنشینان و  تولیدکنندگان و 

بازرگانان دو کشور را بیش از پیش شادمان کند.
                                                                                     دانشیار مطالعات منطقه ای دانشگاه تهران

 

نهاوندیان:

 شاخص های اقتصادی کشور 
مثبت خواهد شد

معاون اقتصادی رییس جمهوری با اشاره به روند رشد اقتصادی کشور، گفت: با ادامه 
روند کنونی شاخص های اقتصادی کشور به رغم تلاش های تحریم کنندگان و نزول 

اقتصادی جهانی تا منفی 4 درصد به خاطر شیوع کرونا، مثبت خواهد بود. 
محمد نهاوندیان عصرپنجشنبه در حاشیه بازدید از شهرک صنعتی شکوهیه قم در گفت 
و گو با خبرنگار ایرنا و صداوسیما، افزود: از زمستان سال گذشته شاخص اقتصاد در بخش 

های مولد اقتصادی در بخش های صنعت و کشاورزی مثبت شده است.  
وی ابراز کرد: آن چیزی که کشور در ماه های گذشته از آن آسیب دید و جنبه بازدارندگی 
داشت بخش خدمات بود که بخش عمده آن بخاطر شیوع کرونا بود که این حوزه را با 

مضیقه همراه کرد.
معاون اقتصادی رییس جمهوری گفت: از فصل تابستان سال جاری مجموعه شاخص 
های اقتصادی کشور مثبت شده و ایران به رقم مثبت تولید ناخالص داخلی نسبت به 

تابستان سال 98 دست یافته است.
به گفته وی، با بومی سازی و جایگزین کردن نیازهای کشور با ساخت داخل هم افزایی 
اقتصادی کشور افزایش یافته است و سیستم بانکی هم با طرح گام حلقه های پیوسته 

مالی و زنجیره تولید را همگام یک دیگر قرار می دهد.
نهاوندیان یادآور شد: از تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی درخواست می کنیم از مزایای 
طرح گام برخوردار شوند. معاون اقتصادی رییس جمهوری ابراز کرد: در این سفر از یک 
واحد تولید کننده چسب صنعتی بازدید شد که با تولیدات خود تا 9۰ درصد نیاز کشور 
به واردات محصولات مشابه را از بین برده است. به گفته وی، برغم اینکه تحریم کنندگان 
می خواستند فعالیت های اقتصادی کشور را متوقف کنند اما با همت فعالان اقتصادی و 
حمایت های دولتی امکان و ظرفیت های تولیدی کشور افزایش یافته و برخی از تولیدات 
دوران تحریم به عرصه صادرات نیز راه پیدا کرده است. نهاوندیان خاطرنشان کرد: بسیار 
امیدوار هستیم که در ماه های پیش رو شرایط برای تولید و اقتصاد کشور بسیار مناسب تر از 
وضعیت کنونی شود و مردم در روزهای آینده خبرهای بهتری از عرصه تولید و اقتصاد کشور 
بشنوند. معاون اقتصادی رییس جمهوری ابراز داشت: تامین سرمایه در گردش و سرمایه 
در ثابت از خواسته های فعالان اقتصادی است که این بخش باید تقویت شود و منابع بانک 

صنعت و معدن هم برای پشتیبانی از طرح های توسعه ای افزایش یابد.
 

با همت ستاد دیه قم صورت گرفت

آزادی ۱۱۷ زندانی جرایم مالی غیرعمد 
مدیر نمایندگی ستاد دیه قم گفت: از ابتدای امسال تا پایان آبان ماه، ۱۱۷ نفر که به 

دلیل جرایم مالی غیرعمد زندانی بودند، به همت این ستاد و با کمک خیران آزاد شدند. 
رضا مرادی پور  افزود: از میان این افراد 9 نفر به دلیل دیه غیر عمد، ۱۲ نفر نفقه و 9۶ نفر 
به دلایل مختلف مالی زندانی شده بودند. وی اضافه کرد: بدهی کل زندانی های آزاد شده 
۱۱ میلیارد ریال بود که 4۳ درصد معادل چهار میلیارد و ۷۰۰ میلیون ریال از طریق تخفیف 
از شکات تامین شده است. وی ادامه داد: مانده بدهی نیز از طریق کمک بلاعوض، آورده 
خانواده مددجویان، تسهیلات ستاد دیه و پیگیری اعسار فراهم شده است. مرادی پور 
خاطرنشان کرد: در حال حاضر ۷۷ زندانی جرایم غیرعمد در این استان شامل چهار نفر 
به دلیل دیه غیرعمد و ۷۳ نفر محکوم مالی، در انتظار آزادی هستند، که این رقم، کمترین 
میزان آمار زندانیان جرایم غیر عمد در ۱۰ سال گذشته می باشد. وی گفت: ستاد دیه استان 
قم با شماره حساب های بانک ملی ۰۲۰۱۲۳۱۶۱8۰۰9، بانک ملت ۱8۲۲۲88۷۲4 
بانک   ۵8۵98۳۷۰۰۲۵۷۶۶۲۳ کارت های  شماره   ،۱۵۳۰۰8۵۵9۳ تجارت  بانک  و 
تجارت و ۶۰۳۷99۷۵۶۰۰۰۰888 بانک ملی و شماره تماس ۳۷۷۲۲۶۶۶ آماده دریافت 

کمک های خداپسندانه مردم شریف قم برای آزادی زندانیان جرایم غیرعمد است.

 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

کاهش محدودیت ها نباید موجب
 عادی انگاری شود

 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با تاکید بر اینکه حفظ و صیانت از شرایط موجود وظیفه 
همه است گفت: کاهش محدودیت ها نباید موجب افزایش میزان تماس ها و عادی انگاری 
شود. محمد رضا قدیر ظهر پنجشنبه در جلسه ستاد پیشگیری کنترل و مبارزه با کرونا 
ویروس با بیان اینکه قم از نظر کرونا در آستانه تبدیل شدن به رنگ زرد است، افزود: هرزمان 

رنگ زرد کرونایی در قم اعلام شد، قوانین محدوده آن اعمال خواهد شد.
وی با تاکید بر اینکه کاهش محدودیت ها نباید موجب افزایش میزان تماس ها و عادی 

انگاری شود، افزود: حفظ و صیانت از شرایط موجود وظیفه همه می باشد.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم با بیان اینکه این ایام فرصت خوبی برای بازتوانی 
کادر درمان است، تصریح کرد: از همشهریان عزیز تقاضا می کنیم مسائل بهداشتی را 

رعایت کنند تا به پزشکان و پرستاران و کادر درمان کمک کنیم.

رییس اتحادیه ناشران قم:

 اقدامات کمکی وزارت ارشاد به صنعت 
نشر قابل تقدیر است

 رییس اتحادیه ناشران قم گفت: با وجود همه مشکلات ناشی از شیوع کرونا و تحمیل 
تعطیلی های چندباره بر ناشران و کتابفروشی ها، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی هر چه در 

توان داشت برای کمک به صنعت نشر انجام داد و این اقدام ها قابل تقدیر است. 
حمید خرمی افزود: مشکلات صنعت چاپ و نشر با شیوع کرونا در ماه های اخیر تشدید 
شد و این موضوع موجب نگرانی از آسیب جدی به این صنعت به ویژه در قم به عنوان یکی 
از مراکز مهم چاپ و نشر کشور را به وجود آورد. وی اظهار داشت: وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی از همان هفته های ابتدایی شیوع کرونا، ارزیابی خسارت های وارده به ناشران و 
کتابفروشی های کشور را در دستور کار قرار داد و با پیگیری های صورت گرفته تسهیلاتی 

تخصیص داد.

اخبار

 عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با بیان اینکه 
ممکن است، بودجه در مجلس با چالش هایی مواجه 
شود، گفت: با توجه به شرایط حساس کشور، صلاح 
بر این است که کلیات بودجه تصویب شده و جزئیات 

منابع و مصارف آن اصلاح شود. 
»محسن زنگنه« ا با اشاره به ارائه لایحه بودجه ۱4۰۰ 
به مجلس و فرایند بررسی آن گفت: ممکن است کلیات 
بودجه در کمیسیون تلفیق و در مجلس با چالش هایی 
مواجه شود ولی با توجه به شرایط حساس کشور، صلاح 
بر این است که کلیات بودجه تصویب شده و جزئیات 

منابع و مصارف اصلاح شود.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در خصوص 
احتمال تغییرات در جزئیات لایحه بودجه گفت: کار 
درست در این زمینه این است که مجلس تغییر ایجاد 
همان  اساس  بر  می خواهد  اجرایی  بخش  زیرا  نکند 
حوزه های  اما  کند.  ریزی  برنامه  هزینه ها  در  جداول 
پنهانی در بودجه است که خللی در کلیات بودجه ایجاد 

نمی کند ولی ساختار آن را می توان اصلاح کرد.
گفته  بودجه  در  مثال  عنوان  به  داد:  ادامه  زنگنه 
شده که این مقدار درصد از محل درآمد نفت را در این 
بخش ها توسط دولت هزینه شود که این موارد خیلی 
شفاف نیست. زیرا دستگاه مجری نمی داند رقم دقیق 
سهمش چقدر خواهد شد و این همان عدم شفافیت 

است.

وی با بیان اینکه برای بخش هایی از بودجه می توان 
یادآور شد: دولت می تواند سقف  تعیین کرد،  سقف 
تعیین کند و بگوید به عنوان مثال از ۳ درصد بودجه 
حاصل از فروش نفت تا رقمی که تعیین می کند در 
موارد مختلف عمرانی، بهداشتی،  اقتصادی، فرهنگی، 
نظر گرفته است،  ... در مناطقی که در  و  اجتماعی 
این سقف  از  بیشتر  اگر درآمد دولت  و   استفاده کند 
تعیین شده بود، به صندوق توسعه ملی ایران واریز شود.
نماینده تربت حیدریه و مه ولات در مجلس، شفافیت 
در بودجه را زمینه ساز افزایش ذخایر صندوق توسعه 
ملی عنوان کرد و گفت: در بودجه نقاط ریزی وجود دارد 
که اگر این موارد اصلاح شود نه تنها خللی در کلیات 
بودجه ایجاد نمی کند بلکه سبب شفافیت بودجه شده 
و ذخایر صندوق توسعه را تضمین کرده و مشکل کسری 

بودجه نیز حل می شود.
زنگنه با بیان اینکه درآمدهای مازاد در برخی از حوزه ها 
تعیین تکلیف نشده است، افزود: باید این درآمدهای 
مازاد که ممکن است در حوزه نفتی و غیرنفتی باشد به 
صندوق توسعه ملی بازگردد و دولت موظف شود از این 
درآمد مازاد برای جبران کسری بودجه استفاده کرده و 

هزینه جدیدی درست نکند.
رییس کمیته اصلاح ساختار بودجه مجلس با اشاره 
گفت:   ۱4۰۰ بودجه  لایحه  در  هزینه ها  افزایش  به 
افزایش  هزینه ها  که  نشان می دهد  کلی  مشخصات 

یافته است. البته در بخش حقوق کارمندان و کارکنان 
افزایش ۲۵ درصدی حداقل افزایش است و نباید به این 
بخش دست زد ولی  سایر هزینه ها را می توان تا حدی 

کاهش داد.
وی با بیان اینکه سهم مالیات در بودجه ۱4۰۰ پایین 
است، عنوان کرد: مالیات ها از ۲۰۰ هزار میلیارد تومان 
در سال 99 به ۲۵۰ هزار میلیارد تومان در سال ۱4۰۰ 

افزایش یافته است.
زنگنه با تاکید در بیشتر کشورها پیشرفته مالیات بر 
ارزش افزوده، مالیاتی به نفع تولید است که در بودجه 
کشور کمرنگ دیده شده، افزود: در سیستم مالیاتی 
کشور به جای اینکه مالیات از مصرف کننده گرفته 

شود، بیشتر از تولید کننده اخذ می شود.
 عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس ادامه داد: 
زیرساخت های این موضوع به طور کامل رعایت نشده 
و شرکت ها و مسوولان مالیاتی نیز آموزش لازم را ندیدند 
و این امر باعث شده مالیات بر ارزش افزوده به جای 9 

درصد،  ۲۰ تا ۲۵ درصد هزینه تولید را افزایش دهد.
رییس کمیته اصلاح ساختار بودجه، در عین حال 
مالیات بر ارزش افزوده را عادلانه خواند و گفت: دراین 
مالیات  است  کمتر  مصرفش  که  فردی  هر  مالیات 
از  که  نهادی  و  فردی  هر  و  پرداخت می کند  کمتری 
مصرف  و  کرده  استفاده  بیشتری  دولتی  امکانات 

بیشتری دارد، مالیات بیشتری پرداخت می کند.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه: 

صلاح کشور تصویب کلیات بودجه ۱۴۰۰ است

روحانی:

 راه آهن خواف-هرات پیوند ایران و افغانستان را مستحکم تر می کند

 عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی، گفت: اگر قرار است که در یک جایی 
اختلاف بین دولت و مجلس وجود داشته باشد، باید متکی بر یک سیاست باشد تا 
قدرت چانه زنی بین المللی را افزایش دهد اما آنچه که این چند روز درخصوص مساله 

برجام ظاهر شد و شاهد آن بودیم چندان در مسیر چنین سیاستی نبود. 
حسین مرعشی فعال در گفت وگو باایلنا، درباره تصویب قانون »اقدام راهبری برای 
لغو تحریم ها« گفت: وقتی یک مساله در کشور این چنین دارای اهمیت است و در آن 
مورد ما در یک طرف با مجموعه  ای از کشورها که در این مساله یک حداقلی به نام ۱+4 
هستند، مواجه هستیم یا در طرف دیگر قضیه آژانس بین المللی انرژی اتمی است، 
تدبیر حکومتی حکم نمی کند که مجلس و دولت جدا از هم به این موضوع بپردازند و 
موضع آن ها متضاد باشد. به عبارت دیگر در مواجه با نظام بین الملل و در عرصه های 

جهانی، نظام جمهوری اسلامی باید یک نظام متحد تلقی شود.
وی افزود: حتی اگر قرار است که در یک جایی اختلاف بین دولت و مجلس وجود 
داشته باشد، خود این اختلاف هم باید متکی بر یک سیاست باشد یعنی مجلس یک 
موضع داشته باشد و دولت موضع دیگر و این قدرت چانه زنی بین المللی را افزایش 
دهد اما آنچه که این چند روز درخصوص مساله برجام ظاهر شد و شاهد آن بودیم 
چندان در مسیر چنین سیاستی نبود. در چنین شرایطی که آمریکایی ها طی سه سال 
گذشته تحریم های شدید ظالمانه بر ما اعمال کردند، نمایش چنین اختلاف نظری به 
نظر من از هر دوجانب موجه نبود، هم مجلس نباید این چنین به سرعت و با دو فوریت 

به چنین طرحی ورود کند و هم این که دولت نباید رسماً و علنی موضع مخالف بگیرد.
نباید با تصمیم های احساسی به دشمن فرصت سواستفاده بدهیم 

این فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه نباید با تصمیم های احساسی به دشمن 
فرصت سواستفاده بدهیم، اظهار داشت: مساله دوم درخصوص این طرح این است 
که اگر بگوییم این طرح یک عکس العمل به ترور ناجوانمردانه شهید فخری زاده 
است، چنین تصمیمی یک اقدام کور بود که اتفاقا بازی در زمین قدرت اصلی پشت 
این ترور یعنی رژیم صهیونیستی که بانی و عامل اصلی این ترور است. اگر این را به 
عنوان واقعیت قبول کنیم که تمام هدف اسرائیل از انجام چنین عملیاتی به بن بست 
کشاندن سیاست های ایران در عرصه سیاست بین المللی و سخت کردن کار برای 
احیای برجام است، چنین اقدامی اتفاقا نوعی همراهی با سیاست هایی است که 

اسرائیلی ها آن را دنبال می کنند.
وی ادامه داد: نکته سوم این است که با توجه به ایرادی که شورای نگهبان به طرح 
گرفت و ماده ۶ این قانون اصلاح شد، عملًا این طرح را از چارچوب آن هدفی که 
طراحان آن دنبال می کردند، خارج کرد و این به نظر من نوعی هماهنگی شورای 
نگهبان با سیاست های کلی نظام بود. چرا که در تصویب اولیه فرصت دولت یک ماه 
پس از تصویب بود اما با اصلاحی که صورت گرفت این مهلت دوماهه و پس از لازم 
الاجرا شدن قانون، شد که در واقع شاهد افزایش یک ماه و نیمه این مهلت زمانی 

هستیم .

حسین مرعشی: 
نمایش اختلاف نظر میان دولت و مجلس خلاف تدبیر بود 

محمد رضا مجیدی*
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کنترل فشارخون چیزی است که خیلی از ما دوست داریم بدانیم چگونه باید 
انجامش دهیم، چه قدم هایی باید برداریم و چه چیزی باید یادمان باشد.

میلیون ها نفر در سراسر دنیا دچار فشارخون بالا هستند. کنترل فشارخون 
با دارو در نهایت به ترکیبی از درمان ها نیاز خواهد داشت که هم برای خدمات 
سلامت و بهداشت کشور و هم برای بیمار بسیار هزینه بردار است؛ اما برخلاف باور 
عمومی، حذف نمک از تغذیه، غیرضروری بوده و کافی نیست. بنابراین لازم است 
به یک سری شاخص ها و نکات غیردارویی توجه کنید که می توانند به طور مؤثر، 

فشارخونتان را کنترل کنند.
تحقیقات اخیر نشان می دهد، به جای اینکه تابع دستورالعمل های سفت و 
سخت باشید، یک سبک زندگی سالم را که روشی ایده آل برای کنترل فشارخون 

است در پیش بگیرید.
فشارخون بالا چیست؟

مفهوم فشارخون به فشار ناشی از جریان خون بر دیواره ی عروق و رگ ها گفته 
می شود. فشارخون سیستولیک به فشارخون در زمانی که قلب منقبض شده و 

خون را در سراسر بدن پمپاژ می کند گفته می شود.
از طرفی دیگر، فشارخون دیاستولیک به میزان فشارخون در زمانی گفته می شود 
قلب پُر از خون است. زمانی می گوییم فشارخون بالاست که در سه اندازه گیری 
غیرمتوالی، فشارخون سیستولیک بیش از ۱4۰ میلی متر جیوه و/ یا فشارخون 

دیاستولیک بیشتر از 9۰ میلی متر جیوه باشد.
میلیون ها نفر دچار فشارخون بالا هستند

کارشناسان عارضه ی پُرفشاری خون را یک مشکل عمومی مربوط به سلامتی 
می دانند که می تواند میلیون ها نفر در تمام دنیا را گرفتار کند. کارشناسان تخمین 
می زنند که ۳۰ درصد از جمعیت دچار فشارخون بالا هستند و شیوع آن در افراد 
بالای ۵۰ سال از مرز ۵۰ درصد نیز گذشته است. وقتی فشارخون به خوبی کنترل 
نشود به قلب، مغز، چشم ها و کلیه ها آسیب جدی وارد خواهد کرد. فشارخون 
بالا، علت اصلی سکته مغزی و نارسایی قلبی محسوب شده و دومین علت اصلی 
بیماری های مزمن کلیوی است. ضمناً پُرفشاری خون، دلیل پنهان برخی از 
نابینایی های مزمن می باشد. خوب است بدانید علت ۱۵ درصد از مرگ ومیرها 
در سراسر دنیا، پُرفشاری خون است. کنترل فشارخون لازم است اما نیاز مداوم به 

درمان های ترکیبی دارویی، عوارضی نیز دارد.
برای کنترل فشارخون بالا چه می توانیم بکنیم؟

سبک زندگی یکی از فاکتورهایی است که بزرگ ترین تأثیر را بر ابتلا به فشارخون 
این فاکتور چیزی است که می توانیم تغییرش دهیم.  بالا دارد و خوشبختانه 
دارودرمانی باید در مواردی که کنترل فشارخون بالا با روش های دیگر ممکن 
نیست صورت بگیرد. تاکنون درمان های غیردارویی تقریباً منحصر به کاهش 
مصرف نمک هستند تا این ماده جذب مایعات بدن نشود. اما آیا این اقدام ضرورت 

دارد و کافی است؟
خودداری از مصرف نمک لازم نیست

را در  شواهد علمی اخیر نشان می دهند مصرف نمک، تنش و فشار عروق 
تمام افراد افزایش نمی دهد. مثلًا: . مطالعه ای در سال ۲۰۱۲ نتیجه گرفت که 
مصرف نمک تنها در افرادی موجب افزایش تنش در عروق شده بود که سابقه ی 
. مطالعه ای در سال ۲۰۱۳ دریافت گاسپاچو که یک  آسیب عروقی داشتند. 
سوپ مخصوص اسپانیایی است با وجود اینکه محتوای نمک آن بالاست، ارتباط 

معکوس با تنش در عروق داشت.

. مطالعه ای دیگر در سال ۲۰۱۶ نیز دریافت بین مصرف سدیم و فشارخون بالا 
ارتباطی وجود ندارد.

حساسیت  دچار  که  می گذارد  اثر  افرادی  فشارخون  بر  فقط  نمک  مصرف 
فشارخون به نمک هستند و این تنها ۵۰ درصد از موارد را تشکیل می دهد. اما 
هرچند ما نمی دانیم علت دقیق این ارتباط علت و معلولی چیست و ابزاری در 
دسترس نداریم که اجازه بدهد افراد دارای فشارخون حساس به نمک را شناسایی 
نمایید، توصیه می شود نمک را با احتیاط مصرف کنید )یک قاشق مرباخوری 

نمک در روز که معادل پنج گرم نمک در روز است یعنی ۲.۳ گرم سدیم در روز(.
مصرف غذاهای بیش از حد فرآوری شده به هیچ کس توصیه نمی شود زیرا این 
مواد غذایی دارای نمک بسیار زیادی هستند و به دلایل دیگری نیز برای سلامتی 

مضرند.
راه های کنترل فشارخون بالا به غیر از کاهش مصرف نمک

به طور کلی درمان مناسب پُرفشاری خون شامل اقداماتی می شود که نتایج زیر 
را دارند:

. نرمال کردن حجم مایعات بدن
. کاهش ویسکوزیته خون

. افزایش قطر عروق
. رفع سفتی عروق

برای اینکه درک کنید روش های کنترل فشارخون چگونه عمل می کنند لوله ی 
آبی را در نظر بگیرید و به فشار آب داخل آن فکر کنید. کاری که می کنید این است 
که جریان آب داخل آن را تنظیم و نرمال کنید، ناخالصی های داخل آب را کاهش 
بدهید، یا لوله ی بزرگ تری جایگزینش کنید، و یا از ماده ای انعطاف پذیرتر آن را 

بسازید.
بیشتر پتاسیم و کلسیم و منیزیم مصرف کنید

نقش مؤثر پتاسیم در کنترل فشارخون قطعی است. زیرا پتاسیم باعث می شود 
سدیم بیشتری از ادرار دفع شود، عضلات شُل شوند و مقاومت محیطی بدن 
افزایش بیابد. به عبارتی دیگر پتاسیم، حجم خون در گردش را نرمال سازی کرده و 

به نفع ظرفیت انطباق پذیری عروق کار می کند.
کلسیم و منیزیم نیز در کنترل فشارخون بالا نقش دارند. کلسیم با مهار فاکتور 

انقباضی پاراتیروئید )PHF( اجازه می دهد فشارخون بالا کنترل شود. 
منیزیم این کار را به واسطه ی مکانیسمی که هنوز شناخته شده نیست انجام 
می دهد. اما چیزی که معلوم شده این است که افرادی که دچار کمبود منیزیم 

هستند، بیشتر احتمال دارد دچار پُرفشاری خون شوند.
ایجاد  نیز ممکن است در چگونگی  و مس  زینک، منگنز  مانند  املاح  سایر 
پُرفشاری خون دخیل باشند؛ اما هنوز تحقیقات کافی برای نتیجه گیری قطعی 

انجام نشده است.
بیشتر فیبر و پروتئین مصرف کنید

مصرف ۲۵ تا 4۰ گرم فیبر در روز می تواند فشار خون را کاهش دهد زیرا:
. مقاومت رگ ها را کاهش می دهد و ورود و خروج خون از قلب را بهبود می بخشد.
. فعالیت آنزیم ACE را که مسئول ایجاد انقباضات قوی عروق )آنژیوتانسین دو( و 

مهار ماده ی مربوط به اتساع عروق )برادی کینین( است کُند می نماید.
را کاهش  منیزیم  یا  پتاسیم  مانند  املاح منقبض کننده ی عروق  احتباس   .

می دهد.
همچنین غذاهایی که فیبر دارند معمولًا از نظر آنتی اکسیدان ها نیز غنی هستند 

و این مواد نیز می توانند در کنترل فشارخون مؤثر باشند. مطالعه ای در سال ۲۰۰۱ 
دریافت وقتی مصرف فیبر با پروتئین زیاد همراه شود، خاصیت آن در اتساع عروق 

بیشتر هم خواهد شد.
ویتامین های D و K ضروری اند

پایین بودن سطح ویتامین های D و K در بدن با افزایش فشارخون مرتبط است. 
هر دوی این ویتامین ها به طور فعال در تنظیم پروتئینی که کلسیفیکاسیون عروق 
را مهار می کنند نقش دارند. ویتامین D، مقدار این پروتئین را افزایش می دهد و 

ویتامین K آن را فعال می نماید.
این ها یافته های بسیار جدیدی هستند و به همین دلیل به تحقیقات بیشتری 
نیاز است. اما پژوهشی در سال ۲۰۱۷ بعد از بررسی ۱۷۱ فرد به طور قطعی نتیجه 
گرفت که پایین بودن سطح این ویتامین ها، نقش مهمی در ابتلا به پُرفشاری خون 

دارند.
کاهش مصرف کربوهیدرات هایی که شاخص گلیسمی بالایی دارند

گلوکز اضافی در خون به معنی افزایش چسبندگی خون است. بنابراین افزایش 
فشارخون رخ خواهد داد. در واقع افرادی که دیابت شیرین دارند اغلب دچار 

پُرفشاری خون نیز می شوند.
اجتناب از چربی های ناسالم

اسیدهای چرب ترانس و بیشتر چربی های اشباع شما را در معرض افزایش 
فشارخون قرار می دهند. تأثیر چربی های ناسالم بر فشارخون، ناشی از تجمع 
 HDL و کاهش LDL کلسترول در درون عروق است که موجب افزایش پروتئین

می شود.
هیدراته نگه داشتن بدن به کنترل فشارخون کمک می کند

نوشیدن آب کافی، خون را تصفیه کرده و از میزان چسبندگی آن کم می کند و این 
یعنی پایین آمدن فشارخون بالا.

فعالیت های هوازی، کلید کنترل پُرفشاری خون
بیشتر افراد بی تحرک، ۳۰ تا ۵۰ درصد بیشتر در معرض فشارخون بالا قرار دارند. 
فعالیت های هوازی مانند پیاده روی، یکی از بهترین روش های کنترل فشارخون 

می باشند.
فواید ورزش های هوازی به دلیل تأثیری که روی اتساع عروق دارند، دفع سدیم از 

طریق عرق و منجر شدن به کاهش وزن است.
چربی اضافی بدن، شما را دو تا شش برابر بیشتر مستعد پُرفشاری خون می کند. 

وقتی چربی در ناحیه ی شکم جمع می شود این عدد بزرگ تر هم خواهد شد.
به اندازه کافی بخوابید

خوب و کافی خوابیدن برای سلامتی ضروری است. مطالعات گوناگونی نشان 
داده اند مشکلات خواب با ابتلا به پُرفشاری خون ارتباط دارند. همچنین معلوم 

شده که خواب خوب و کافی به کاهش فشارخون کمک می کند.
استرستان را کنترل کنید تا فشارخونتان کنترل شود

استرس، طیفی از هورمون ها را فعال می کند که سبب تحریک سیستم عصبی 
سمپاتیک می شوند و این اتفاق تأثیر مستقیم بر فشارخون می گذارد. از این رو باید 
یاد بگیرید چگونه استرس خود را کنترل کنید تا از این طریق نیز فشارخونتان را 

پایین بیاورید.
اجتناب از مصرف الکل و تنباکو

تنباکو و الکل موادی سمی هستند که می توانند فشارخون را بالا ببرند. تأثیر 
تنباکو بر فشارخون به دلیل افزایش چسبندگی خون است. الکل نیز همین اثر را 
دارد زیرا در ابتلا به انواع بیماری ها که مستقیماً سبب افزایش فشارخون می شوند 

نقش دارد.
میکروبیوم روده، کلید کنترل فشارخون بالا

درست مانند دیگر بیماری های مزمن، افرادی که دچار پُرفشاری خون هستند 
دچار اختلالاتی در میکروبیوم روده خود می باشند که در افرادی که دچار فشارخون 
بالا هستند دیده نمی شود. برخی از فرضیه ها می گویند این ارتباط می تواند ناشی 

از مصرف نمک باشد.
مطالعه ای در سال ۲۰۱۷ نشان داد موش هایی که رژیم غذایی آن ها به مدت 
چند هفته پُر از نمک بوده، میزان کمتری لاکتوباسیلوس در سیستم گوارش خود 

داشتند.
کاهش این نوع باکتری با افزایش سلول های پیش التهابی مرتبط است و در 
نتیجه فشارخون افزایش خواهد یافت. میکروبیوم روده می تواند جواب این مسئله 
باشد که چرا تنها ۵۰ درصد از افرادی که دچار پُرفشاری خون هستند، به مصرف 

نمک واکنش معکوس نشان می دهند.
تغذیه، روشی برای کنترل فشارخون بالا

در مورد غذا، یکی از بهترین رژیم های غذایی، رژیم غذایی مدیترانه ای است که 
یک روش ایده آل برای دریافت تمام مواد مغذی لازم توصیه شده در بالا محسوب 
می شود؛ اما یادتان باشد که همیشه لازم است یک سبک زندگی سالم داشته 
باشید که شامل خواب کافی، تحرک بدنی، کنترل استرس و مصرف نکردن مواد 
سمی می شود. ضمناً مصرف مکمل لاکتوباسیلوس می تواند مفید باشد. به طور 
کلی بهترین راه کنترل پُرفشاری خون، در پیش گرفتن رویکردی جامع و مفصل 

است که فراتر از صرفاً کاهش مصرف نمک خواهد بود.

کنترل فشارخون فقط به نمک مربوط نیست

عوارض زیاده روی در مصرف سرکه سیب1۲ توصیه طلایی برای کنترل فشار خون

سرکه سیب فواید زیادی برای بدن دارد؛ اما باید بدانید که زیاده روی در مصرف 
آن مانند هر ماده غذایی دیگری دردسرساز می شود. می توانید از سرکه سیب در 
برنامه غذایی روزانه تان استفاده کنید اما به میزان متعادل و کم. در ادامه شما را 
بیشتر با عوارض زیاده روی در مصرف سرکه سیب آشنا می کنیم. لطفاً با ما همراه 

باشید.
سرکه سیب یک محصول ارگانیک است که از ترکیب سیب با مخمر به دست 
می آید. در طی این فرآیند، مخمر قندهای موجود در سیب را به الکل تبدیل 
می کند. سپس با افزودن باکتری ها، الکل در اسید استیک تخمیر می شود تا 

زمانی که به غلظت ۵ تا ۶ درصد برسد.
از  بسیاری  عامل  این  و  شده  طبقه بندی  ضعیف«  »اسید  رده  در  اسید  این 
فواید و اثرات مفید آن محسوب می شود. با این حال، این محصول حاوی آب و 
 Critical Reviews in Food ریزمغذی های دیگر است. نتایج پژوهشی که در
Science and Nutrition به چاپ رسیده است نشان می دهد که اسیداستیک 
موجود در سرکه سیب به سوخت و ساز چربی ها کمک کرده و باعث کاهش خطر 
ابتلا به چاقی مفرط و دیابت می شود. سؤال اینجاست: چرا نباید در مصرف سرکه 

سیب دچار افراط شد؟
اثرات جانبی زیاده روی در مصرف سرکه سیب

با وجود اینکه سرکه سیب را یک محصول سالم می دانیم اما زیاده روی در مصرف 
آن به نفع سلامتی بدن نیست. یادتان باشد که در حین مصرف سرکه سیب بهتر 
است آن را در آب حل کرده و بعد مصرف کنید. در ادامه به عوارض افراط در این 

محصول می پردازیم:
ایجاد تأخیر در تخلیه معده

مصرف زیاد سرکه سیب باعث تشدید علائم گاستروپارزی یا فلج معده می شود. 
این مشکل یک بیماری رایج در بین افرادی است که به دیابت نوع ۱ مبتلا هستند. 
گاستروپارزی نوعی اختلال در عملکرد عصب های معده است که پاکسازی معده 
را با مشکل مواجه می کند. آنچه اتفاق می افتد این است که سرکه سیب سرعت 
خروج مواد غذایی از معده و ورود آن به لوله گوارش تحتانی را کاهش می دهد. در 
نتیجه باعث افزایش جهش قند خون می شود و در عین حال جذب مواد مغذی به 

جریان خون را نیز با کندی مواجه می کند.
علائم این اختلال شامل موارد زیر می شود:

حالت تهوع
سوزش معده

ورم شکمی
بروز ناراحتی گوارشی

برای برخی افراد مصرف سرکه سیب تحریک کننده است و باعث ناراحتی معده 
می شود. با وجود اینکه نتایج برخی پژوهش ها نشان می دهد که اسیداستیک 
باعث ایجاد احساس سیری طولانی مدتی می شود اما این فرضیه نیز وجود دارد 

که این تأثیر ناشی از سوءهاضمه ای باشد که ایجاد می کند.
نتایج پژوهشی که در مجله بین مللی Obesity به چاپ رسیده نشان می دهد 
اشتهای گروهی از افرادی که یک نوشیدنی حاوی ۲۵ گرم سرکه سیب مصرف 
کرده بودند کاهش پیدا کرده اما در کنار آن احساس تهوع ناخوشایندی را نیز 

تجربه کرده اند.
کاهش میزان پتاسیم و کاهش تراکم استخوان

تا به امروز تحقیقات کنترل شده کافی روی ارتباط بین مصرف سرکه سیب و 
میزان پتاسیم خون انجام نگرفته است. همچنین مطالعات کافی روی ارتباط آن 
با کاهش تراکم استخوانی نیز وجود ندارد. با این حال، زمزمه هایی در خصوص 
این تأثیرات به گوش می رسد و باید مراقب بود. به طور دقیق تر اینکه مشاهده شده 
است خانمی که به مدت طولانی میزان زیادی سرکه سیب مصرف کرده است 
در بیمارستان بستری شده و دلیل آن کاهش پتاسیم و تغییرات شیمیایی خون 
بوده است. این زن به مدت ۶ سال و به طور مرتب حدود ۲۵۰ میلی لیتر سرکه 
سیب رقیق شده در آب مصرف کرده است. بررسی های پزشکی نشان داد که 
این خانم مشکل پوکی استخوان و شسته شدن مواد معدنی از استخوان ها دارد. 
پزشکان همچنین مشاهده کردند که اسید زیاد می تواند باعث کاهش تشکیل 

استخوان های جدید شود.
تخریب مینای دندان

مصرف مواد غذایی و نوشیدنی های بیش از حد اسیدی باعث تخریب مینای 
تأثیر نوشابه ها و آب میوه ها روی  دندان می شود. بررسی های دیگری نیز روی 
مینای دندان انجام شده است که نشان از اثرات منفی آن ها نشان می دهد؛ اما 
نتایج برخی از بررسی ها نشان می دهد اسید استیک نیز به این لایه محافظتی 
 Clinical Laboratory دندان آسیب می زند. نتایج پژوهشی که در مجله پزشکی
به چاپ رسیده است نشان می دهد که سرکه سیب می تواند بعد از 4 ساعت باعث 
نابودی ۱ تا ۲۰ درصدی مواد معدنی دندان ها شود. با این حال باید بدانید که 
این بررسی ها در آزمایشگاه صورت گرفته است نه در دهان انسان. اما شرط عقل 
این است که اجازه ندهید سرکه سیب رقیق نشده به طور مستقیم با دندان هایتان 

تماس داشته باشد.
سوزش گلو و مری

به   Acta Paediatrica در  که  بررسی هایی  نتایج  باشید.  مراقب  است  بهتر 
اثرات مصرف مایعات مضر نوشیده شده توسط  چاپ رسیده است که در آن 
اندازه سرکه سیب  از  کودکان بررسی شده است نشان می دهد مصرف بیش 
خالص می تواند باعث بروز سوزش مری شود. محققان به این نتیجه رسیده اند 
که اسیداستیک موجود در سرکه سیب باعث ایجاد بیشترین میزان سوزش گلو 
می شود. به همین دلیل نیز در رده ترکیبات قوی طبقه بندی شده است که باید از 

دسترس کودکان دور باشد. 
سوختگی پوست

برخی افراد بعد از استفاده موضعی از سرکه سیب روی پوستشان اثرات مثبتی 
مشاهده می کنند. با این حال زیاده روی در استفاده از سرکه سیب و بخصوص 
بدون رقیق کردن آن می تواند تأثیر برعکس و منفی داشته باشد. بر اساس گزارشی 
که در The Journal of Clinical and Aesthetic Dermatology به چاپ رسیده 
است یک دختر ۱4 ساله بعد از زدن سرکه سیب به پوست بینی خود دچار مشکل 
پوستی شده است. در گزارش دیگری یک پسر ۶ ساله نیز بعد از تماس با سرکه 
سیب به واسطه مادرش دچار سوختگی پوست پا شده است. به نظر می رسد این 
قبیل خطرات و عوارض با رقیق کردن سرکه سیب در مقداری آب کمتر می شود. 
با این حال توصیه می شود که قبل از استفاده از سرکه سیب روی تمام پوست 

مقداری از آن را روی قسمت داخلی مچ دستتان تست کنید.
حرف آخر

بهترین راه برای کاهش اثرات منفی سرکه سیب رعایت اعتدال و دوری از هر نوع 
زیاده روی در مصرف آن است. آنچه تاکنون مشخص شده این است که مصرف 
متعادل آن بلامانع و برای خیلی از افراد مفید بوده است. اما اگر در استفاده و 
میزان مصرف سرکه سیب مطمئن نیستید حتماً قبل از مصرف منظم آن با پزشک 
مشورت کنید. یادتان باشد که ممکن است این سرکه با داروهایی که مصرف 
می کنید دچار تداخل شود. در نتیجه اولًا از زیاده روی در مصرف بپرهیزید و ثانیاً 
قبل از مصرف حتماً با پزشکتان مشورت کنید. در نهایت اینکه سرکه سیب را به 

صورت خالص مصرف نکرده و حتماً آن را با آب رقیق کنید.
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شناسنامه: ۱۷8۲4 بدهکار قرارداد بانکی به شماره 94۱۲98۷89۲4 به تاریخ ۱۳94/8/۲۰ بین شما و بانک ملت مبلغ 
۱۵/8۳8/۱۱۵ ریال که روزانه ازتاریخ ۱۳99/۷/۲۲ مبلغ ۷/8۶9 ریال به آن اضافه می گردد بدهکار می باشید که براثر عدم 
پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادربه کلاسه فوق در این اجرا مطرح 
می باشد لذا حسب تقاضای بستانکار و طبق ماده ۱8 آئین نامه اجرا مفاد اسناد رسمی اجرائیه فوق الذکر در روزنامه منتشر می 
گردد لذا لازم است ظرف مدت ۱۰ روز از انتشار این آگهی )که به منزله ابلاغ اجرائیه است( نسبت به پرداخت بدهی اقدام در غیر 
اینصورت عملیات اجرائی تعقیب خواهد شد. این آگهی فقط در یک نوبت منتشر و آگهی دیگری جز مزایده )در صورت بازداشت 

اموال( منتشر نخواهد شد.
لازم به ذکر است که ابلاغ شونده موظف است سریعا نسبت به ثبت نام در سامانه ثنا اقدام نمائید. و مسئولیت عدم ثبت نام و عدم 

ابلاغ اخطاریه ها بر عهده بدهکار می باشد. )م الف ۱۳۳9۶(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم- مهدی روزخوش

---------------------------------------------------
متن آگهی مزایده

آگهی مزایده اموال غیرمنقول موضوع پرونده کلاسه ۱۳9۶۰4۰۳۰۰۱۱۰۰۱۷۵۲
بموجب پرونده اجرائی کلاسه 9۶۰۱8۲۶ له: بانک ملت، علیه: خانم نعیمه شکور مستند رهنی شماره 4۱۲9۵ مورخ 
۱۳94/۱۲/۲۷ تنظیمی دفترخانه اسناد رسمی شماره ۲۲ قم، ششدانگ پلاک ثبتی شماره ۱۰48۲/4۱۵/48۲ اصلی بخش 
یک قم )چهارصد و هشتاد و دو فرعی از چهارصد و پانزده فرعی از ده هزار و چهارصد هشتاد و دو فرعی به شماره ثبت ۱۶۰۵۶۳ 
در صفحه ۱۵۰ دفتر 8۶8 واقع در بخش دو دفتر املاک ثبت قم بنشانی قم، شهرک جهاد، خیابان نظری ثابت، خیابان سردار 
عبدالهی کوی ۷ پلاک ۵۱ طبقه سوم- متعلق به خانم نعیمه شکور با کاربری مسکونی بمساحت عرصه ۱۳۱/۰۶ مترمربع از 

طریق مزایده بفروش میرسد.
حدود و مشخصات ششدانگ پلاک مذکور:

شمالا: بطول)8/۵۶( هشت متر و پنجاه و شش سانتیمتر دیوار و پنجره بصورت پیشرفتگی به فضای خیابان به کوچه ۱۶ متری
شرقا: در هشت قسمت، که قسمت های پنجم و هفتم آن شمالی، قسمت سوم آن جنوبی، قسمت ششم آن غربی است بطول 
های )۱/۰۰( یک متر، )4/۲۲( چهارمتر و بیست و دو سانتیمتر، )۲/98(دو متر و نود و هشت سانتیمتر، )۵/9۵(پنج متر و نود و 
پنج سانتیمتر، )۱/۱8( یک متر و هجده سانتیمتر، )۰/۲۰( بیست سانتیمتر، )۱/8۰( یک متر و هشتاد سانتیمتر )۵/۶۳( پنج 
متر و شصت و سه سانتیمتر اول دیواریست پیشرفتگی، دوم دیواریست به درز انقطاع مورد تفکیک، سوم دیواریست، چهارم درب 

ودیوار است، پنجم تا هفتم دیواریست، هشتم به باقیمانده ۱۰48۲/۱۱
جنوباً: در هفت قسمت، که قسمت های دوم و ششم آن شرقی، قسمت چهارم آن غربی، است بطول های )۱/۰۰( یک متر، 
)۰/۲۰( بیست سانتیمتر، )۱/۵۵( یک متر و پنجاه و پنج سانتیمتر، )۰/۲۰( بیست سانتیمتر، )۱/4۱( یک متر و چهل و یک 
سانتیمتر، )۱/۳۵( یک متر و سی و پنج سانتیمتر، )4/۶۰( چهار مترو شصت سانتیمتر، اول دیواریست، دوم خط فرضی است، 
سوم نیم دیوار جلوی بالکن، چهارم خط فرضی است، پنجم و ششم دیواریست، هفتم نیم دیوار جلوی بالکن، اول تا هفتم به 

فضای حیاط مشاعی
غربا: در دو قسمت، بطول های) ۱۶/9۵( شانزده متر و نود و پنج سانتیمتر، )۱/۰۰( یک متر، اول دیواریست به درز انقطاع مورد 

تفکیک، دوم دیواریست پیشرفتگی ، اول به باقیمانده ۱۰48۲/۱۱ دوم به کوچه ۱۶متری

پارکینگ قطعه ۵ به مساحت ۱۱/۲۵مترمربع
حقوق ارتفاقی: ندارد

بیمه: تا تاریخ ۱4۰۰/۰۶/۲۳ نزد بیمه ما بیمه می باشد.
لازم بذکر است که ملک در اختیار مستاجر )آقای امیرخانی( می باشد و میزان رهن یک میلیارد و چهارصد میلیون ریال و مبلغ 

اجاره پنجاه هزار تومان می باشد.
مشخصات مورد مزایده:

واحد آپارتمانی مورد بازدید در طبقه سوم آپارتمان ۵ طبقه متشکل از پیلوت و 4 دستگاه آپارتمان تک واحدی احداث گردیده 
است که سیستم سازه ای آن اسکلت فلزی و سقف های پلی استایرن می باشد، اعیان آپارتمان طبقه ۳ حدود ۱۳۱/۰۶ مترمربع 
به انضمام تراس مسقف جنوبی حدود ۶/8۳ مترمربع با کاربری مسکونی شامل ۲ اتاق خواب، آشپزخانه همراه با کاشی و 
سرامیک و کابینت، سالن پذیرایی و سرویس بهداشتی و حمام به صورت مجزا، پوشش کف سرامیک، دیوارها و سقف اندود گچ، 
سیستم سرمایش کولر گازی، سیستم گرمایش شوفاژ و نمای سمت معبر سنگ اجرا شده است و دارای انشعابات آب و برق و گاز، 

پارکینگ در پیلوت، آپارتمان فاید انباری می باشد. لازم به ذکر است که ساختمان مذکور بیمه می باشد.
با توجه به بازدید و معاینه محلی – شورای دسترسی- ابعاد آپارتمان موقعیت محل کمیت و کیفیت بنا و سایر عوامل تاثیرگذار 
مبلغ  مترمربع  مساحت ۱۳۱/۰۶  بابت  و  ریال  مربع ۱۰۰/۰۰۰/۰۰۰  متر  هر  ازای  به  آپارتمان  ارزش  هیئت  این  نظر  از 

۱۳/۱۰۶/۰۰۰/۰۰۰ ریال )سیزده میلیارد و یکصد و شش میلیون ریال( برآورد و اعلام می گردد.
ارزش کل ملک بدون در نظر گرفتن دیون و تعهداتی که ممکن است وجود داشته باشد سیزده میلیارد و یکصد و شش میلیون 

ریال برآورد و ارزیابی میگردد.
مزایده ملک مذکور از ساعت 9 صبح الی ۱۲ ظهر روز یکشنبه مورخ ۱۳99/۱۰/۷ در اداره اجرای اسناد رسمی قم واقع در 
خیابان ساحلی )لواسانی( نبش کوچه ۷-طبقه فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم- اداره اجرای اسناد رسمی قم 
انجام می شود. مزایده از مبلغ پایه ۱۳/۱۰۶/۰۰۰/۰۰۰ ریال )سیزده میلیارد و یکصد و شش میلیون ریال( شروع و به بالاترین 
قیمت پیشنهادی فروخته خواهد شد. شرکت درمزایده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ کارشناسی به حساب سپرده ثبت 
به شماره شبا 98۰۱۰۰۰۰4۰۷۶۰۱۳۲۰۷89۵۶9۳IR با شناسه واریز 9۶۵۱۰8۵۷۶۱۰۰۰۰۰۰۰۲۱۷۱۳۲۰۷89۵۶9۳ با 
شناسه واریز 9۶۵۱۰8۵۷۶۱۰۰۰۰۰۰۰۲۱۷۱۳۲۳۵۱۲۰۰۶ می باشد و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده 
الزامی است و برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت ۵ روز از تاریخ برگزاری مزایده به حساب صندوق 
ثبت به شماره حساب شبای مذکور تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر، مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز 
نکند، مبلغ مذکور قابل استرداد نمی باشد و به حساب خزانه واریز خواهد شد و در این صورت عملیات فروش از درجه اعتبار 
ساقط و مزایده تجدید می گردد. به بالاترین قیمت فروخته خواهد شد. حق الحراج و نیم عشر دولتی مازاد بر مبلغ ارزیابی به 
عهده برنده مزایده خواهد بود در ضمن بدهی های ملک اعم از مالیات و عوارض شهرداری و آب و برق و گاز و غیره تا تاریخ حراج 
اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود. خریداران می بایست مبلغ پایه را بعنوان 
سپرده شرکت در مزایده به حساب این اداره واریز نمایند و در صورت توافق بر واریز غیر نقدی براساس توافق اقدام خواهد شد و 
چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیرمترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد از تعطیل در همان محل و ساعت انجام می 
شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد. ضمنا تنظیم پیش نویس سند انتقال اجرائی منوط به مفاصا 

حساب دارائی و شهرداری می باشد. )م الف ۱۳۳9۷(
تاریخ انتشار الکترونیک آگهی مزایده: ۱۳۹۹/۰۹/۲۲
قوه قضائیه- سازمان ثبت اسناد و املاک کشور- اداره اجرای اسناد رسمی قم
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آیت الله محمد یزدی، که پیش از انقلاب به عنوان یکی از چهره های مطرح 
مبارزه علیه رژیم شاهنشاهی بارها طعم دستگیری وتبعید را چشیده و در سال 
روز  کرده  ارائه  ای  ارزنده  خدمات  مختلف  سنگرهای  در  انقلاب  از  پس  های 
چهارشنبه ۱9 آذر ماه 99 به دلیل کهولت سن و بیماری دستگاه گوارشی در سن 

89 سالگی به دیدار حق شتافت.
آیت الله محمد یزدی در سال ۱۳۱۰ هجری شمسی در خانواده  ای متدین و 
ارادتمند به خاندان پیامبر، چشم به جهان گشود. جدش، مرحوم شیخ محمدعلی، 
حدود صد سال پیش از یزد به اصفهان هجرت کرد و در مدت زمان کوتاهی، در 
حوزه علمیه اصفهان، به درجات علمی بالایی نائل آمد. مرحوم »آقانجفی« که 
در آن دوره، ریاست حوزه علمیه اصفهان را بر عهده داشت، شیخ محمد علی را 
مأمور بحث و مناظره با کشیش های ارامنه جلفای اصفهان کرد که شیخ محمدعلی 

توانست بر تمامی آنها فائق آید و از آن پس، »شیخ یزدی« شهرت یافت.
دوران تحصیل

وی تحصیلات خود را ابتدا در محضر پدر آغاز کرد و پس از آن، عازم مکتب خانه 
شد. پس از گذراندن دوره مکتب و تحصیل تا کلاس ششم نظام آموزش آن دوران، 
در مدرسه »کاسه  گران« اصفهان تحصیلات حوزوی خود را ادامه داد و سپس 
به مدرسه »ملا عبدالله« رفت و به تحصیل شرح لمعه مشغول شد. پس از آن به 
مدرسه صدر آمد و به خواندن »قوانین« پرداخت و در این میان، از محضر عالمان 

بزرگ اصفهان نیز در زمینه  های علمی و معنوی بهره می  برد.
با تشریف فرمایی حضرت آیت الله بروجردی به قم، شور و بی قراری زائدالوصفی 
وجود طلبه جوان را فرا گرفت و در بدو ورود به قم، در مدرسه فیضیه مستقر شد. 
وی با شرکت در دروس سطح، کتابهای رسائل، مکاسب و کفایةالاصول را به خوبی 
فرا گرفت و در درس خارج علمای بزرگ حوزه، از جمله آیت الله بروجردی)ره( و 
امام خمینی)ره( شرکت کرد. تلاش علمی ایشان در آن سالها باعث شد تا بتواند 

از حضرت امام خمینی)ره( اجازه نامه ی اجتهاد دریافت کند.
استادان

دوران تحصیل آیت الله یزدی، سرشار از تحصیل در محضر عالمان بزرگ بوده 
است. از استادان وی، هنگام تحصیل در اصفهان، می توان از آقایان شیخ حسن 
نجف آبادی، فقیه، سید محمدعلی ابطحی نام برد که بخشی از کتب دوره سطح 
را در خدمتشان فرا گرفت. با ورود به قم به دروس مرحوم آیت الله لاکانی، مرحوم 
حاج آقا حسین بُدلا و مرحوم زاهدی رفت و رسائل، مکاسب و کفایةالاصول را در 
محضر آیت الله حاج شیخ مرتضی حائری، آیت الله مرعشی و آیت الله سلطانی فرا 

گرفت و در درس تفسیر علامه طباطبایی نیز حاضر شد.
وی در درس خارج علمای بزرگی همچون آیت الله بروجردی)ره(، آیت الله 
اراکی، آیت الله شیخ محمدتقی آملی، آیت الله شاهرودی و نیز یک دوره کامل در 

درس خارج امام خمینی)ره( شرکت کرد.
آثار علمی

وی از شاگردان برجسته امام خمینی)ره( و آیت الله بروجردی)ره( بودند که 
در درس های فقه و اصول امام خمینی )ره( شرکت داشتند. این استاد برجسته 
حوزه از همراهان استوار و ثابت قدم مبارزات انقلابی امام خمینی)ره( علیه ظلم 
و فساد و کفر و استکبار بودند از ایشان تالیفات زیادی در علوم دینی و فقهی به 
یادگار مانده است. آیت الله یزدی در طول دوران مبارزه بر ضد رژیم شاهنشاهی، 
حتی در زمان تبعید، دست از نگاشتن در جهت تبیین معارف اسلامی برنداشت 
و تاکنون، کتابها و مقالات بسیاری از جمله بیش از 4۰ عنوان کتاب به زبان 
فارسی و عربی  به چاپ رسانده  اند. آثار علمی آیت مرحوم آیت الله یزدی به دو 
زبان عربی و فارسی به نگارش درآمده است که »اُسَسُ الایمان فی القرآن«،  «نبذٌ 
من المعارف الاسلامیه«، »الولادة الاصطناعیّه للانسان«، »حکم التماثیل« و»من 
الذی بیده سهم الامام؟«،  »رسالة فی القسامة«،  »فقه القرآن )4 جلد(«،  »قبسات 
من سورتی الحمد و القدر«، »الامامة و الولایه فی القرآن )تالیف گروهی(«، »رسائل 
فقهیه«، »کتاب القضاء فی شرح العروة الوثقی )۲ جلد(«،  »ثلاث رسائل فقهیه«، 
»اُسس العقیدة فی الاسلام«، »آداب القضاء و احکامه«، »سلسلة بحوث اسلامیه 
فی الحقوق«، »دارالاسلام و دار الحرب« و »المسائل الثقافیه« از جمله آثار این 
روحانی برجسته به زبان عربی است. »ترجمه قرآن کریم«؛ »مجموعه مقالات 
انسان  شناسی در مجله حکمت«، »بشر و خداشناسی«،  »گمشده شما«،  »پاسخ 
تهمت های مردوخ«،  »حسین بن علی را بهتر بشناسیم«، »شرح قانون اساسی«، 
»مجموعه مقالات در قانون اساسی در مجله نور علم«، »تفسیر سوره حمد«، 
»روان شناسی اسلامی«، »اسلام همگام با زمان«،  »سیری در تاریخ حدیث«،  
»علی)ع( بر منبر وعظ«،  »سازندگی محیط«،  »انسان و خداشناسی«،  »پایه های 
ایدئولوژی در اسلام«،  »مسایل فقهی جدید«، »دنیا در نظر علی)ع(«، »چند 
نکته«، »ولایت فقیه«، »گفتارهای اخلاقی« و»چهل حدیث« از جمله کتاب هایی 

است که از مرحوم آیت الله یزدی به زبان فارسی به چاپ رسیده است.
فعالیت های سیاسی

مرحوم آیت الله محمد یزدی قبل از انقلاب اسلامی به عنوان یکی از مبارزان 
و فعالان سیاسی با حکومت پهلوی شناخته می شود که به دلیل سخنرانی ها و 
افشاگری های فراوان، بارها تبعید و زندانی شده است. جو حاکم بر حوزه علمیه قم 
و نقش مراجع و جریان های سیاسی از جمله فدائیان اسلام و نهضت ملی شدن 

صنعت نفت و کودتای ۲8 مرداد، سبب علاقه مندی وی به مسائل سیاسی شد.

شروع آشنایی وی با امام خمینی، به شرکت در درس خارج امام در مسجد 
سلماسی باز می گردد که با پیروی از خط و مشی امام به مبارزه علیه حکومت 
پهلوی پرداخت و با جلسات و سخنرانی های فراوان در شهرهای مختلف، بارها 
توسط ساواک دستگیر و زندانی گردید و در چندین مرحله به شهرهای گوناگون از 

جمله کنگان، بندرلنگه، بوشهر و رودبار تبعید شد.
آیت الله یزدی در سخنرانی های خود ضمن بیان مکتب و روش اهل بیت)ع( 
و نیز خط مشی دشمنان آنها، واقعیات مبارزه و مصداق های کنونی دشمنی با 
اهل بیت)ع( را بیان می کرد که کتاب »حسین بن علی را بهتر بشناسیم« حاصل 
این سخنرانی ها بود. این کتاب چندین بار توسط ساواک از بازار جمع  آوری شد.

وی بارها پیش از انقلاب طعم تبعید را چشیده بود که طولانی ترین آنها پس از 
تبعید در رودبار بود. اما آیت الله یزدی در دوره تبعید نیز دست از مبارزه برنمی  
داشت و بارها به طور مخفیانه به تهران و قم می  آمد و در جریان امور قرار می  گرفت 

و اعلامیه  های امام را برای مردم و علمای شهرها می  برد.
از دیگر فعالیت هایی که در کارنامه سیاسی آیت الله یزدی می  درخشد، پناه 
دادن به آن دسته از سربازان فراری بود که پس از دستور امام)ره( و پیش از پیروزی 
انقلاب، از ارتش گریخته و به مردم پیوسته بودند. منزل او در آستانه پیروزی انقلاب 
مرکز تلاش ها و نیز حل و فصل بسیاری از امور جریان های انقلاب بود. همان 

منزلی که امام)ره( پس از پیروزی انقلاب و مراجعت به قم، در آن ساکن شدند.
مسئولیت ها

آیت الله یزدی پس از انقلاب مسئولیت های فراوانی در عرصه های مختلف بر 
عهده داشته است که می توان به نمایندگی مجلس شورای اسلامی، عضویت در 
شورای نگهبان، ریاست قوه قضائیه و نمایندگی مجلس خبرگان رهبری اشاره کرد
این استاد برجسته حوزه، نماینده استان تهران در دومین، سومین، چهارمین و 

پنجم دوره مجلس خبرگان رهبری بوده است.
وی در 4 تیرماه ۶۷ توسط  امام خمینی )ره( به عضویت شورای نگهبان درآمد 
و در تاریخ ۲۵ تیر ۱۳9۲ با حکم رهبر انقلاب ، به عنوان عضوی از فقهای شورای 
نگهبان در سمت خود ابقاء شد. آیت الله یزدی از سال ۶8 تا ۷8 خورشیدی 
ریاست قوه قضائیه را به عهده داشته است. ریاست دادگاه انقلاب اسلامی قم، 
ریاست دفتر امام)ره( در قم، نمایندگی مجلس خبرگان قانون اساسی، نمایندگی 
مجلس شورای اسلامی در دو دوره متوالی )دوره اول از قم و دوره دوم از تهران(، 
نائب رئیس مجلس شورای اسلامی، عضویت در شورای بازنگری قانونی اساسی، 
ریاست قوه قضائیه به مدت ۱۰ سال و همچنین نمایندگی مجلس خبرگان 
رهبریاز دیگر مسئولیت های مرحوم آیت الله یزدی در طول حیات پربرکت خود 
بوده است. نائب رئیس و قائم مقام اجرائی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، 
عضویت در دوره چهارم و پنجم شورای عالی حوزه های علمیه و رئیس دوره پنجم 
آن شورا، ریاست مجلس خبرگان رهبری و همچنین عضویت در شورای نگهبان از 

دیگر مسئولیت های وی بوده است.
تحریم توسط آمریکا

خزانه داری آمریکا اول اسفند ۱۳98، پنج عضو شورای نگهبان شامل آیت الله 
محمد یزدی،  آیت الله احمد جنتی، عباسعلی کدخدایی، سیامک رهپیک و 

محمدحسن صادقی مقدم را در لیست تحریمی خود قرار داد.
آیت الله یزدی در واکنش به این اقدام خزانه داری آمریکا با انتشار مطلبی در 
فضای مجازی تاکید کرد: »برای بنده افتخار است افرادی که دستشان به خون 
شهید عزیزمان حاج قاسم سلیمانی آلوده است، بنده را هم به زعم خودشان 
تحریم کرده اند.البته به قول مقام معظم رهبری آمریکا نه تحلیلش به درد می خورد 

نه تحریمش.«
وقف منزل برای احداث مدرسه علمیه

اوایل آذر ماه جاری منزل مسکونی آیت الله محمد یزدی در قم برای احداث 
مدرسه علمیه وقف شد. این استاد برجسته حوزه علمیه منزل مسکونی خویش 
در قم را برای راه اندازی مدرسه علمیه به نام »محمدیه« وقف کرد. نیمی از این 
خانه متعلق به آیت الله یزدی و نیم دیگر هم متعلق به همسر مرحومه ایشان بوده 

که با موافقت ورثه، مجموعاً برای تأسیس مدرسه علمیه وقف شد.
کناره گیری از عضویت در شورای نگهبان

آیت الله یزدی از سال 9۲ چندین بار به دلیل بیماری در بیمارستان بستری شدند 
که نهایت آبان ماه سال جاری به دلیل کهولت و مشکلات جسمی از عضویت در 
شورای نگهبان کناره گیری کرد. حضرت آیت الله خامنه ای به  دنبال کناره گیری 
آیت الله یزدی از عضویت شورای نگهبان  ضمن تقدیر از خدمات ارزنده آیت 
الله محمد یزدی، در حکمی حجت الاسلام والمسلمین سیداحمد خاتمی را به 

عضویت شورای نگهبان منصوب کردند.
پیکر آیت الله یزدی درحرم حضرت معصومه)س( به خاک سپرده شد

پیکر آیت الله محمد یزدی رئیس فقید جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، عصر 
چهارشنبه بر دوش شاگردان و عموم مردم قم با رعایت پروتکل های بهداشتی 

تشییع و درحرم مطهر حضرت معصومه)س( به خاک سپرده شد. 
دراین مراسم  مسئول دفتر رهبر معظم انقلاب در قم، اعضای جامعه مدرسین 
حوزه علمیه، تنی چند از اعضای مجلس خبرگان رهبری، نمایندگان مردم قم در 
مجلس شورای اسلامی،  مدیرحوزه های علمیه ، علما،  شخصیت های حوزوی و 
کشوری، اساتید و طلاب حوزه علمیه قم ، استاندار و مردم متدین و ولایتمدار  این 
استان حضور داشتند. مراسم تشییع این استاد برجسته حوزه علمیه قم  ساعت 
۱۶ عصر روز از مسجد امام عسکری )ع ( تا حرم حضرت فاطمه معصومه)س( 
بر دوش مردم ولایتمدار قم  برگزار شد. پس از تشییع پیکر رئیس فقید جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم ،  آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید در صحن امام 
رضا)ع( بر پیکر ایشان  اقامه نماز کرد و سپس  پیکر آیت الله یزدی در گرد مضجع 
منور کریمه اهل بیت)ع( طواف داده شد و در حرم مطهر حضرت معصومه )س( 
به خاک سپرده شد.  سرانجام آیت الله حاج شیخ محمد یزدی رئیس شورایعالی 
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم و نماینده مردم شریف قم در مجلس خبرگان 
رهبری روز چهارشنبه ۱9 آذر ماه 99 پس از سال ها مبارزه،  تحصیل و تهذیب 
به دلیل کهولت سن و بیماری دستگاه گوارشی در سن 89 سالگی به دیدار حق 

شتافت.

قدردانی از خدمات مهندس دهناد ؛
مدیرعامل جدید مخابرات استان قم معرفی شد

طی جلسه ای به ریاست استاندار قم، محمد حاج عینی به عنوان مدیر عامل 
جدید مخابرات این استان معرفی شد. 

استاندار قم در این جلسه طی سخنانی با اشاره سیاست دولت برای توسعه دولت 
الکترونیک بیان کرد: این امر در قم با داشتن ویژگی ارتباطاتی و جهان شهری آن از 

نظر زیارتی، مذهبی و معرفتی از اهمیت دوچندانی برخوردار است
بهرام سرمست با اشاره به شیوع ویروس کرونا از سال گذشته، تهدیدها و فرصت 
توسعه   این فرصت ها  از  افزود: یکی  و  توجه قرار داد  را مورد  این ویروس  های 

بسترهای ارائه خدمات الکترونیک بود.
استاندار قم سبک زندگی جدید ناشی از شیوع کرونا را مورد توجه قرار داد و افزود: 
در جهان پساکرونا نیز کاهش ارتباطات فیزیکی و حرکت به سمت الکترونیکی 

سازی فرایندها پیگیری خواهد شد
سرمست در ادامه با اشاره به سیاست مدیریت استان مبنی بر جانشین پروری و 
بهره گیری از نیروهای متخصص و متعهد بومی گفت: در بسیاری از انتصابات در 

استان قم این اصل پیگیری شده است.
وی با اشاره به پیشگامی استان قم در توسعه زیرساخت های فناورانه، برنامه 
محوری را در دستور کار مدیران استان دانست و ابراز امیدواری کرد که با همت و 
تلاش و تعامل مخابرات قم با سایر دستگاه ها، شاهد تحقق برنامه های تحول آفرین 

در حوزه زیرساخت و فناوری استان باشیم.
در این جلسه همچنین از  خدمات  مهندس سید اسدالله دهناد مدیرعامل سابق 

مخابرات قم، قدردانی شد.

با همکاری سازمان تبلیغات اسلامی:

دوره علمی - کارگاهی
 »مراقبت معنوی و تبلیغ بالینی« برگزار شد

دوره علمی - کارگاهی مراقبت معنوی و تبلیغ بالینی ویژه طلاب جهادگر فعال 
در مراکز درمانی قم با همکاری موسسه ولاء منتظر و اداره کل تبلیغات اسلامی 

برگزار شد.
به گزارش خبرنگار مهر، صبح پنچ شنبه دوره علمی - کارگاهی مراقبت معنوی و 
تبلیغ بالینی ویژه طلاب جهادگر فعال در در مراکز درمانی قم در سازمان تبلیغات 

اسلامی برگزار شد.
این دوره آموزشی با همکاری مؤسسه ولاء منتظر و اداره کل تبلیغات اسلامی 
و  تاب آوری  استرس،  مدیریت  آن شامل  و سرفصل های  برگزار شده  قم  استان 
امیدبخشی، مهارت های ارتباط مؤثر با بیمار و کادر درمان، فنون مراقبت معنوی، 
حل تعارضات معنوی، آشنایی با اصطلاحات و تجهیزات پزشکی، شیوه پاسخگویی 

به شبهات اعتقادی و احکام ویژه بیمارستان است.
گفتنی است تاکنون دو دوره از این کارگاه آموزشی برگزار شده و بیش از ۱۰۰ 
طلبه خواهر و برادر فعال در مراکز درمانی استان قم آموزش دیده اند و علمی بودن، 
معنوی بودن و کاربردی بودن از ویژگی های این دوره آموزشی است که در ارتقای 

کیفی تبلیغ بالینی طلاب جهادگر تأثیر بسزایی دارد.
از جمله مزایای این دوره آموزشی، اعطای گواهی پایان دوره، عضویت در گروه 
تبلیغی تخصصی مراقبت معنوی، اولویت بکارگیری دانش آموختگان در مراکز 
خدمات سلامت و تبلیغ بالینی، استمرار برنامه های آموزشی در قالب کارگاه های 
کوتاه مدت برای به روز شدن اطلاعات دانش آموختگان و تشکیل کمیته تخصصی 
برای حل مسائل بالینی در رابطه با افراد خاص و پشتیبانی تخصصی از دانش 

آموختگان مشغول به کار است.
 

براساس ارزیابی های انجام شده وزارت بهداشت ؛

بیمارستان تامین اجتماعی قم موفق به 
کسب افتخار"دوستدار کودک"گردید 

مدیر درمان استان قم  گفت :بیمارستان تامین اجتماعی امام رضا )ع( قم بر 
اساس ارزیابی های انجام شده وزارت بهداشت، درمان وآموزش پزشکی موفق به 

کسب افتخار "دوستدار کودک"گردید. 
 دکتر داود علیمحمدی اظهار داشت:سلامت بانوان باردار و نوزادان همواره از 
اهم موضوعات درمانی کشور بوده و بر همین اساس تیم درمانی بیمارستان تامین 
اجتماعی قم با تلاش های  انجام شده درباره رعایت و پیاده سازی شاخص های 
سلامت مادر و نوزاد و ترویج زایمان طبیعی موفق به کسب افتخار "دوستدار کودک" 

از سوی وزارت بهداشت گردید.
مدیر درمان استان قم در ادامه گفت:انجام برنامه های متعدد دهگانه از جمله 
برگزاری دوره های آموزش مراقبت های قبل از بارداری، حین بارداری و پس از 
زایمان و همچنین برگزاری دوره های آموزشی ویژه مادران شیرده و آموزش روش ها 
و شیوه های موفق شیردهی موفق در بیمارستان تامین اجتماعی قم به طور مستمر 

توسط تیم درمانی برای سلامت بانوان باردار و نوزادان انجام می شود.
دکتر علیمحمدی خاطر نشان کرد:خدمت در بیمارستان که در واقع مردم برای 
دریافت سلامتی و نجات جانشان به آن مراجعه می کنند، کار را بسیار دشوار و پر 
استرس می نماید که با برنامه ریزی های متعدد  و به طور مستمر برای ارائه خدمت 
مطلوب همه  تیم درمانی در تلاش هستند که دریافت افتخار" دوستدار کودک 

"تایید کننده این نگاه و حرکت  برای ارتقاءکیفیت می باشد.
 

رییس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرستان قم  خبرداد

تکمیل طرح لکه گیری و خط کشی محور 
قنوات- نواران

رییس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرستان قم گفت: پنج کیلومتر 
از محور قنوات- نواران بخش مرکزی قم، آرام سازی، لکه گیری و خط کشی شد. 

حسین برقراری در این زمینه افزود: این طرح در راستای افزایش ضریب ایمنی و 
صیانت از حریم جاده، در قالب طرحی امانی و با حضور ۱۰ نفر از عوامل اجرایی 
و هفت دستگاه انواع ماشین آلات راهداری اجرا شد. وی با بیان این که طول مسیر 
طرح ۱۰ کیلومتر به صورت رفت و برگشت است،  اضافه کرد: با توجه به نزدیکی 
طرح راهداری زمستانی، عوامل اجرایی طرح را در مدت زمان ۲ ماه به بهره برداری 
رساندند. وی به اجرای طرح خط کشی اشاره و بیان کرد: به دلیل اهمیت خطوط 
ترافیکی به خصوص شب هنگام و روزهای بارندگی و مه گرفتگی محور، اپراتورهای 
خط کش اداره کل با استفاده از یک دستگاه مارکر)دستگاه خط کش( نسبت به 

احیا و اجرای خط کشی این محور اقدام نمودند. 

سفر و اجتماع ممنوع؛ 
وضعیت کرونایی قم شکننده است

با گذشت چند روز از نارنجی شدن وضعیت کرونایی در قم؛ هشدارها و ابراز نگرانی 
کارشناسان و مسوولان در خصوص شکننده بودن وضعیت افزایش یافته و در این میان 
رعایت پروتکل ها و محدودیت ها بخصوص خودداری از سفر و برگزاری هر گونه اجتماع 

و ضرورت توسعه روش های اقناع سازی بیش از پیش مورد تاکید است. 
به نظر می رسد، تجربه ای که از ابتدای انتشار ویروس کرونا تاکنون به دست آمده، 
بیانگر ضرورت استفاده از پیام های نوین آموزشی و به کارگیری شیوه های اقناع سازی 
و اطلاع رسانی برای تقویت راهکارهای مقابله با شیوع این ویروس و بخصوص عادی 

انگاری خطر کرونا می باشد.
کارشناسان بر این باورند برای جلوگیری از عادی شدن خطر ویروس کرونا بین مردم 
باید از شیوه های نوین اقناع سازی و راهکارهای تبلیغات و اطلاع رسانی بهره برد که البته 
طراحی چنین برنامه ای نیازمند تشکیل کارگروه های ویژه، زیرساخت های لازم و تامین 

منابع در ستادهای ذیربط می باشد.
هر چند شیوه های قدیمی همچنان در برخی مواقع بازدارندگی خود را دارد، ولی با 
توجه به این که از زمان انتشار ویروس کرونا تاکنون، رفتار این ویروس در حال تغییر است 
و به نظر می رسد که شعارهای اولیه پاسخگویی کافی برای اتخاذ تدابیر بهداشتی ندارد، 

مسوولان باید به فکر طرح های نوین آموزشی باشند.
استاندار قم:

موج سوم کرونا در قم بسیار سهمگین بود
استاندار قم در جلسه ستاد مدیریت در سالن کرامت استانداری گفت: موج سوم 
کرونا در قم بسیار سخت و بغرنج و از شدت و میزان درگیری، تلفات و دوره کنترل برهه 

ای بشدت سهمگین و نگران کننده بود. 
بهرام سرمست افزود: با ادامه روند کنونی قم از روز شنبه وارد منطقه زرد کرونایی می 

شود اما باید آمادگی برای ادامه وضعیت نارنجی تداوم یابد.
وی اضافه کرد: در دو ماه گذشته قم در صدر مبتلایان و فوتی های کرونایی قرار 
داشت اما در حال حاضر وضعیت این ویروس در استان تا حدودی کنترل شده است. 
استاندار قم بیان داشت: از عادی سازی کرونا در استان باید پیشگیری شود و ورود به 

وضعیت زرد و نارنجی سبب غفلت و غرور ما نشود.
سرمست گفت: وضعیت نارنجی و زرد کرونا کاملا شکننده است و این استان یک بار 
از عادی پنداری کرونا در فصل تابستان ضربات جبران ناپذیری متحمل شده است. 
وی ابراز کرد: طرح محله محور شهید قاسم سلیمانی باید به نحوی دنبال شود که از 

بازگشت قم به وضعیت قرمز جلوگیری کند.
استاندار قم نزدیکی به برخی مناسبت های ملی و مذهبی را یادآور شد و بیان کرد: 
برگزاری هرگونه تجمع و مراسم در هر سه وضعیت قرمز، نارنجی و زرد ممنوع است. 
سرمست خاطرنشان کرد: سلامت اولویت اول و آخر مجموعه مدیریت قم است و هدف 
از اجرای محدودیت های اخیر نیز صرفا کنترل این بیماری بود و شایسته نیست عده 

ای از آن برداشت های سیاسی کنند.
وی افزود: دستگاه های اجرایی باید به دنبال تحقق خدمات الکترونیک باشند، 

رسیدن به سیاست های دولت الکترونیک یک اولویت در کشور است.
فرماندار قم نیز ابراز کرد: طرح محله محور شهید قاسم سلیمانی به عنوان یک پروژه 
بلندمدت با ساماندهی ۳ هزار و ۵۰۰ نیرو با اولویت مناطق حاشیه نشین در حال 

اجراست و مشغول بیماریابی فعال است.
مرتضی حیدری گفت: در صورتی که این طرح به درستی اجرا شود سبب تسلط و 
اشراف بخش درمان استان به روند بیماری می شود و افراد مشکوک قبل از مراجعه به 
بیمارستان در خانه یا نقاهتگاه های درنظر گرفته شده قرنطینه می شوند. وی افزود: 
طرح شهید سلیمانی نیازمند آن است که خیرین در آن ورود پیدا کنند و کاملًا نیازمند 
کمک خیرین هستیم، اگر طرح گسترش پیدا کند و ویروس گسترش پیدا کند نیازمند 

تدابیری در این زمینه هستیم.
وی همچنین با انتقاد از وضعیت شلوغی و اذحام در دفاتر پیشخوان دولت، گفت: 
برای جلوگیری از این وضعیت نیز باید تدابیر درستی در سطح مجموعه مدیریت استان 

اندیشیده شود.
مدیریت ویروس کرونا با تغییر رفتار جمعی

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری جلسه شورای اطلاع رسانی اظهار 
کرد: شکننده بودن وضعیت کرونایی قم قابل انکار نیست، چراکه رفتار و جنس کووید 
۱9 به گونه ای است که با عادی پنداری عمومی شاهد اوج گیری کرونا می شویم. بیژن 
سلیمانپور گفت: اجرای دو هفته ای محدودیت های کرونایی در قم سبب شد تا در 
عرض یک هفته وضعیت قم از قرمز به نارنجی تبدیل شود و تعداد مبتلایان و فوتی ها 

کاهش یابد.
به گفته وی با تغییر رفتار جمعی و رعایت کامل پروتکل های بهداشتی به راحتی 

می توان این ویروس را مدیریت و کنترل و از شیوع گسترده آن جلوگیری کرد.
معاون استاندار قم اظهار داشت: شرایط قم با وجود اینکه به سمت مطلوبیت پیش 

می رود اما شکنندگی وضعیت در آن کاملا محرز است.
سلیمانپور افزود: با توجه به اینکه بیشتر فوتی های کرونا در قم را افراد سالمند شامل 
می شود باید فرهنگ سازی و اطلاع رسانی جامعی از مراقبت های ویژه از این افراد 

توسط خانواده ها در پیش گرفته شود.
وی عنوان کرد: طرح محله محور شهید قاسم سلیمانی یک پروژه کلان و بلندمدت 
در مقابله با کرونا است و باید جامعیت دربرگیری افراد تحت مراقبت در آن علاوه بر افراد 
پرخطر ثبت شده در سامانه سیب، به افراد جدیدی که اعلام نیاز می کنند هم توسعه 
پیدا کند. سلیمانپور یادآور شد: استفاده از ظرفیت مشاوره و روانشناسی در دوران 
پساکرونا به شدت نیاز خواهد بود و برای کاهش آلام افراد آسیب دیده از این ویروس 
باید از هم اکنون برنامه ریزی شود. وی اظهار داشت: استفاده از ماسک باید تبدیل به 
هنجار اجتماعی شود به نحوی که فردی فاقد ماسک به عنوان یک فرد هنجارشکن در 

سطح جامعه تلقی گردد.
نگرانی از افزایش مجدد تجمعات

مدیرگروه آموزش و ارتقاء سلامت مرکز بهداشت قم نیز در اظهاراتی تاکید کرده که 
وضعیت نارنجی کرونا در قم بسیار شکننده و نگران کننده است.

محمدتقی سلطانی بیان داشت: با فعال شدن گروه شغلی دوم از ابتدای هفته جاری 
شاهد افزایش تجمعات در شهر هستیم که مساله نگران کننده ای است. سلطانی ابراز 
کرد: اگر پروتکل های بهداشتی در قم رعایت نشود با آغاز فصل سرما و شیوع آنفولانزا 
بار دیگر قم به وضعیت قرمز کرونایی بازخواهد گشت. به گفته وی، اگر روند رعایت 
پروتکل های بهداشتی در قم به صورت مطلوب دنبال شود ممکن است هفته آینده این 
شهر در وضعیت زرد قرار بگیرد. سلطانی عنوان کرد: اغلب فوتی های کرونا در قم را 

افراد سالمند و پرخطر تشکیل می دهند.
عودت بیش از ۵ هزار خودرو پلاک غیربومی

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی قم نیز ابراز داشت: فرماندهی انتظامی قم از 
اسفندماه سال گذشته مرکز مشاوره رایگان خود را برای افراد آسیب دیده از کرونا فعال 
کرده است. سرهنگ مهرداد حاجی زاده اظهار کرد: از یکم تا ۱۵ آذرماه، در مجموع 
پنج هزار و ۲۱۲ دستگاه خودرو پلاک غیربومی از محورهای مواصلاتی قم به شهر مبدا 

عودت داده شده است.
وی یادآور شد: ازاین بین، یک هزار و ۲۱۵ خودرو وارد محدوده شهری قم شده بودند 

و 4 هزار خودرو دیگر قبل از ورود به شهر قم عودت داده شدند.
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی قم تصریح کرد: در این مدت، 4 هزار و ۶8۰ 
فقره جریمه برای خودروهای متخلف صادر شد که بالغ بر 4 هزار فقره از آن مربوط به 

ممنوعیت تردد شبانه و جریمه ۲۰۰ هزار تومانی بوده است.
به گفته وی، در این مدت همچنین ۷9 خودرو پلاک غیربومی که وارد محدوده شهر 

قم شده بودند با جریمه یک میلیون تومانی مواجه شدند.
وی اظهار کرد: ۵۷۱ دستگاه خودرو نیز به دلیل مخدوش کردن پلاک و یا سایر 
تخلفات جریمه ۵۰ هزار تومانی شدند. حاجی زاده افزود: مردم قم در طول اجرای 
انتظامی  با بخش  را  بالای 9۰ درصدی  محدودیت های دوهفته ای کرونا همکاری 
استان داشتند. به گفته معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی قم، در مدت اجرای 

محدودیت های دوهفته ای کرونا، تردد به استان قم ۳9 درصد کاهش یافته است.
کرونا تمام نشده است

مدیرکل مدیریت بحران قم نیز در ادامه این جلسه خاطرنشان کرد: حفظ وضعیت 
نارنجی کرونا در قم بسیار سخت است و از رسانه ها درخواست می کنیم، وضعیت 
مطالبه گری برای رعایت محدودیت ها و پروتکل ها را تا رسیدن قم به شرایط عادی 
ادامه دهند. محسن اوروجی بیان کرد: به جز مراکز آموزشی که درصد رعایت پروتکل ها 
در آن ها به دلیل تعطیلی کامل صد درصد بود در بقیه رسته و اصناف گله مندی هایی از 

عدم رعایت دستورالعمل ها توسط برخی افراد وجود دارد.
به گفته وی، عادی انگاری کرونا خطری است که ممکن است شرایط نارنجی کرونا را 

با دیگر به وضعیت قرمز بازگرداند.
اوروجی عنوان کرد: استفاده از ماسک باید از درب منازل آغاز شود و از قدرت کنترل 

اجتماعی جهت اجبار مردم برای استفاده از ماسک بهره ببریم.
مدیرکل مدیریت بحران قم همچنین اظهار داشت: از هر گونه برگزاری تجمعات در قم 

به ویژه در مناسبت های ملی و مذهبی در دو ماه آینده باید جلوگیری شود.

اجتماعی

آیت الله  درگذشت  تسلیت  ضمن  درپیامی  قم  علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه 
محمد یزدی رئیس فقید این نهاد انقلابی و حوزوی تاکید کرده است: او فقیهی 
بیدار، بصیر و پرتحرک بود که در طول عمر بابرکت خود با اخلاص، یکپارچگی، 
صداقت و صراحت از ولایت فقیه، هویت دینی و آرمان های انقلاب اسلامی صیانت 

و پاسداری کرد. 
آیت الله مکارم شیرازی:

آیت الله یزدی همواره در خدمت نظام اسلامی بود
آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید  نیز در پیامی ضمن تسلیت درگذشت 
آیت الله محمد یزدی رئیس فقید جامعه مدرسین آورده است: این عالم همواره در 

خدمت انقلاب و نظام جمهوری اسلامی بود. 
آیت الله نوری همدانی:

آیت الله یزدی با مواضع شفاف خود خدمات فراوانی به نظام کرد
آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید  نیز در پیامی به مناسبت ارتحال 
رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم مواضع شفاف و استوار را از ویژگی های 

برجسته شخصیت آیت الله محمد یزدی نام برده است. 
آیت الله علوی گرگانی:

آیت الله یزدی خدمات شایسته ای به نظام اسلامی داشت
آیت الله سیدمحمدعلی علوی گرگانی از مراجع تقلید  نیز با صدور پیامی ضمن 
تسلیت ارتحال آیت الله محمد یزدی رئیس فقید جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، 
گفت: وی در طول عمر شریف خود با حضور در مسئولیتهای مهم نظام خدمات 

شایسته ای را به نظام اسلامی داشت. 

آیت الله جوادی آملی:
ارتحال آیت الله یزدی ضایعه سنگینی است

آیت الله عبدالله جوادی آملی از مراجع تقلید  نیزدر پیامی درگذشت آیت الله محمد 
یزدی رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم را تسلیت گفته است.  به گزارش دفتر 
این مرجع تقلید، در این پیام کوتاه آمده است: ارتحال حضرت آیت الله یزدی ضایعه 
ای سنگین است،  این سانحه را به حوزه علمیه و علاقمندان آن راحل و بیت مکرم 

ایشان تسلیت عرض نموده، علّو منزلت و غفران الهی مسئلت می شود.
 مدیر حوزه های علمیه:

خدمات آیت الله یزدی به انقلاب فراموش ناشدنی است
آیت الله علیرضا اعرافی مدیرحوزه های علمیه کشورنیز با صدور پیامی ضمن 
تسلیت ارتحال آیت الله محمد یزدی رئیس شورای عالی جامعه مدرسین،  خدمات 

این عالم برجسته به اسلام، انقلاب و حوزه را ماندگار و فراموش ناشدنی دانست. 
استاندار قم :

آیت الله یزدی منشاء خدمات ماندگار در عرصه های مختلف بود
همچنین بهرام سرمست استاندار قم نیز با صدور پیامی به مناسبت ارتحال این عالم 
ربانی تاکید کرده است: ارتحال عالم جلیل القدرحضرت آیت الله حاج محمد یزدی 
رئیس شورای عالی جامعه مدرسین و نماینده مردم شریف قم در مجلس خبرگان 

رهبری موجب تأسف و تأثر گردید.
همچنین  شخصیت ها و سازمان های مختلف در قم  و تهران در پیام های جداگانه 
ای درگذشت آیت الله شیخ محمد یزدی عضو خبرگان رهبری و دبیر جامعه مدرسین 

حوزه علمیه قم را تسلیت گفتند.

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

 آیت الله یزدی فقیهی بیدار و بصیر بود

ازدستگیری وتبعید قبل ازانقلاب تا خدمات ارزنده در پست های مختلف پس از انقلاب؛

نگاهی به زندگینامه آیت الله محمد یزدی
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در سی و ششمین افتتاح جهش تولید با حضور رییس جمهوری؛

توسعه تجارت فرامرزی ایران با افتتاح 
راه آهن خواف- هرات 

صبح روز پنجشنبه با حضور روسای جمهوری ایران و افغانستان خط راه آهن 
خواف- هرات به صورت ویدیو کنفرانسی افتتاح و آماده خدمت رسانی به مردم 

دو کشور شد. 
صبح اروز ، بیستم آذر ماه 99، در سی و ششمین افتتاح جهش تولید، راه آهن 
خواف-هرات از بزرگترین پروژه های ریلی کشور با حضور روسای جمهوری ایران و 
افغانستان به طول ۱4۰ کیلومتر  و به ارزش یک هزار و 8۰۰ میلیارد تومان به طور 

رسمی افتتاح شد.   
رییس جمهوری  روحانی  حسن  المسلمین  و  الاسلام  حجت  آیین  این  در 
کشورمان با بیان اینکه روابط ایران و افغانستان همواره از طریق فرهنگ ها،  رفتارها 
و تلاش ها بوده است، گفت: ریل راه آهن این پیوندها را مستحکم تر می کند زیرا 
روابط  دو کشور مسلمان همسایه فراتر از همزبانی و همدلی دارای هم سرنوشتی 

شده است.
محمداشرف غنی رییس جمهوری افغانستان با بیان اینکه مسیر ریلی خواف-
هرات برای دو کشور تاریخی و حیاتی است، اظهار داشت: افتتاح این مسیر 
مهم نتیجه تلاش های خستگی ناپذیر هر دو کشور در بخش اتصال منطقه ای و 

رسیدن به رفاه اقتصادی آینده است.
وی با بیان اینکه تکمیل این پروژه با وجود محدویت های کرونایی نشانه بارز اراده 
ملی هر دو کشور است، خاطرنشان کرد: افتتاح این پروژه تاریخی در راستای احیا 

توسعه و جهش اقتصادی در هر دو کشور است.
محمد اسلامی روز پنجشنبه در افتتاح راه آهن تهران – هرات که به شکل آنلاین 
با حضور رییس جمهوری، برگزار شد، اظهار کرد: این افتتاحیه تعامل کم نظیر و 
همکاری هماهنگ میان دو کشور ایران و افغانستان بوده که همراه با دوستی و 

احداث و عملیاتی شده است.
همچنین محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازی با اشاره به شعار دو ملت با یک 
فرهنگ و تاریخ، تصریح کرد: ۲۲۵ کیلومتر برای احداث راه آهن خواف- هرات در 
دستور کار قرار داشت که ۱4۰ کیلومتر آن امروز به افتتاح می رسد و 8۵ کیلومتر 
باقی مانده با همکاری بهتری به سرانجام برسد تا پروژه به تکمیل برسد و بتوانیم از 

اتصال کامل آن بهره مند شویم.
وی با بیان اینکه افتتاح این خط می تواند سهم بزرگی از ترانزیت و تبادلات را 
برای تجار ایران و افغانستانی را فراهم کند، خاطرنشان کرد: در سال جاری بیش از 
۱۰ میلیون تن بار ترانزیتی بین کشورهای منطقه و ایران از بنادر جنوبی، شمالی، 

کریدورهای شرق به غرب و شمال به جنوب تبادل شده است.
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه افزایش ترانزیت به ۵۰ میلیون تن بار در سال در 
دستور کار قرار دارد، گفت: سهم قابل ملاحظه ای از این میزان از طریق افغانستان 

پیش بینی شده است.
وی با بیان اینکه راه آهن خواف- هرات سهم بزرگی از تجارت بین دو ملت را 
برعهده خواهد داشت، تصریح کرد: بارهای که بعد از افتتاح امروز جابه جا می شود 
حکایت از استقبال تجار ایرانی و افغانستانی دارد که شامل بار صادراتی ایران به این 

کشور و بار ترانزیتی افغانستان به جهان است.
آنچه احداث راه آهن خواف – هرات به همراه خواهد داشت

راه آهن خواف – هرات به عنوان ششمین خط آهن مرزی ایران با همسایگان 
منطقه یکی از پروژه های مهم زیربنایی است که موجب تسهیل تجارت کالا و 
مسافر، ترانزیت، کاهش هزینه حمل و نقل و رفع انحصار حمل کالا از جاده ها، 

افزایش ایمنی در ترابری منطقه و کاهش مصرف سوخت بین دو کشور می شود.
دسترسی مناسب ریلی افغانستان از طریق ایران به دیگر مناطق بین المللی اعم 
از آب های آزاد جنوب، منطقه قفقاز، ترکیه، عراق و اروپا و پوشش خدمات ترابری 
ریلی برای حدود یک میلیون نفر از مردم افغانستان در منطقه هرات نیز از اهداف 

دیگر اجرای این طرح است.
حدود ۷8 کیلومتر از این مسیر در خاک ایران و حدود ۶۰ کیلومتر آن در خاک 
افغانستان است، با افتتاح این مسیر ریلی، افغانستان از طریق شبکه ریلی ایران به 
همه بنادر جنوبی متصل می شود و بعد از آن اتصال این خط ریلی به مزار شریف و 

در نهایت ازبکستان انجام خواهد شد.
و  ایران  مشترک  مرز  کیلومتر   9۳۶ وجود  ریلی،  خط  این  احداث  دلایل  از 
افغانستان است که با احداث این خط آهن، رونق شهرهای دیگر مسیر نیز تحقق 

خواهد یافت.

وزیر صمت: 

خودروی ایرانی در شان ملت
 ایران نیست

و قیمت  تنوع   ، : کیفیت  و تجارت )صمت( اعلام کرد  وزیر صنعت، معدن 
خودروهای تولید داخل در شان ملت ایران نیست. 

علیرضا رزم حسینی در نشست هم اندیشی با مدیران رسانه های کشور با اعلام 
اینکه کیفیت، تنوع و قیمت خودرو تولید داخل در شان مردم ایران نیست، افزود: 

بسته اصلاح صنعت خودرو را ارائه کرده ایم که به زودی نهایی می شود.
وزیر صمت همچنین با تاکید بر اینکه باید رقبای جدید در حوزه خودروسازی وارد 

شوند، گفت: بخش خصوصی باید تقویت شود.
وی با نگاه به آمارها در حوزه خودرو گفت: افزایش تولید ۵۰ درصدی در حوزه 
خودرو پیش بینی شده است که تا پایان سال محقق شود و در همین چند ماه اخیر 

نیز ایران خودرو و سایپا افزایش تولید داشتند.
وزیر صمت در بخش دیگری از سخنان خود تامین نهاده های دامی  را وظیفه 
وزارت صمت دانست و گفت: نهاده های دامی به موقع تامین شدند و توزیع آنها از 

طریق سامانه "بازارگاه" وزارت جهاد کشاورزی می باشد.
رزم حسینی همچنین دو نرخی بودن ارز را ریشه بسیاری از فسادها دانست 
که سبب از بین رفتن ثروت ملی می شود و در این خصوص افزود: در ۲۰ قلم 
کالایی که ارز ترجیحی دریافت می کنند ثبات نسبی، کاهش قیمت و وفور را شاهد 

هستیم.
وزیر صمت همچنین با بیان اینکه صادرکنندگان در این شرایط سخت تحریمی 
مجاهدان اقتصادی هستند، بیان کرد: ابلاغ سیاست های جدید صادراتی توسط 
رئیس  جمهور و با هماهنگی بانک مرکزی و ستاد اقتصادی دولت سبب خرسندی 

فعالان اقتصادی و حل بسیاری از پرونده ها در این حوزه شده است.
وی گفت : فعالان اقتصادی که از سال ۱۳98 به بعد در این حوزه مشکل دارند 
با مراجعه به سامانه جامع تجارت می توانند به رفع تعهدات ارزی خود اقدام نمایند.
وی با اشاره به ابلاغیه تسریع در ترخیص کالاهای اساسی و رسوب شده در 
گمرکات گفت : مجموعه این سیاست ها سبب وفور کالا و تامین به موقع مواد 

اولیه کارخانجات شده است.
وزیر صمت در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به علل گرانی گفت: افزایش 
چند برابری نرخ ارز، رشد نقدینگی و هزینه های کرونا از علل گرانی های اخیر 

بوده است.
رزم حسینی بورس را بهترین جایگاه برای عرضه نقدینگی دانست و تصریح کرد: 
نقدینگی های موجود در جامعه باید به سمت بورس هدایت شود و بنگاه ها نیز با 

استفاده از روش های نوین تامین مالی از بورس تغذیه کنند.

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 
هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

۱-رای شماره ۱۳98۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۶88۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳98۱۱44۳۰۰۰۱۰۰۱۳98 مربوط به سید اصغر حسینی فرزند حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۲۱۷ مترمربع پلاک شماره ۱۰4۱۵ اصلی واقع در قم بخش یک 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از عباس اسحاقی )م الف۷۱۳۷(

مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند 
ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این 

اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود
محمودمهدوی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330001009817 شماره  رای   -1
در  حسن  فرزند  طاهری  عباس  به  مربوط   1399114430001001038
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 90/39 مترمربع پلاک شماره 10586 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره 
68634 مورخ 1370/12/28 دفترخانه 15 قم و اقرارنامه اصلاحی 83335 

مورخ 78/04/29 دفترخانه 15قم)م الف 8370(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330001009846 شماره  رای   -2
1399114430001001035 مربوط به محمد طاهری فرزند حسین در دو 
دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 90مترمربع 
پلاک شماره 10586 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 
سند قطعی به شماره 83336 مورخ 1378/04/03دفترخانه 15قم )م الف 

)8373
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330001009847 شماره  رای   -3  
1399114430001001036 مربوط به شهاب الدین طاهری فرزند حسین 
در دو دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 90مترمربع 

پلاک شماره 10586 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 
قم سند قطعی به شماره 83336 مورخ 1378/04/03 دفترخانه 15قم)م 

الف8374(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330001009844 شماره  4-رای 
1399114430001001034 مربوط به اکرم ایلکی فرزند رضا در دو دانگ 
مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ90 مترمربع پلاک 
شماره 10586 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند 
قطعی به شماره 83336 مورخ 1378/04/03 دفترخانه 15قم)م الف8375(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330001009753 شماره  5-رای 
در سه  فرزند محمد  آگاه  به محمود  مربوط   1399114430001000598
دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ70 مترمربع 
پلاک شماره 11038/24 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 
یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از صندوق ذخیره علوی صادره 

در دفتر 279 صفحه 67)م الف8417(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330001009754 شماره  6-رای 
1399114430001000599 مربوط به الهه السادات سامه فرزند سیدحسن 
در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ70 
مترمربع پلاک شماره 11038/24 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از صندوق ذخیره علوی 
صادره در دفتر 279 صفحه 67)م الف8418(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330001009146 شماره  7-رای 
1398114430001002145 مربوط به انسیه امینی نوبرانی فرزند علی در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 433/29 مترمربع پلاک شماره باقی 
مانده 11229 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند 

قطعی به شماره 7536 مورخ 93/05/11 دفترخانه 75 قم )م الف8420(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 
که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود
تاریخ انتشار نوبت اول:99/09/22
تاریخ انتشارنوبت دوم: 99/10/08
محمودمهدوی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند

1-رأی شماره 139960330002014083 مربوط به پرونده کلاسه 1393114430002000496مربوط به ابوالفضل خان 
کش فرزند یعقوبعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 70 مترمربع پلاک شماره فرعی از 
2531 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از ابوالفضل شجاع صفحه 

436 و 439 دفتر 57)م الف8365(
حسن  به  مربوط   1399114430002001275 کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330002013906 شماره  رأی   -2
ثنائی فرزند عباداله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 75مترمربع پلاک شماره فرعی از 
2142/1/269اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از احمد ارتشی ثبت 

دفاتر الکترونیکی 2000666)م الف8366(
3- رأی شماره 139960330002013163 مربوط به پرونده کلاسه 1399114430002000792 مربوط به زهرا اسلام 
بیگی فرزند چراغعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 90مترمربع پلاک شماره فرعی 
از 2484/2/109/120اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند رسمی صفحه 84 دفتر 

443)م الف8367(
قاسم  به  مربوط   1398114430002000552 کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330002013036 شماره  رأی   -4
قربانی فرزند تقی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 88 مترمربع پلاک شماره فرعی از 
2319/372اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از ترابعلی مراد بیاتی 

صفحه 364 دفتر 257 و یداله پیرایش اکمل و قربانعلی عظیمی )م الف8368(
5-رأی شماره 139960330002013159 مربوط به پرونده کلاسه 1397114430002000264 مربوط به محمد گل گیرا 
الیادرانی فرزند مهدی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 78مترمربع پلاک شماره فرعی 
از 2334اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از فاطمه بیگدلی صفحه 

109 الی 151 دفتر 207)م الف8369(
6-رأی شماره 139960330002003025 مربوط به پرونده کلاسه 1398114430002000609 مربوط به ابراهیم نظری 
فرزند حسین در 3دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 50 مترمربع پلاک شماره 2185 و 
2186 اصلی که طبق بخشنامه سازمان ثبت به پلاک 2186 اصلی تبدیل شده است واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علی آقابیک محمدی و ابوالقاسم رمضانی)م الف8371(
7- رأی شماره 139960330002003027 مربوط به پرونده کلاسه 1398114430002000610 مربوط به علی باقری 

محراب فرزند عزیز در 3دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 50 مترمربع پلاک شماره 2185 
و 2186اصلی که طبق بخشنامه سازمان ثبت به پلاک 2186 اصلی تبدیل شده است واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علی آقابیک محمدی و ابوالقاسم رمضانی)م الف8372(
8-رأی شماره 139960330002013431 مربوط به پرونده کلاسه 1399114430002000656 مربوط به فرامرز طاهری 
آذر فرزند محمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 67 مترمربع پلاک شماره فرعی از 
2304/20 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سجاد صالحی صفحه 

235 دفتر 470)م الف8376(
9-رأی شماره 139960330002013351 مربوط به پرونده کلاسه 1399114430002000980 مربوط به سیدابوطالب 
حسینی فرزند سیدتقی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 63/59 مترمربع پلاک شماره 
فرعی از 2340/32 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از نرجس غیبی 

طی سند قطعی شماره 65318 مورخ 67/12/22 دفترخانه 9قم)م الف8377(
10-رأی شماره 139960330002013907 مربوط به پرونده کلاسه 1399114430002000796 مربوط به مهری یاری 
فرزند رستم درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 56 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1846/2 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سکینه و کبری موسوی حرمی)م 

الف8419(
11-رأی شماره 139960330002012091 مربوط به پرونده کلاسه 1398114430002001649 مربوط به حمزه علی 
رضائی توسلی فرزند لطف الله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 86/30مترمربع پلاک 
2091 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محمد وحدتی وکیل طی 

سند رسمی شماره 11727 مورخ 92/4/24 دفترخانه 70قم)م الف8421(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را 
اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن 
را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول:99/09/22 
تاریخ انتشارنوبت دوم:99/10/08
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

 معاون اقتصادی رییس جمهوری گفت: پیام بودجه ۱4۰۰ احیای مسیر 
با این تاکید می گوییم که می توانیم  ثبات و رشد اقتصاد ایران است و ما 
گسترش زیرساخت ها، افزایش سرمایه اجتماعی و حمایت از اقشار آسیب پذیر 

را در این بودجه دنبال کنیم. 
محمد نهاوندیان روز پنجشنبه در جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی استان قم 
با تسلیت درگذشت آیت الله محمد یزدی بیان کرد: ایشان از شخصیت های 

پرسابقه نظام اسلامی بودند و خدمات بسیاری به انقلاب ارایه کردند. 
نهاوندیان در ادامه سخنان خود با اشاره به شرایط اقتصادی کشور و مسیر 
رو به رشدی که در مقابل دارد، گفت: در سال جهش تولید در سطح ملی و 
استانی شاهد موفقیت  در اجرای طرح های متنوع و گسترده ای بودیم که با 
وجود فشارهای اقتصادی ناشی از تحریم های ظالمانه و شرایط متاثر از شیوع 

ویروس کرونا، دستاوردی مهمی به شمار می آید.
وی ادامه داد: در اوج فشارهای جنگ اقتصادی که شاید هیچ کشوری در دنیا 
شاهد آن نبوده، ما شاهد شوک بی سابقه  کرونا نیز شدیم که اقتصادهای بزرگ 
جهان را با چالش جدی و رتبه های منفی مواجه کرد، اما فعالیت های اقتصادی 
در کشور با تلاش فراوان دنبال شد و ما حتی در تابستان رشد تولید ناخالص 

ملی را نیز تجربه کردیم.
زیرساخت های اقتصاد کشور نسبت به ۱۰ سال قبل قابل مقایسه 

نیست 
نهاوندیان گفت: این یعنی پیروزی و تحقق جهش تولید البته به صورت نسبی، 

یعنی وقتی کشورهایی که چنین فشار جنگ اقتصادی و تحریم نداشتند با 
رتبه های منفی مواجه شدند ما توانستیم شاهد رشد تولید ناخالص ملی باشیم.
وی بیان کرد: امیدواریم این مسیر دنبال شود و در بهار سال بعد بتوانیم آثار 
منفی ناشی از شرایط به وجود آمده را جبران و ادامه سال بعد را با رشد مثبت 

دنبال کنیم که این اقدام بسیار مثبتی است. 
وی ادامه داد: اثر مثبت این موفقیت تنها در اقتصاد نمایان نیست بلکه در 

سیاست هم نشان خواهیم داد عوارض ناشی از تحریم را متوقف ساختیم.
معاون اقتصادی رییس جمهوری گفت: با آغاز کار دولت یازدهم در همه 
زمینه های اقتصادی بهبود قابل توجه و متمایز از سال های قبل را می بینیم و 

این نشان دهنده ظرفیت های اقتصاد ایران است.
وی بیان کرد: در سال 9۷ دشمنان خواستند این راه را سد کنند و جنگ 
اقتصادی شدیدی را علیه ملت ایران آغاز کردند که البته از اواخر سال 98 با 
تلاش های انجام شده بهبود شاخص ها در جریان مقابله با اقدام های دشمنان 
نمایان شد، در ادامه با شیوع ویروس کرونا و تاثیر اقتصادی ناشی از آن مواجه 

شدیم اما اکنون در حال عبور از این وضعیت و بهبود شرایط هستیم.
وی ادامه داد: امروز زیرساخت های اقتصاد کشور نسبت به ۱۰ سال قبل 
قابل مقایسه نیست، زمانی  واردات بنزین جز دغدغه های کشور بود و دشمنان 
از تحریم آن سخن می گفتند، اما اکنون به دنبال صادرات این محصول مهم 

هستیم و نقطه تحریم دشمن محل توفیق ما شد. 
نهاوندیان گفت: به دلیل همگرایی میان مسئولان با یکدیگر و همراهی ملت 

عزیز، ما در آزمون مقاومت اقتصادی سرفراز شدیم که باید قدردان این سرمایه 
همدلی و همگرایی باشیم، ما ممکن است اختلاف سلیقه داشته باشیم اما 

حاصل آن تقویت عقل و عزم جمعی است.
وی افزود: به طور خاص برای حل مشکل ها در بخش های مختلف اقتصادی 
و اجتماعی باید به دنبال جذب سرمایه گذاران باشیم، باید سرمایه گذاری در 
همه مناطق کشور مورد حمایت مسئولان قرار گیرد و این هدف دولت و مجلس 

است.
وی ادامه داد: برخی از تصمیمات در سال های جنگ اقتصادی به دلیل 
شرایط به وجود آمده بود، اما سیاست کلی ما تسهیل فعالیت های اقتصادی 
است لذا اقدامات قابل توجهی در این رابطه انجام گرفت، همچون تسهیل امور 
مرتبط با واردات و صادرات که موجب رونق اقتصادی و حمایت از روند تولید و 

اشتغال کشور شد.
میزان مشورت خواهی از تشکل های اقتصادی سرعت گرفته است 
معاون اقتصادی رییس جمهوری گفت: تقویت فضای رقابتی در راستای 
موفقیت بیش از پیش بخش اقتصادی کشور بسیار مهم است، در همین رابطه 
تقویت بورس را یکی از ارکان مهم در این عرصه می دانیم که در عین حال 
موجب عدالت اقتصادی هم می شود، وقتی همه مراحل زنجیره عرضه و تقاضا 
شفاف شود راه برای تحقق عدالت اقتصادی فراهم می شود و این مسأله در 

عرضه محصولات مختلف قابل مشاهده است.
وی با اشاره به این که میزان مشورت خواهی از تشکل های اقتصادی سرعت 
گرفته است، افزود: رفت و برگشت نظرات کارشناسان به مجموعه های تصمیم 
گیر موجب سالم سازی نظرات می شود و اکنون زمینه گفت و گوی بخش 

خصوصی و دولت بسیار مطلوب است.
وی ادامه داد: اعضای اتاق ایران به نمایندگی از فعالان اقتصادی در جلسات 
کلان تصمیم گیری حضور دارند و ما تلاش می کنیم با تاکید بر برابری قدرت 

چانه زنی، حقوق بخش خصوصی به بهترین روش حفظ شود.
نهاوندیان همچنین گفت:  از استاندار محترم قم که در دوران مسئولیت خود 
در این استان مهم در کنار ایجاد فضای آرام و احترام آمیز، بیشترین اهتمام را 
نسبت به حوزه اقتصاد داشتند تشکر می کنیم، این اهتمام به اقتصاد به نفع 
تمام حوزه های اجتماعی است، همچنین از پیگیری های آقای امیرآبادی، 
نماینده مردم این استان در مجلس شورای اسلامی برای رفع مشکل های قم 

قدردانی می کنیم.
وی ادامه داد: قم در بهره برداری از ظرفیت ها و امکانات پیشتازی دارد هم 
در زمینه بهره برداری از اعتبارات تسهیلات تبصره ۱8بیش از سهم استان 
جذب و برای توسعه حوزه تولید و اشتغال استان استفاده می کند و هم در زمینه 

تسهیلات حمایت کرونایی رتبه های برتر کشور را به دست آورده است.
معاون اقتصادی رییس جمهوری همچنین تاکید کرد: امیدواریم همان طور 
که خداوند شر ترامپ را از سر جامعه جهانی برطرف کرد، شر ویروس کرونا نیز 

به زودی از میان رود.

نهاوندیان در جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی استان قم:

 پیام بودجه 14۰۰ احیای مسیر ثبات و رشد اقتصاد ایران است

 آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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گفت وگو از مجید روان ستان

فوتبال برای بسیاری از یک ورزش نیز فراتر رفته و به جزئی از زندگی آنها 
تبدیل شده و این رشته پرطرفدار، زن و مرد و یا پیر و جوان نمی شناسد. در دو 
سال گذشته دو اتفاق مهم برای فوتبال ایران رخ داد که هرکدام در نوع خود 

غیرمنتظره محسوب می شود. 
به گزارش ایرناپلاس، برانکو ایوانکوویچ و کارلوس کی روش هر دو از مربیان 
محبوب فوتبال ایران بودند. اولی، پس از کسب هفت جام قهرمانی برای 
پرسپولیس با پیشنهاد وسوسه انگیز باشگاه الاهلی عربستان مواجه شد 
و در حالی که با پرسپولیس قرارداد داشت، با قراردادی دو ساله به این تیم 
پیوست؛ اما، خیلی زود و تنها پس از فقط پنج بازی، به دلیل نتایج ضعیف از 

این تیم کنار گذاشته شد!
کلمبیا ۱۸ بازی کی روش را تحمل کرد

و اما کارلوس کی روش، طولانی ترین زمان مربیگری تاریخ فوتبال ایران و 
عمر خود را در تیم ملی گذراند، اما بدون هیچ جام قهرمانی و بعد از شکست 
۳ بر صفر مقابل ژاپن که سنگین ترین باخت او در دوران مربیگریش در ایران 

نیز بود، با قراردادی سه ساله هدایت تیم ملی کلمبیا را برعهده گرفت.
او نیز به سرنوشت برانکو دچار شد، اما برخلاف همتای کرواتش ۶۶4 روز 
دوام آورد و ۱8 بار روی نیمکت مربیگری کلمبیا نشست و دو شکست سنگین 
۳ بر صفر مقابل اروگوئه در خانه و ۶ بر یک برابر اکوادور که بدترین باخت 

کلمبیا در 4۳ سال اخیر بود، موجب اخراج این مربی پرتغالی شد. 
بدآموزی فوتبال ایران برای کی روش

سرشناس  بازیکنان  با  برخورد  شده  یاد  مربی  دو  هر  مشترک  وجه 
تیم های شان بود و برخلاف ایران آنها نتوانستند در آنجا قدرت نمایی خود را 
تکرار کنند و بلافاصله با واکنش مدیران خود مواجه شدند. شاید اختیاراتی 
که مدیران فوتبالی ما به کی روش داده بودند به نوعی بدآموزی برای او بود و 

نتوانست از این حربه استفاده کند و کار خود را پیش ببرد.
همه  می تواند  کوچک  اشتباه  یک  و  است  بی رحمی  ورزش  فوتبال، 
امیدهای یک مجموعه را به ناامیدی تبدیل کند. از طرفی فدراسیون فوتبال 
کلمبیا مانند فدراسیون فوتبال پنج ستاره ما نبود که همه اختیارات را به 

کارلوس کی روش بدهد و قدرت نمایی کند!
پاسخ به یک پرسش

امیر حاج رضایی به عنوان کارشناس مطلع و شناخته شده در فوتبال ایران، 
درباره ناکامی برانکو و کی روش با داشتن امکانات خوب در تیم های جدید 
خود پس از جدایی از فوتبال ایران به ایرناپلاس گفت: »پاسخ دادن به این 
سوال بسیار سخت است! صادقانه بگویم من جوابی برای این پرسش ندارم. 
پاسخ دادن به آن مستلزم تحقیق و بررسی است. مطرح کردن این سوال 
بدون آگاهی قبلی و دادن پاسخ فی البداهه برای من دشوار است. اما با 
یک مثال پاسخ شما را می دهم. مربی موفقی مثل کارلو آنچلوتی این روزها 
سیرنزولی را طی می کند. مربی، مربی است، اما این احتمال وجود دارد در 
باشگاه جدید شرایط باشگاه قبلی برایش فراهم نباشد. همین امر به او صدمه 
خواهد زد. ما می دانیم آنچلوتی یک مربی بزرگ است و در چهار لیگ معتبر 
اروپا عنوان قهرمانی را بدست آورده اما حالا از تیم های بزرگ گذشته و به 
یک تیمی مثل اورتون می رسد که آن قدرت تیم های سابق او را ندارد و نتایج 
خوبی نگرفته است. آیا آنچلوتی ضعیف شده؟ یا شرایط با چهار تیم قبلی او 

متفاوت است که قطعاً این دومی درست است.«   
فکر می کردم نجات دهنده فوتبالم

این کارشناس با سابقه فوتبال، در پاسخ به این پرسش که ممکن است 
با بالا رفتن سن، این مربیان دیگر قادر نیستند به مانند گذشته کار کنند و 
محافظه کار می شوند، اظهار داشت: »در زندگی معمولی غیرفوتبال نیز 

همین گونه است؛ یعنی وقتی سن فرد بالا می رود، محافظه کارتر می شود.
وقتی جوان است پای خود را روی گاز می گذارد و با سرعت می رود، اما 
وقتی سن بالا می رود افکاری در ذهن او جاری می شود؛ اینکه خانواده و بچه 

دارد، خرج دارد و ... طبیعتاً در حرفه فوتبال هم همین طور است.
زمانی که جوان بودم پیش خود فکر می کردم من نجات دهنده فوتبالم! باید 
نوآوری کنم باید بی باک باشم اما زمانی می شد که دو نتیجه بد، چشم غرّه 
مدیران باشگاه را به همراه داشت. رفته رفته من نیز در افکارم تجدید نظر 
می کردم. یعنی اینکه می آمدم دفاع را محکم تر می کردم که اگر نمی بریم، 
نبازیم. به نکته درستی اشاره کردید و این می تواند تاثیرگذار باشد. از یک 

طرفی، کارلوس کی روش اصولًا یک مربی تدافعی بود.«
 پیشنهادهای کارساز کی روش به فرگوسن

مربی اسبق تیم ملی کشورمان، اضافه کرد: »در سال ۲۰۰8، زمانی که 
کی روش دستیار فرگوسن بود. منچستریونایتد در اولدترافورد با بارسلونا در 
دیدار برگشت مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان اروپا بازی داشت. هنگامی 
که کادر فنی دور هم نشستند که باید برای موفقیت در این دیدار چه کار باید 
کرد، این کی روش بود که فرگوسن را قانع کرد باید با سیستم دفاعی بازی 
کنند. او اعتقاد داشت »یونایتد« نمی تواند در همه طول زمین پرس را ایجاد 
کند. پس باید از زمین خود پرس را انجام دهد. آنها در دفاع راست با داشتن 
بازیکنان تخصصی در این پست مشکل داشتند، چرا که »مسی« در آن 
منطقه بازی می کرد و در انتخاب نفری که بتواند آنجا را بخوبی پوشش دهد، 
تردید داشتند که اینجا باز این کی روش بود که پیشنهاد کرد »اوون هارگریوز« 
که هافبک بود را در این پست به بازی بگیرند و دلیلش این بود »هارگریوز« 
سمج و یارگیر است و نفوذ نمی کند. آن بازی حساس را »یونایتد« با گل »پل 

اسکولز« یک بر صفر برد و به فینال رسید و در نهایت قهرمان اروپا شد.«    
کی روش کارشناس سیستم دفاعی

حاج رضایی، با نگاه انتقادی به این مساله، پیامدهای منفی آن برای فوتبال 
کلمبیا گفت: »وقتی کارلوس کی روش سرمربی ایران شد همین سیستم 

را پیاده کرد. در واقع اینگونه می توانیم بگوییم او کارشناس سیستم دفاعی 
است! این کار کی روش در ایران جواب داد، اما در کلمبیا خوب به یاد دارم 
اولین نفری که به او اعتراض کرد، بازیکن اسبق این تیم »کارلوس والدراما« 

بود که گفت این سیستم به بازیکنان کلمبیایی نمی خورد!
عوامل زیادی هست که موجب می شود یک مربی نتواند موفقیت خود 
را تکرار کند. در واقع باید گفت وقتی شما کاری در جایی با موفقیت انجام 
دادید در جای دیگر جواب نمی دهد. کی روش وقتی از ایران رفت به کلمبیا، 
یکباره نمره اش از ۱۶ به ۲ نرسید، پس باید عواملی باشد که در آنجا وجود 
داشته، اما در ایران نداشته؛ حالا ممکن است، عوامل جغرافیایی یا نوع بازی 
دو کشور باشد. باید بپذیریم سطح فوتبال کلمبیا بالاتر از ایران است. آیا در 
کلمبیا برخلاف ایران که تابع کی روش بودند، هر کاری دلش می خواست 
مانند  آنها  فوتبال  فدراسیون  آیا  دهد؟!  انجام  آنجا  می توانست  می کرد، 

فدراسیون فوتبال ما مرئوس بود؟ »
حرف های کی روش توهین آمیز و موهن بود

بودن  تسلیم  آیا  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  ایران  فوتبال  پیشکسوت 
فدراسیون فوتبال ما در برابر خواسته های کی روش موجب بدآموزی او نشد، 
خاطرنشان کرد: »در واقع این پرسش شما مکمل حرف من است. فوتبال 
کلمبیا، فوتبالی سطح بالا در منطقه آمریکای جنوبی بوده و از نظر ساختاری 
با فوتبال ما قابل مقایسه نیست. کی روش بیشترین زمان مربیگری خود را در 
ایران انجام داد. فوتبال ایران هرگز مربی ای به خود ندیده بود که هشت سال 
در پست خود باقی بماند! کی روش در ایران هر کاری که دوست داشت انجام 

می داد و وقتی مانعی سر راه خود نمی دیدید، پیشروی می کرد.
من منتقد کی روش در زمینه رفتارهای اجتماعی اش بودم؛ از بالا به ما نگاه 
و فکر می کرد در این کشور آدم فرهیخته نیست، آدم هایی که فوتبال بفهمند 
وجود ندارد. انگار به ما می گفت که شما کجا بودید و حتی برگشت گفت شما 
تیم یمن را هم نبرده اید! در واقع بسیار توهین آمیز و موهن صحبت می کرد. 
یک نمونه آن، هنگامی که بازیکنان پرسپولیس را با عنوان چاق شدن و ... از 

تمرینات تیم ملی در »دوبی« برگرداند.«
نقش »رئیس فدراسیون« در فوتبال جهان

تحلیلگر فوتبال کشورمان، با انتقاد از شیوه کار رئیس وقت فدراسیون 
فوتبال تصریح کرد: »فدراسیون فوتبال ما باید ایشان را احضار می کرد تا برای 
این حرکت زشت خود توضیح دهد که چرا این کار را انجام داده، اما به جای 

این کار، این فدراسیون فوتبال ما بود رفت آنجا خواهش کرد!
دوست ندارم حرف گذشته را به میان بیاورم، کی روش از ایران رفته و اگر 
قرار است انتقاد کنیم باید در زمان حضور همان افراد انجام دهیم که آنها نیز 
بتوانند پاسخ دهند. اکنون یک سوال دارم، ما می خواهیم یک مربی برای تیم 
ملی بیاوریم، حالا بهترین مربی دنیا گواردیولا یا کلوپ هستند. اصلًا فرض 
کنیم یورگن کلوپ است و او را به تهران می آوریم؛ آیا کلوپ رئیس است یا 
مرئوس؟! در فوتبال جهان رئیس)فدراسیون(، رئیس است. این رئیس مربی 
را انتخاب و یا اخراج می کند و همه تصمیم ها را می گیرد و وارد حوزه فنی 

هم نمی شود.
مربی هم اگر مربی باشد اجازه نخواهد داد رئیس وارد حوزه فنی شود اما 
چرا نیمه اول آن را من گفتم و نیمه دوم آن را شما گفتید. کی روش با یک 

ذهنیتی از ایران رفت و دید در کلمبیا از این خبرها نیست!«
وقتی پول را دوست داری باید مسئولیت را هم بپذیری

که  بود  این  علتش  هستند.  قوی  و  یافته  سازمان  »آنها  داد:  ادامه  وی 
آدم هایی که در طول هشت سال حضور کی روش در ایران در فدراسیون 
فوتبال مسئولیت داشتند، بیشتر آنها به دلیل اینکه صندلی خود را حفظ 

کنند، تابع کی روش شدند! چون ایشان یک لوکوموتیو شد و این قطار را 
می کشید. هر چقدر آن پیروزی به دست می آورد، آنها می توانستند با زبان 
این پیروزی جامعه را قانع کنند. ما دو بار جام جهانی رفتیم، فلان کردیم، 
بهمان کردیم. شما وقتی پیروز هستی، حرف تان را گوش می کنند و از 
جایگاه قدرت صحبت می کنید، وقتی بازنده ای کسی حرف شما را گوش 

نمی کند، دلایل تان را نمی پذیرد.
بارها شنیده ایم که در ایران وقتی یک مربی در نیمه راه مسابقات جایگزین 
را  تیم  من  می گوید  و  برمی گردد  می بازد  وقتی  می شود،  تیم  یک  مربی 
نبسته ام. آقای مربی! شما وقتی رفتی جای یک مربی شکست خورده 
قرارداد ببندی، نمی دانستی که این تیم را او بسته است؟! اینجا مشخص 
می شود به دلیل پول این مسئولیت را قبول کردی، وقتی پولش را دوست 
داری باید مسئولیت را هم بپذیری. در واقع شما را جایگزین کرده اند تا آباد 

کنی، چون قبلی خراب کرده است.«
مربی یک شبه ضعیف نمی شود

حاج رضایی، خاطرنشان کرد: »همین مسائل را کی روش فهمید و نباید 
فراموش کنیم او باهوش است. بپذیریم آدم کوچکی نبود! نگاه کرد و فهمید 
افرادی که در اطرافش هستند، به او وصلند. این می تواند یکی از دلایل 
باشد وقتی ۶ گل از اکوادور می خورید دیگر جایی برای صحبت کردن و 
بحث وجود ندارد. از طرفی سیستم مدیریتی آنها با سیستم مدیریتی ما فرق 
می کند. این اتفاقاتی که در فوتبال ایران رخ می دهد در کشورهای آفریقایی 
هم رخ نمی دهد. این یک دلیل است و آن موضوع بالا رفتن سن را که شما 

اشاره کردید هم می تواند یک دلیل دیگر باشد.
از طرفی نباید تفاوت های کشورها را با یکدیگر نادیده گرفت. فراموش نکنید 
مربی یک شبه ضعیف نمی شود. اما دلایلی وجود دارد که به ضعفش منجر 
می شود، مانند بالا رفتن سن، شرایطی که باشگاه جدید یا کشور جدیدی 
که می رود فرق می کند. خیلی دوست داشتم این پرسش  شما را پیش از این 
می گفتید تا چند روزی درباره آن مطالعه می کردم تا پاسخ های مستدل تری 
ناکامی یک مربی حتی در سطح برانکو و  بدهم که چه عواملی موجب 

کی روش در تیم های دیگر می شود.«
رها شدن تیم های پایه ای از سوی فدراسیون فوتبال

مربی اسبق تیم ملی کشورمان درباره شیوه انتخاب سرمربی تیم ملی 
رها کرده   را  پایه ای  تیم های  ما  فوتبال  نیز می گوید: »فدراسیون  جوانان 
است. یعنی به عنوان تشریفات در مسابقات مقدماتی شرکت می کنند و اگر 

توانستند به دور بعد بروند، می روند. این مسیر سال هاست تکرار می شود.
بگذارید یک مثال بزنم؛ آقای اکبر محمدی یک دوره ای مربی شدند. یک 
فرد باسواد و جوان اما کم تجربه که در آن بازی منجر به باخت تیم شان شد، 
دستپاچه شده بود که این ناشی از آن است که آقای اکبر محمدی که من تا 
بحال ایشان را ندیدم اما یکبار با او همکلام شدم، با انتخاب زودهنگام او را 
سوزاندند! در حالی که ممکن بود پتانسیل بیشتری داشته و در آینده مربی 

بهتری شوند.
در واقع می خواهم بگویم، یک جا این انتخاب غلط اتفاق می افتد و یک 

جای دیگر به شکل دیگری رخ می دهد.«
آرزوی ۴۴ ساله تیم های پایه  ایران برای قهرمانی در آسیا

کارشناس فوتبال کشورمان اضافه کرد: »اینها نشان دهنده آن است که 
تدبیری در آدم های تصمیم گیرنده دیده نمی شود. تدبیری که بر پایه دانش 
و تجربه باشد، تدبیری که با توجه به درک شرایط جامعه باشد، بنابراین همین 
انتخاب ها و انتصاب ها می آید و طی می شود و بعد هم بدون نتیجه می ماند.

44 سال است که تیم های پایه ای ما در آسیا قهرمان نشده اند. 44 سال 
است تیم ملی امید به مسابقات المپیک راه پیدا نکرده و البته دیگر فوتبال 
در المپیک جایی ندارد، تمام شد و مردم هم عادت کردند، خسته شدند، 
دیگر چقدر بگویند؛ بنابراین می خواهم بگویم این برمی گردد به ساختار، 
تشکیلات و تیم مدیریتی فوتبال ما، اینها در واقع باید تصمیم گیری کنند که 
البته تصمیم هایشان درست نیست. حال اگر رسانه ها بخواهند بپرسند چرا 

تیم ملی جوانان رها شده؟ هیچ  یک از آقایان حاضر به پاسخگویی نیستند.
من یک سوال دارم. در سال ۲۰۱4 دبیرکل کنونی فدراسیون فوتبال ما، 
دبیرکل بود، اما برکنارش کردید. بعد از دو سه دبیرکل و سرپرست، دوباره او را 
دبیرکل گذاشتید. اگر او خوب بود چرا کنار گذاشتید؟ اگر بد بود چرا دوباره 
او را دبیرکل کرده اید؟! یکی بیاید پاسخ بدهد، البته اگر کسی باشد. اگر هم 

پاسخ بدهند منطقی و مستدل نیست!«
پرهیز فدراسیون فوتبال از حضور افراد مطلع و آگاه

حاج رضایی در پاسخ به پرسش که چرا در بین افراد کمیته  بدوی انتخابات 
و مجمع فدراسیون فوتبال، فوتبالی ها حضور ندارند، گفت: »واقعیت اینکه 
افراد حاضر در فدراسیون فوتبال دوست ندارند داننده در جمع خود قرار 
دهند، چون خودشان آدم های ضعیفی هستند؛ آنها افرادی را در جمع خود 
می پذیرند که مطیع شان باشند و نداند؛ این شکل کار فدراسیون فوتبال ما در 

سال های اخیر بوده و همچنان با همین روند پیش می روند.
دلم نمی خواهد اصلًا در مورد فوتبال ایران حرف بزنیم. پاسخ هایش پیش 
خودم هست، می دانم و جواب ها را دارم! من ۶۵ سال است با فوتبال زندگی 
کردم، نمی گویم اعلم هستم، اما تجربه اش را دارم. می دانم، دیدم، آن طرف 
با فوتبال جهان در  و  این طرف در واقع دیده ام. مطالعه دارم  را دیده ام، 
ارتباط هستم. اصلًا همچین چیزهای وجود ندارد. مگر می شود شما بدون 
آنکه شایستگی اش را داشته باشید روی صندلی مدیریت بنشینید؟ باید 
فیلترینگ شوید؛ باید از صافی های زیاد بگذرید و توانمندهای تان را داشته 

باشید.
خیلی دوست دارم یکی از همین فدراسیون نشین ها پاسخگوی سوالاتی 
که از شما کردم باشد. شما باید پای صحبت فردی بنشینید که صادق باشد و 

من در فدارسیون فوتبال ما هرگز آدم صادق ندیدم.«

امیر حاج رضایی: 

در فدارسیون فوتبال هرگز آدم صادق ندیدم
در آستانه فینال لیگ قهرمانان آسیا؛ 

قرارداد سیامک نعمتی با پرسپولیس
 تمدید شد

هافبک تیم فوتبال پرسپولیس قرارداد خود را با این باشگاه تمدید کرد.
بازیکنان  قراردادهای  تمدید  ادامه  در  پرسپولیس،  باشگاه  سایت  گزارش  به 
پرسپولیس و اعضای کادر فنی، سیامک نعمتی روزپنجشنبه با حضور در باشگاه و 
پس از توافق صورت گرفته در جلسه با جعفر سمیعی و ابراهیم شکوری، قرارداد خود 

با سرخپوشان را تمدید کرد.
گفتنی است قرارداد نعمتی برای دو فصل با پرسپولیس تمدید شد.

قرارداد نعمتی در حالی تمدید شد که این تیم ۲9 آذرماه دیدار فینال لیگ قهرمانان 
آسیا را مقابل قهرمان شرق در کشور قطر برگزار می کند.

نعمتی: قرارداد بستن با پرسپولیس همیشه خوب است
بازیکن تیم فوتبال پرسپولیس گفت: قرارداد بستن با این تیم همیشه خوب است 
و امیدوارم که از آسیا با جام برگردیم.  سیامک نعمتی بعد از تمدید قرارداد با باشگاه 
در خصوص در این خصوص گفت: امیدوارم تمدید قراردادهای من با پرسپولیس 
در سال های آینده هم ادامه داشته باشد. خدا را شکر می کنم که دوباره قراردادم 
را تمدید کردم. از مدیریت و کادرفنی باشگاه تشکر می کنم. او در خصوص وضعیت 
پرسپولیس پیش از فینال لیگ قهرمانان آسیا و انگیزه ای که این تمدید قرارداد به او 
داده خاطرنشان کرد: ان شاالله امیدوار هستیم بتوانیم بهترین اتفاق را رقم زده و جام 
آسیایی را به هواداران پرسپولیس تقدیم کنیم. قرارداد بستن با پرسپولیس همیشه 
حس خوبی می دهد و امیدوارم با انگیزه زیاد در فینال حاضر شویم. نعمتی همچنین 
افزود: وضعیت باشگاه و تیم در بهترین شرایط قرار دارد و همه چیز فراهم شده تا 
پرسپولیس بتواند با جام قهرمانی از قطر به تهران برگردد. از سمیعی و شکوری و 
اطرافیان تشکر می کنیم. امیدوارم با جام برگردیم و جشن بزرگی در کنار هواداران 

بگیریم.
 

حال ناخوش فوتبال تبریز

 مسیر اشتباه تراکتور و ماشین!
دو تیم تبریزی لیگ بیستم روزهای خوشی را پشت سر نمی گذارند. 

فوتبال تبریز حال و اوضاع خوشی ندارد و روزهای خوبی را سپری نمی کند. دو 
نماینده این شهر یعنی تراکتور و ماشین سازی در ۵ هفته نخست لیگ برتر نتوانستند 

نتایج مطلوبی بگیرند و خیلی زود با سرمربیان جدید خود خداحافظی کردند.
منصوریان و مدیران کم تحمل

علیرضا منصوریان نه در نفت، نه در استقلال و نه در ذوب آهن شروع خوبی با 
تیم هایش نداشت و گویی به این مسئله عادت کرده بود. تغییر تاکتیک ناگهانی و 
استفاده از دفاع ۳ نفره باعث می شد این تیم ها و بازیکنان با گذشت زمان با این 
تغییرات وقف پیدا کنند و همین باعث می شد تا تیم های منصوریان در میانه های 
فصل نیم فصل دوم نتایج بهتری بگیرند و به صدر جدول نزدیک شوند و حتی در 
کورس قهرمانی قرار بگیرند. قاعده ای که این بار برای سرمربی سابق آبی های 

پایتخت رعایت نشد و تراکتوری ها خیلی زود با این مربی قطع همکاری کردند.
اصرار منصوریان به استفاده از دفاع ۳ نفره سبب شد تا باز هم بازیکنان تراکتور 
سخت با این تاکتیک کنار بیایند. اما بدشانسی این مربی این بود که مدیران تراکتور 
یک تفاوت بزرگ با سایر مدیران دارند و آن  هم انتظار قهرمانی با آستانه تحملی پایین 
است. منصوریان باید می دانست باشگاهی که در ۳ فصل اخیر بارها سرمربی عوض 
کرده است، به او فرصت ۱۵ هفته ای نمی دهد. همین اتفاق هم افتاد و با کسب تنها 
۶ امتیاز از ۱۵ امتیاز ممکن، باشگاه تراکتور قید همکاری با منصوریان را زد و او را از 
سمتش اخراج کرد. این اخراج قطعا قدم رو به جلویی برای تراکتوری ها به حساب 
نمی آید زیرا تا پیدا کردن مربی جدید با بازیکنان و جاانداختن تفکراتش در تیم، 
امکان دارد ۵ هفته ای زمان ببرد و همین تراکتوری ها را دوباره از کورس قهرمانی و 

حتی سهمیه آسیا عقب می اندازد.
ماشین  پنچر یک دهه شصتی

انتخاب وحید بیاتلو از سوی مدیران ماشین سازی یک ریسک بزرگ و یک انتخاب 
جسورانه بود که آن ها با توجه به بودجه کم و تغییرات گسترده بازیکنان، باید خطراتش 
را به جان می خریدند. برای تیمی که از مدیریت تا بازیکنانش نسبت به فصل قبل تغییر 
زیاد داشته است، سپردن فرمان به دست یک مربی بی تجربه در لیگ برتر می توانست 
تبعات زیادی داشته باشد. تکیه به قعر جدول، آن هم تنها با یک امتیاز نخستین تبعات 
این انتخاب بود و حالا ماشین سازی با سرعت بیشتری به سقوط نزدیک تر می شود. 
سقوطی که سهمیه فوتبال تبریز را در لیگ برتر به یک سهمیه کاهش می دهد و فشار 
را روی تراکتور بیشتر می کند. مدیریت غلط و نگاه کوتاه مدت به آینده این باشگاه، 
ماشین سازی را به این وضع کشاند و حالا باید دید دوستان محمدرضا زنوزی در راس 

مدیریت این باشگاه، چه کاری برای ماشین ترمز بریده تبریزی خواهند کرد.

پیشکسوت آبی پوشان:

هواداران کمک کنند تمرکز کادر فنی
 حفظ شود

 پیشکسوت آبی پوشان گفت: وقتی کمکی به استقلال نمی شود، و این تیم 
تنهاست، لااقل هواداران کمک کنند تا تمرکز کادر فنی بر هم نخورد. 

علی چینی  اظهار داشت: هنوز چیزی از لیگ نگذشته که عرصه این طور بر کادر 
فنی استقلال تنگ شود تا حتی صدای یکی مثل محمود فکری هم در بیاید. واقعاً 

استقلال تنهاست و لااقل هواداران این تیم و سرمربی را تنها نگذارند.
مربی پیشین آبی ها گفت: تازه هفته پنجم لیگ است و استقلال هم در رده سوم 
قرار دارد و اختلافش هم با صدر جدول ۲ امتیاز است. با اینکه انتقاداتی بر عملکرد 
تیم و نحوه بازی های آن است، اما در جدول هنوز چیزی از دست نرفته و نباید تا این 

حد سرمربی و سایر اعضای کادر فنی را تحت فشار گذاشت.
چینی خاطرنشان ساخت: این را قبول دارم که استقلال هنوز نتوانسته شاداب 
و تهاجمی بازی کند، اما شرایط جدولی برای این تیم کاملًا مناسب است و نباید 
با بر هم زدن تمرکز کادر فنی شرایط را خراب کرد. این تیم ابزار لازم و کافی برای 
بزرگی کردن در این فصل و رسیدن به قهرمانی دارد. پیشکسوت آبی پوشان تصریح 
کرد: یک پیروزی در مشهد کافی است تا جَو را به سود این تیم کند و امیدوارم در 
این روزهای باقی مانده به آن دیدار مهم هواداران هم کمک کنند. وی اضافه کرد: 
حالا که فرصت برای حضور هواداران در ورزشگاه ها نیست، هواداران باید از طریق 
صفحات مجازی و شبکه های اجتماعی حمایت خود را از تیم انجام دهند که این 
بهترین نوع کمک به آبی پوشان است. مدافع پیشین آبی پوشان حضور رحمتی در 
این تیم را باعث بالا رفتن حساسیت بازی دانست و گفت: حضور مربیان جوان در 
لیگ برتر اتفاقی خوب و امیدبخش است و امیدوارم مربیان جوان آنقدر خوب باشند 
تا مدیر باشگاه ها از رویه ای که در پیش گرفته اند پشیمان نشوند. حضور رحمتی روی 
نیمکت شهرخودرو هم این بازی را حساس تر می کند. امیدوارم این حساسیت باعث 

ایجاد حاشیه نشود و برعکس باعث اضافه شدن بر جذابیت های بازی شود.
 

روزنامه رکورد پرتغال:

طارمی بازیکن قابل اتکای سرمربی پورتو
روزنامه »رکورد« پرتغال اعلام کرد انتظار می رود مهدی طارمی مهاجم ایرانی در 

ترکیب اصلی پورتو مقابل المپیاکوس یونان در لیگ قهرمانان اروپا بازی کند. 
تیم فوتبال پورتو پرتغال امشب در آخرین دیدار مرحله گروهی لیگ قهرمانان اروپا 
به مصاف تیم المپیاکوس یونان می رود. این بازی برای پورتو جنبه تشریفاتی دارد چرا 
که این تیم به همراه منچسترسیتی از گروه سوم این رقابت ها به مرحله بعد صعود 
کرده اند. این در حالی است که روزنامه رکورد پرتغال در گزارشی از طارمی به عنوان 
بازیکنی یاد کرد که به گزینه معتبر و قابل اتکایی برای »سرجیو کونسیسائو« سرمربی 

پورتو تبدیل شده و انتظار می رود مقابل المپیاکوس در ترکیب اصلی بازی کند.
رکورد نوشت: »احتمال حضور طارمی در ترکیب اصلی پورتو با بازی های خوب 
گل هایی که به ثمر رسانده است، بیشتر شده است. طارمی قبلًا در 9 بازی در لیگ 
پرتغال )۲۷8 دقیقه( و در یک بازی جام حذفی )8۰( دقیقه استفاده شده است و در 
پنج بازی گذشته سه گل به ثمر رسانده است. پیشرفت او مشخص و محسوس است.

باشگاه فردوس قم با تبریک روز تولد سعید قاسمی فوتسالیست باسابقه و مطرح قم، از جذب این بازیکن مطرح و با سابقه برای 
دوره جدید لیگ برتر باشگا ه های کشور خبر داد. 

بر پایه این گزارش ، در حالی که کمیته فوتسال فدراسیون فوتبال امروز را به عنوان آخرین روز مهلت نقل و انتقالات فصل جدید 
لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور در نظر گرفته، مسوولان و کادر فنی تیم فردوس قم در تلاش برای تقویت این تیم سه بازیکن 

جدید به خدمت گرفتند.
تیم فردوس قم که نسبت به فصل گذشته تغییرات زیادی داشته و بازیکنان متعددی از این تیم رفته اند، با تفکرات جدید مدیریت 
و کادر فنی خود رو به جوانگرایی آورد و بازیکنان مستعد و آینده دار قم را جذب کرد اما این تیم در کنار نیروی جوانی به تجربه 

بازیکنان مطرح و با سابقه هم نیاز داشت که در آخرین روز نقل و انتقالات این اتفاق در نماینده قم رخ داد.
فردوس که با حضور دو چهره شاخص سابق فوتسال قم یعنی حسین صبوری به عنوان سرمربی و سیدوحید غیاثی به عنوان 
مربی وارد کارزار بیست و دومین دوره لیگ برتر فوتسال باشگاه های ایران شده، ابتدا با تبریک رسمی نوزدهم آذر به عنوان روز تولد 

سعید قاسمی این بازیکن با سابقه را که در بین تماشاگران پرشور قمی به "قاسمی فالکائو" مطرح است جذب کرد.
قاسمی ۳۵ ساله در پست عقب گیر با پیراهن شماره هفت نماینده قم به میدان می رود، فوتسالیست با تجربه ای که پیش از این 
در تیم های پرسپولیس قم، هلال احمر قم، ارم کیش قم، کیش ایر قم، شهرداری ساوه، ماهان تندیس قم، یاسین پیشرو قم، شاهد 

تهران، سوهان محمدسیما قم و تیم ملی امید بازی کرده است.
مسعود ایازی پور سنگربان با تجربه و با سابقه فوتسال قم نیز بعد از یک سال دوری از نماینده شهر خود و بازی در دیگر تیم ها به تیم 
فردوس ملحق شد، دروازه بان ۳۱ ساله ای که با پیراهن شماره ۳۳ به میدان می رود و پیش از این در تیم های ارم کیش قم، فراز قم، 

صبای قم، ماهان تندیس قم، یاسین پیشرو قم، آتلیه طهران قم، سوهان محمدسیما قم و پارسیان شهر قدس سابقه بازی دارد.
محمد جامع سومین خرید در آخرین روز نقل و انتقالات است که با ۲۲ سال سن از تیم سن ایچ به فردوس قم آمد و با پیراهن 
شماره 9 نماینده قم به میدان می رود، بازیکنی که متولد شهر ساوه است و پیش از این سابقه بازی در تیم های شهرداری ساوه، 

سن ایچ ساوه و تیم ملی امید ایران را دارد.
فصل جدید لیگ برتر فوتسال از ۲۶ آذر ماه شروع می شود و تیم فردوس قم در این روز میزبان کراپ الوند است.

اسامی کادر فنی و لیست نهایی بازیکنان تیم خانه بسکتبال قم برای حضور در دوره جدید مسابقات لیگ دسته اول 
بسکتبال مردان باشگاه های کشور مشخص شد.  بر پایه این گزارش ، بسکتبال قم که بعد از حدود سه سال بار دیگر 
قصد حضور در رقابت های لیگ دسته اول بزرگسالان ایران را دارد، با ترکیبی از چهره های با سابقه و قدیمی در کنار 
تعدادی از نخبه ها و بازیکنان آینده دار این رشته به سرمربیگری یکی از مربیان با سابقه بسکتبال ایران به میدان می رود. 
عباس مرشدی که دقیقا ۱۰ سال قبل تیم راه و ترابری قم را در مسیر صعود به مسابقات لیگ برتر بسکتبال مردان 
ایران هدایت کرد و با تیمش به مقام قهرمانی لیگ دسته اول ایران دست یافت، حالا بار دیگر به قم آمده و سرمربی تیم 
خانه بسکتبال قم در لیگ دسته اول سال ۱۳99 بسکتبال کشور است. محمود حاجی اسماعیلی یکی از چهره های 
شاخص داوری بسکتبال قم و ایران مسوولیت سرپرستی تیم خانه بسکتبال قم را در لیگ دسته اول امسال بر عهده 
دارد و مربیان این تیم حمیدرضا سلیمی و مهدی رحیمی هستند، ضمن اینکه سجاد عبداللهی به عنوان مربی 
بدنساز در نماینده قم حضور دارد. ۱۵ بازیکن تیم خانه بسکتبال قم در مسابقات این فصل لیگ دسته اول باشگاه های 
کشور شامل سبحان صمدی، مجید نادری، مهیاد کاویانی، حامد معصومی، وحید طبیبی، محمدرضا غفاری، 
محمدامین آناهید، محمدامین ثابتی، مهدی قلی زاده، مهدی مرادی، مهدی محمودی، امیرمهدی محمودآبادی، 
محمود واقفی، سجاد اکبری و محمدعلی عالمی است. از نکات جالب توجه این است که نفراتی همچون محمدرضا 
غفاری، وحید طبیبی و مجید نادری ۱۰ سال قبل نیز در تیم دسته اولی بسکتبال ایران حضور داشتند و همگی متولد 
دهه ۱۳۶۰ هستند، نفرات با تجربه و با سابقه ای که قطعا تجربه ارزشمند آنها می تواند در کنار نیروی جوانی به تیم 
خانه بسکتبال قم کمک زیادی کند. تیم خانه بسکتبال قم در گروه سوم از مرحله مقدماتی فصل جدید لیگ دسته اول 
ایران با تیم های خانه بسکتبال کاشان، مهرام تهران، شکلّی تهران، بانی نو تهران و مدرسه بسکتبال آتشی هم گروه 
است، در حالی که بازی های این گروه از ۲4 آذر ماه به میزبانی نماینده قم در خانه بسکتبال مجموعه ورزشی شهید 
حیدریان برگزار می شود. در این دوره از رقابت های لیگ دسته اول ایران که در دو منطقه شمال و جنوب تقسیم بندی 
شده است، ۳9 تیم حضور دارند که در ۶ گروه ۵ و ۶ تیمی به شکل دوره ای با یکدیگر رقابت می کنند تا سرنوشت 

تیم ها برای مراحل بعد مشخص شود، در حالی که تیم خانه بسکتبال قم در گروهی سخت قرار گرفته است.

فالکائو به فردوس قم پیوست 

 3 خرید جدید در آخرین روز نقل و انتقالات
شروع بازی ها از ۲۴ آذر در قم؛

۱5 بسکتبالیست قم در لیگ ایران 
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و  خوشی  دوران  اینکه  بیان  با  اردن  در  ایران  پیشین  سفیر   
شکوفایی تاثیرگذاری لابی عبری و عربی در سیاست خارجی 
آمریکا تا حدی گذشته است، گفت: با استفاده از فرصت، اجازه 
ندهیم عربستان و اسراییل بازیگر اول سیاست خارجی آمریکا 

شده و بایدن را وارد جبهه ضد ایرانی خود کنند. 
»نصرت الله تاجیک« ، درباره رویکرد کشورهای عربی به ویژه 
عربستان سعودی نسبت به انتخابات ریاست جمهوری آمریکا 
گفت: عربستان سعودی  نسبت به سایر کشورهای عربی دیرتر 
پیروزی بایدن در انتخابات را تبریک گفت. آنها سعودی ها هم 
نمی خواستند ترامپ را از خود برنجانند و هم احتمال می دادند 
که ممکن است نتایج انتخابات تغییر کند و شانس پیروزی مجدد 

ترامپ افزایش یابد.
دوران عزای سعودی ها با اعلام نتایج انتخابات آمریکا 

آغاز شد
به گفته تاجیک،  حضور ترامپ در کاخ سفید دوران خوبی برای 
سعودی ها بود، به ویژه از نظر منطقه ای و رویکرد خصمانه ایالات 
متحده نسبت به ایران بنابراین آنها امیدوار بودند ترامپ بار دیگر به 
ریاست جمهوری انتخاب شود. اما با اعلام نتایج انتخابات آمریکا 
و پیروزی بایدن، دوران عزای سعودی ها آغاز شد.  پیروزی بایدن و 
شکست ترامپ، شوک سنگینی به هم پیمانان ترامپ در منطقه به 
ویژه سعودی ها وارد کرد و همچنان تبعات این شوک وجود دارد. 
اقدامات و اظهاراتی هم که از سوی آنها مطرح و انجام می شود، 

ناشی از همین شوک است.
»تیم بی« با شکست ترامپ یتیم شد

سفیر اسبق ایران در اردن با یادآوری تبعات داخلی شکست 
ترامپ برای عربستان سعودی ابراز داشت: شوک اصلی شکست 
ترامپ این بود که سرمایه گذاری محمد بن سلمان را نقش بر آب 
کرده و هزینه هایی که دربار سعودی متحمل شد تا شاید بتواند 
ترامپ را به جنگ با ایران وادار کند، بر باد رفت. از سوی دیگر این 
شکست می تواند منجر به قدرت گرفتن جناح های مخالف بین 

سلمان در ماه های آینده شود.
تاجیک درباره روابط و مناسبات آمریکا با عربستان سعودی 
در دوران ریاست جمهوری بایدن گفت: بعید است در مناسبات 
کلی و راهبردی ریاض و واشنگتن در دوره بایدن نسبت به ادوار 
سابق تفاوت چندانی ایجاد شود چرا که مناسبات دو کشور بر 
اصولی استوار است اما آن سهل گیری که دولت ترامپ نسبت به 
اقدامات دولت عربستان سعودی به ویژه در مورد مسائل حقوق 
بشری و جنگ یمن داشت، دولت بایدن نخواهد داشت. این 
همان کابوسی است ممکن است پایه های سلطنت بن سلمان 

را کمی بلرزاند.
این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی در تشریح دلایل 
سهل گیری دولت ترامپ نسبت به اقدامات ریاض یادآور شد: 
این سهل گیری به خاطر منافع اقتصادی، فروش بیشتر سلاح به 
عربستان سعودی و افزایش فشار به ایران بود اما بایدن و تیمی 
که با وی کار می کنند، فقط به منافع اقتصادی و کمپانی های 
تسلیحاتی توجه نمی کنند و قائل به چشم پوشی از اقدامات ضد 

بشری عربستان در یمن نخواهند بود.
نقاط ضعف عربستان صرفا با سرمایه گذاری بر سیاست 

خارجی بایدن جبران نمی شود
تاجیک در پاسخ به این سوال که آیا عربستان سعودی قادر به 
اثرگذاری بر سیاست خارجی دولت بایدن خواهد بود، عنوان 
کرد: سعودی ها  قدرت لابی گری و مالی شان را به کار خواهند 
گرفت تا بر سیاست خارجی دولت بایدن فشار وارد کنند اما هم 
میزان تاثیرگذاری آنها مانند دوران ترامپ نخواهد بود و هم بعید 
است بدون حل مسئله یمن، ریاض در دوره بایدن بتوان نقش 

موثری در تحولات منطقه ای داشته باشد.
وی با بیان اینکه بعید است ریاض تغییر جهتی در سیاست 

خارجی بایدن چه به صورت کلی و چه در مورد ایران ایجاد کند، 
در  و چه  در داخل  گفت: سعودی ها مشکلات عدیده ای چه 
سیاست خارجی شان دارند و این مشکلات صرفا با سرمایه گذاری 
بر سیاست خارجی بایدن جبران نمی شود. البته نوع تعامل، 
بازی و نزدیکی ایران و آمریکا در دوران بایدن هم بسیار مهم است.
معضلات  و  مشکلات  از  یکی  گفت:  پیشین  دیپلمات  این 
سیاست خارجی سعودی ها در دوران بایدن مسئله یمن خواهد 
بود. واقعیت این است که ترامپ در این باره سهل گیری زیادی 
داشت در حالی که من فکر نمی کنم بایدن همانند ترامپ به این 

موضوع نگاه کند.
تاجیک حل بحران یمن را یک اولویت جهانی برشمرد و اظهار 
داشت: بشریت یک عذرخواهی بزرگ به مردم یمن بدهکار است. 
مصائب زیادی بر مردم یمن وارد شده است. چشم پوشی های 
دولت ترامپ نسبت به جنایتی که سعودی ها در یمن مرتکب 
شدند، موجب شده تا دولت بایدن حتما برای پایان آن تلاش کند 

و سعودی ها نسبت به این موضوع آگاه هستند.
قد و قواره سعودی ها کوچک تر از دخالت

 در سیاست خارجی ایران است
وی درباره اصرار عربستان سعودی برای حضور در مذاکرات 
احتمالی برجام تصریح کرد: مسائل میان تهران و واشنگتن ربطی 
به ریاض ندارد. قد و قواره سعودی ها کوچک تر از آن است که در 
مسائلی که به سیاست خارجی ایران مربوط می شود، دخالت 
کنند.  این دیپلمات پیشین گفت: زمانی می خواهیم ترتیبات 
منطقه ای جدیدی را ایجاد و الگوی جدیدی را در همکاری های 
امنیتی و اقتصادی شکل بدهیم، کشورهای فرامنطقه ای هم 
هستند، مشکلی نیست که کشورهای منطقه ای مانند عربستان 
و امارات هم باشند ولی اینکه در موضوع هسته ای یا هر موضوع 
دیگری که به ایران مربوط می شود، سعودی ها بخواهند باشند، 
نه تنها هیچ دلیلی ندارد، بلکه حتی حرف و ادعا در این مورد هم 
برای ایران ایجاد حق می کند که در بسیاری از مسائل که پاشنه 
آشیل سعودی هاست، مانند مسئله شیعیان عربستان، خریدهای 
تسلیحاتی سعودی ها که باعث وحشت کشورهای کوچک منطقه 
شده یا مشکلاتی که ریاض با بعضی از همسایگان خود دارد، 

دخالت کند.
که  است  عجیب  کرد:  ضافه  ایرنا  با  گفت وگو  در  ا  تاجیک 
ایران  منافعی که  و  با کشورهای عربی  ایران  رابطه  سعودی ها 
خود  خارجی  سیاست  در  منطقه  مهم  قدرت  یک  عنوان  به 
امور  در  ایران  دخالت  به  را  اهداف  این  و  برنمی تابند  را  دارد 
کشورهای عربی می دانند ولی به خود جرات می دهند که چنین 
در  اینکه  بیان  با  وی  کنند.  مطرح  بی ربطی  درخواست های 
دوران اوباما هم برخی از کشورهای منطقه و از جمله سعودی ها 
چنین درخواست هایی را مطرح کرده بودند، خاطرنشان کرد: 
ایران درآن زمان هم توجهی به آن درخواست ها نداشت چون 
اساسا ربطی به آنها ندارد؛ هرچند ضروری است با این کشورها 
و  اعتمادسازی  برای رفع دغدغه،  را  رایزنی هایی  و  گفت وگوها 
ایجاد مفاهمه در قالب دو و چند جانبه منطقه ای انجام داد آن هم 
در به شکلی که همه مسائل را روی میز ریخت و نه فقط مسائلی 

که به ایران مربوط می شود.
کشورهای عربی رویکرد سازنده ای در مذاکرات 

احتمالی ندارند
عربستان  نیات  و  اهداف  درباره  اردن  در  ایران  اسبق  سفیر 
سعودی برای حضور در هر نوع مذاکرات احتمالی ابراز داشت: 
واقعیت این است که بعضی کشورهای حاشیه جنوبی خلیج 
فارس با تحریک و سردمداری ریاض نمی خواهند قدرت و نفوذ 
منطقه ای ایران را بپذیرند. از سوی دیگر، آنها تلاش کردند همین 
برجام هم شکل نگیرد و بعد هم به دنبال از بین بردن آن برآمدند. 
احتمالی  مذاکرات  هر  در  سازنده ای  رویکرد  هیچ  هم  اکنون 

ندارند.
با  آمریکایی ها  حتی  است  بعید  اینکه  بر  تاکید  با  تاجیک 
درخواست عربستان سعودی برای حضور در مذاکرات با ایران 
حضور  موافق  هم  آمریکایی ها  اگر  کرد:  بیان  باشند،  موافق 
با چنین درخواستی موافقت  ایران  کشورهای منطقه باشند، 
نخواهد کرد.  اگر سعودی ها علاقه مند به مشارکت در چنین 
بحث هایی هستند، اول باید با مشارکت در ترتیباتی که ایران بارها 
برای ثبات و امنیت منطقه پیشنهاد داده، به طور سازنده وارد 

شوند تا زمینه رفع دغدغه فراهم شود.
به گفته این کارشناس مسائل بین الملل ایران با کشورهای 
منطقه به ویژه با عربستان سعودی مسائل و مشکلاتی دارد و 
ضروری است با یکدیگر گفت وگو کنند اما اینکه هر دو طرف، 
هیچ  اولا  شوند  مقابل  طرف  مشکلات  در  دخیل  بخواهند 
و  ثبات  به صلح،  ثانیا هیچ کمکی  و  مسئله ای حل نمی شود 

همکاری های منطقه ای و بین المللی نخواهد کرد.
وی با اشاره به نقش لابی های عربی در خروج آمریکا از برجام 
گفت: از شروع مذاکرات برجام در دوران دولت اوباما، لابی های 
عبری و عربی از هیچ اقدام تخریبی فروگذار نکردند. نتانیاهو به 
سازمان ملل متحد رفت و در مجمع عمومی آن نقاشی مضحک را 
نشان داد و وزیر امور خارجه وقت عربستان سعودی با هواپیمای 
شخصی خود به وین رفت و با جان کری، وزیر خارجه وقت آمریکا 

دیدار کرد و تلاش کرد این توافق شکل نگیرد.
داستان فشار عربستان برای نابودی برجام در دوران 

بایدن تکرار نمی شود
این دیپلمات پیشین با بیان اینکه سعودی ها دیگر قادر نیستند 
مانند دوران ترامپ آمریکا را برای نابودی برجام تحت فشار قرار 
دهند، ابراز داشت: ترامپ یک فرصت بی نظیر برای لابی عبری 
تکرار  بایدن  دوران  در  داستان  این  است  بعید  و  بود  عربی  و 
شود. شوک ایجاد شده ناشی از شکست ترامپ هم به خاطر 
همین تغییر روند داستان است زیرا در دوران ترامپ هر آنچه که 
می توانستند انجام دادند. سفیر اسبق ایران در اردن با بیان اینکه 
عربستان سعودی حتی ترامپ را به ویژه پس از ساقط کردن پهپاد 
آمریکایی به رویارویی با ایران تشویق کردند، گفت: چون ترامپ 
می دانست که پهپاد آمریکایی به صورت غیرقانونی در فضای 

آب های سرزمینی ایران بوده، نتوانست هیچ کاری انجام دهد.  
تاجیک اظهار داشت: شرایط تغییر کرده و دوران خوشی و 
شکوفایی تاثیرگذاری لابی عبری و عربی در سیاست خارجی 
آمریکا تا حدی گذشته است. ما باید از این فرصت استفاده کنیم 
و اجازه ندهیم عربستان سعودی و اسرائیل بازیگر اول سیاست 
خارجی آمریکا شده و بخواهند در مورد ایران از آمریکا امتیاز 
بگیرند یا بایدن را به پشت اقدامات خود در منطقه و مخصوصا 

علیه ایران بیاورند.
وی خاطرنشان کرد: سعودی ها با قدرت تخریبی که دارند، 

رقابت را تبدیل به دشمنی کرده و به مسائل، اهداف و نیازهای 
سیاست خارجی ایران چهره و تصویر امنیتی می دهند و همه 
قرار  روند  آن  تخریب  بر  را  معنوی شان  و  مادی  مالی،  قدرت 

می دهند.
دوران بایدن، دوران تحقق و بازآفرینی میراث اوباما 

است
 کارشناس ارشد مسائل خاورمیانه در پاسخ به این سوال که 
ایران درصدد جلب رضایت  با  بایدن در مذاکرات احتمالی  آیا 
عربستان یا تامین نظر آنها خواهد بود، خاطرنشان کرد: بایدن 
مانند اوباما نیست ولی از آن جهت که بایدن معاون اوباما بوده 
تلاش خواهد کرد میراث اوباما را محقق کرده وآن را باز آفرینی 

کند.
با اشاره به مذاکرات سه جانبه پمپئو، نتانیاهو و بن  تاجیک 
سلمان و رویکرد آنها در مورد ایران هم ابراز داشت: سعودی ها 
انجام دیدار سه جانبه  را تکذیب کردند ولی ممکن است این سفر 
و آن دیدارها انجام شده باشد چراکه اسرائیلی ها دوپهلو صحبت 

کرده و آن را تکذیب نکردند.  
گرفتن  پیش  در  احتمال  درباره  اردن  در  ایران  اسبق  سفیر 
استراتژی زمین سوخته از سوی دولت ترامپ و همکاری عربستان 
سعودی و اسرائیل با وی هم گفت: ظرفیت حمله به ایران یا هر 
کجای دیگری، چه صورت محدود و چه به صورت غیرمحدود، 
نه تنها وجود ندارد بلکه به دلیل مشکلاتی که کشورها در رابطه 

با کرونا دارند، بعید است به دنبال شروع جنگ و درگیری باشند.
ایران از تمامی ابزارهایش برای پاسخ دادن به هر حمله ای 

استفاده می کند
تاجیک با بیان اینکه هر گونه درگیری و حمله ای کل منطقه را 
درگیر خواهد کرد، یادآور شد: ایران یک قدرت منطقه ای است و 
دارای اهرم و ابزار در منطقه است و طبیعی است اگر مورد حمله 
قرار بگیرد، از تمامی اهرم و ابزارهایش برای پاسخ دادن استفاده 
می کند. این دیپلمات پیشین درباره توافق عادی سازی روابط 
عربستان، بحرین و امارات با قطر و تاثیر آن بر معادلات منطقه ای 
سیاست های  و  سعودی ها  برای  ناجوری  تکه  قطر  گفت: 
منطقه ای آنهاست و نزدیک شدن این کشور به اردوگاه سعودی 
و یارانش مرده زنده کن نیست کمااینکه به هم خوردن رابطه آنها و 

تحریم این کشور هم زنده مرده کن نبود.
عربستان باید قطر را مانند استخوان در گلو تحمل کند

از این دوری ها و نزدیکی ها در منطقه  اینکه  با تاکید بر  وی 
داشت:  اظهار  شد،  متعجب  نباید  فارس  خلیج  توسعه نیافته 
مهمیز  زیر  بحرین  مانند  هم  را  قطر  می خواستند  سعودی ها 
خود درآورند اما به دلیل قدرت نرمی که قطری ها در منطقه و 
صحنه بین المللی و همچنین اقتصاد داخلی ایجاد کرده بودند، 
نتوانستند آن را رام کنند و با این توافق احتمالی که توسط کویت 

طراحی شده، باید قطر را مانند استخوان در گلو تحمل کنند.

ترامپ از خطوط قرمز عبور کرد
عربی  کشورهای  با  ایران  مناسبات  در  تغییر  درباره  تاجیک 
حاشیه خلیج فارس در دوران بایدن گفت: واقعیت این است 
که در منطقه  توسعه نیافته ای زندگی می کنیم و حکام کشورها 
فکر می کنند اگر مسائل ایران با غرب حل و فصل شود، نفوذش 
بیشتر می شود در حالی که چه جمهوری اسلامی به عنوان یک 
حکومت و چه ایران، هیچ سابقه ای در دو قرن اخیر برای تجاوز و 

سلطه گری نداشته اند.
نحوه  به  منطقه ای  معادلات  بیشتر  حل  اینکه  بیان  با  وی  
بازیگری ایران بستگی دارد، اظهار کرد: ترامپ هم از برجام خارج 
شد، هم سپاه را تروریستی اعلام کرد، هم تلاش کرد اسنپ بک 
را انجام دهد اما از همه مهمتر، پایش را از همه خطوط قرمز فراتر 
گذاشت و دستور حمله به نظامیان ایرانی و عراقی را صادر کرد 
که منجر به شهادت سردار سیلمانی شد. اینها خطوط قرمزی 
است که ترامپ از آنها عبور کرد و اکنون بایدن باید مسئولیت این 
کارها را بپذیرد. بالاخره ترامپ به عنوان رئیس جمهور آمریکا این 
اقدامات را انجام داد. این مسائل باید به عنوان ضرایبی در روابط 

ایران و آمریکا و مشخصا برجام مد نظر قرار گیرد.
تاجیک با اشاره به تحلیل های مطرح شده نسبت به مذاکرات 
احتمالی ایران و آمریکا ابراز داشت: برخلاف برخی ها که فکر 
می کنند اگر ما با بایدن در مورد برجام مذاکره کنیم، بد است، 
باید  ما  است.  بد  خیلی  نکنیم،  مذاکره  بایدن  با  اگر  معتقدم 
براساس تجربیات این چند ساله و خطوط قرمزی که آمریکا از آنها 
عبور کرده است، باید با واشنگتن مذاکره کنیم و مابه ازای تبعات 

اقدامات ترامپ را از آنها دریافت کنیم.
نباید تصور شود ضدیتی بین سیاست داخلی و خارجی 

وجود دارد
خارجی  سیاست  اینکه  بیان  با  اردن  در  ایران  اسبق  سفیر 
خارجی،  سیاست  شد:  یادآور  است،  داخلی  سیاست  ادامه 
آینه تمام نمای سیاست داخلی است؛ بنابراین با مشکلاتی که 
طی دو، سه سال اخیر داشته ایم یکی از ضرورت های توفیق در 
سیاست خارجی، سر و سامان دادن به اوضاع داخلی است. باید 
دقت کنیم در تحولات داخلی به گونه ای حرکت نکنیم که تصور 
شود ضدیتی بین سیاست داخلی و سیاست خارجی وجود دارد. 
چرا که در آن صورت نمی توان از ظرفیت های کنونی و اشتباهاتی 
که آمریکای ترامپ در مورد ایران مرتکب شده است، به خوبی 

استفاده کنیم.
تاجیک با تاکید بر اینکه باید توازنی بین روابط منطقه ای و 
توان و ظرفیت  از  باید  بیان کرد:  ایجاد کنیم،  بین المللی مان 
سیاست خارجی برای ایجاد حرکت به سوی استراتژی تنش 
صفر در سیاست خارجی استفاده کنیمتا بتوانیم از این گردنه 
عبور کنیم و برای مسائل داخلی به ویژه اقتصاد سیاسی خود 

فکر کنیم.

تاجیک دیپلمات پیشین: 

نگذاریم عربستان و اسراییل
بایدن را وارد جبهه خود کنند

وزیر امور خارجه ایران گفت: آمریکایی ها می دانند که برای بازگشت به برجام برخی 
مسائل از جمله مسائل موشکی ایران قابل مذاکره نیست.

محمد جواد ظریف در گفتگویی با بیان اینکه آمریکا موظف به بازگشت به برجام 
است، افزود: آمریکا برای اینکه عضو برجام شود باید تلاش کند که شرایط عضویت را 
در برجام به دست آورد، ضمن اینکه افراد دولت بایدن هم می دانند که برای بازگشت 
به برجام برخی مسائل از جمله مسائل موشکی ایران قابل بحث نیست، زیرا در زمان 

مذاکرات برجام این مسایل مطرح شده است و فعلا قابل طرح نیست.
ظریف تصریح کرد: آمریکایی ها به دنبال ارفاق بیشتر به ایران نیستند بلکه به این 

نتیجه رسیدند که نمی توانند ما را در خصوص مسائل دفاعی محدود کنند.
آمریکایی ها بدهکار مردم ایران هستند

وی افزود: آن ها در سیاست های منطقه ای خود بدهکار مردم ایران هستند ضمن 
اینکه در خصوص زمانبندی برجام تا روز آخر کلمه به کلمه با یکدیگر مذاکره کرده ایم 

تا پس از تکمیل مذاکرات برجام به امضا رسیده است. 
وزیر امور خارجه با بیان اینکه زمان پنج سال برای رعایت برخی از محدودیت ها از 
سوی ایران به پایان رسیده است، گفت: آمادگی داریم که آمریکا به برجام برگردد، اما 

آمریکا باید با اجرای تعهدات خود امتیاز باز گشت به برجام رابه دست آورد.
آقای ظریف در ادامه گفت: آمریکایی ها در فصل هفتم منشور ملل به دنبال این 

بودند که ایران را به عنوان نقض و تهدید کننده صلح و متجاوز معرفی کنند تا بتوانند 
اقدامات تنبیهی را علیه ایران عملیاتی کنند.

وزیر امور خارجه افزود: آمریکا پس از پیروزی انقلاب اسلامی سه بار تلاش کرد 
ایران را به عنوان تهدید صلح و امنیت بین المللی معرفی و در قالب فصل هفتم منشور 
ملل قطعنامه ای را در شورای امنیت سازمان ملل علیه ایران تصویب کند، اما موفق 

نشد.
نگرانی صهیونیست ها و آمریکایی ها از شکست اجماع جهانی علیه ایران

وی تاکید کرد: آمریکایی ها تاکنون نتوانسته اند ایران را در شورای امنیت سازمان 
ملل محکوم و یا قطعنامه هایی را علیه ایران در این شورا به تصویب کنند. 

آظریف اظهار داشت: در دوره اول برجام اجماع امنیتی جهانی علیه ایران شکست 
خورد و علت اصلی نگرانی صهیونیست ها و آمریکایی ها در بر جام از بین رفتن این 
اجماع جهانی بود، زیرا آن ها برای امنیت سازی ایران تلاش زیادی انجام داده بودند، 

ولی موفق نشده بودند.
برجام تهدید امنیتی ایران را از بین برد

وزیر امور خارجه گفت: علت نگرانی صهیونیست ها و آمریکایی ها از امضای برجام 
این بود که برجام تهدید امنیتی ایران را از بین برد و شش قطع نامه شورای امنیت نیز 

بدون اینکه علیه ایران اجرا شود از بین رفت.
آقای ظریف افزود: برجام یک توافق حقوقی بین شش کشور که اختیار از شورای 
امنیت داشتند، بود و ۱۰4 صفحه سند برجام آنقدر قوی تدوین شده بود که چهار 

سال ترامپ نتوانست ایران را در سازمان ملل و یا شورای امنیت محکوم کند.
وزیر خارجه تصریح کرد: بیشتر متخصصان معتقدند برجام یک دستاورد بزرگی 
برای ایران است، زیرا آمریکا و رژیم اسرائیل همواره به دنبال ظرفیت سازی امنیتی 
ایران بودند و از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی همواره تلاش می کردند که ایران را 
به عنوان یک تهدید امنیتی معرفی کنند و این تلاش نیز با گروگانگیری شروع شد 
و در آن زمان یک قطع نامه ای ذیل فصل هفتم منشور ملل به شورای امنیت بردند، 

اما شوروی مانع آن شد.
به گفته ظریف، مرحله دوم در جنگ ایران و عراق بود که آمریکایی ها به دنبال 
تصویب قطعنامه ای علیه ایران در شورای امنیت بودند که در آن زمان که در سال ۶۶ 

با طراحی هایی که انجام شد از این موضوع نیز ممانعت به عمل آمد.
زیاده خواهی نگرش آمریکایی هاست

وزیر امور خارجه افزود: آمریکایی ها در سال 8۳ و در سال ۲۰۰4 میلادی، قبل 
از توافق پاریس باز هم خیز برداشتند که موضوع هسته ای ایران را به شورای امنیت 

ببرد، اما در این مورد نیز آمریکاییان نتوانستند موفقیتی به دست آورند.
ظریف گفت: مقام معظم رهبری نسبت به عملکرد آمریکایی ها بدبین هستند و 
کسی هم تردید ندارد و همه معتقدند آمریکایی ها روی حرف خود نمی ایستند و زیاده 

خواهی نگرش آمریکایی هاست.

وزیر امور خارجه ایران افزود: ایران به تمام تعهدات خود در برجام متعهد مانده است 
و تاکنون کسی نگفته است که ایران از برجام خارج شده است و دوستانی که مخالف 

برجام بودند، بدانند مذاکرات مسقط قبل از دولت روحانی شروع شده بود.
وی اظهار داشت: در مسقط فاصله مذاکرات اول و دوم بیش از یکسال طول کشید 

و دوستان کاری کردند که مذاکرات دو طرف بسیار طولانی شود.
ظریف با اشاره به انتخاب بایدن به عنوان رئیس جمهوری آمریکا گفت: اینکه آقای 
بایدن هم می خواهد چه کند باید منتظر بمانیم، زیرا افراد آقای بایدن می دانند باید 

به بر جام بر گردند.
به گفته ظریف، آمریکا از برجام خارج شد و هم اکنون عضو برجام نیست و تاکنون 
نیز نتوانسته در باز گرداندن قطع نامه ها علیه ایران استفاده کند، لذا آمریکا حضور 

خود را در برجام متوقف کرد.
وزیر امور خارجه گفت:، اما آمریکا عضو سازمان ملل متحد است و به استناد اصل 

۲۵ منشور ملل نباید مانع اجرای برجام شود.
آمادگی داریم آمریکا به برجام بر گردد

وزیر امورخارجه تاکید کرد: ما آمادگی داریم که آمریکا به برجام برگردد، اما آمریکا 
باید با اجرای تعهدات خود امتیاز باز گشت به برجام رابه دست آورد.

آقای ظریف اظهارداشت: ما به آینده بدبین نیستیم، آمریکا در فشار حداکثری به 
مردم ایران بسیار اجحاف کرده است، ولی نتوانسته کاری انجام دهد و آمریکا در این 
مساله بازنده است، اما ما هم برنده نیستیم، چون مردم تحت فشار بودند و این بازی 
می تواند به یک بازی برد - برد تبدیل شود. وزیر خارجه تاکید کرد: برجام باعث قدرت 
ما شد و نباید فراموش کنیم که برخی از کشور ها منتقد سیاست های آمریکا هستند، 
اما بدون ایجاد تنش به پیشرفت نیز می رسند. وی در ادامه گفت: به عنوان مثال هم 
اکنون فرانسه، مالزی، ترکیه و آلمان مخالف سیاست های آمریکا هستند، اما با آمریکا 

نیز تنش ندارند و در برابر آمریکا استقلال نسبی خود را حفظ کرده اند.
آقای ظریف خاطر نشان کرد: من به همراه دوستان در حال آماده سازی کتابی 
هستیم به نام" نظام بین الملل در جهان پسا برجام" و این را نباید فراموش کنیم که ما 
معتقدیم در دنیا اتفاقی در حال شکل گیری است و مرکز قدرت دنیا از اروپا و آمریکا 
به این سمت در حال تغییر است و آمریکایی ها به دنبال این هستند در برابر این اقدام 

مقاومت کنند.
تسخیر قلب ها و الهام بخشی از دیگر منابع قدرت کشور ها

وی بیان کرد: دوم اینکه منابع قدرت در جهان متعدد شده اند و در حال حاضر 
منابع دیگر قدرت نظامی، اقتصادی نیست بلکه تسخیر قلب ها و الهام بخشی است 
که می تواند به شما توان رقابت در جهان را بدهد و ایران با خود باوری به دنبال این 

مساله مهم جهانی است.
وی گفت: تعامل با کشور های دنیا یکی از سیاست های دیپلماسی ما است و در این 
راستا برای توسعه روابط بین ایران با کشور های روسیه و چین اقدامات مهمی انجام 

شده به طوری که در طول ۷ سال گذشته ۳۰ سفر به روسیه انجام داده ام و تعداد 
سفر های من به چین نیز قابل توجه بوده است و در همه این سفر ها بحث اقتصادی 

در کنار بحث سیاسی مطرح شده است.
رژیم اسرائیل را به رسمیت نخواهیم شناخت

روابط  رژیم اسرائیل گفت: در چارچوب  به رسمیت نشناختن  اشاره  با  ظریف 
بین المللی برای من قابل تصور نیست که در شرایطی ما اسرائیل را به رسمیت 
بشناسیم، هرچند که در سال ۱948 اسرائیل عضو سازمان ملل شد، اما در آن زمان 
نیز ایران با عضویت رژیم اسرائیل در سازمان ملل مخالف بود و این موضعی که ما در 

برابر اسرائیل داریم یک موضع منفرد در برابر رژیم صهیونیستی است.
وی گفت: با سیاست هایی که رژیم صهیونیستی در پیش گرفته این رژیم به طرف 
اضمحلال پیش می رود و ما نیز اسرائیل را به رسمیت نخواهیم شناخت، اما اگر 

فلسطینیان بخواهند با اسرائیل به توافق برسند مشکلی نداریم.
تنها راه حل فلسطین راه حل دموکراتیک است

را  آرمان های فلسطین  به عنوان کشوری که  امور خارجه تصریح کرد: ما  وزیر 
می شناسیم تحلیل ما این است که این کار رژیم صهیونیستی به نهایت نمی رسد، 
چون ماهیت تجاوزگری رژیم اسرائیل یک واقعیت انکار ناپذیری است که از ابتدا 

وجود داشته است.
ظریف گفت: تنها راه حل فلسطین راه حل دموکراتیک است که شبیه آن در 
آفریقای جنوبی اتفاق افتاد به طوری که نژاد پرستان می گفتند که با قدرت اکثریت 
سیاه پوستان اقلیت سفیدپوستان از بین خواهند رفت در حالی که چنین اتفاقی در 
آفریقای جنوبی نیفتاد و هم اکنون نیز سفیدپوستان در این کشور قدرت اقتصادی 
بیشتری در اختیار دارند. وزیر امور خارجه بیان کرد: به عنوان یک دیپلمات تاکید 
می کنم که باید کنوانسیون های حقوقی در مسائل بین المللی رعایت شود و نباید 
کشور ها از این مسئله سوء استفاده کنند در حالی که آمریکا بر خلاف تعهدات بین 
المللی از سال ۱۳۳۲ برخلاف این تعهدات عمل کرد و پس پیروزی انقلاب اسلامی 

سفارت آمریکا مرکز جاسوسی شد.
مبنای مشروعیت جمهوری اسلامی ایران از مردم است

ظریف تاکید کرد: با بیش از 4۵ سال فعالیت دیپلماسی تاکید می کنم بدون رضایت 
مردم امکان پیگیری روابط خارجی وجود ندارد و ما مشروعیت خود را نه از سلاح و یا 
قدرت نظامی و یا قدرت خارجی می گیریم بلکه مبنای مشروعیت جمهوری اسلامی 

ایران از مردم است.
وزیر امور خارجه اظهار داشت: تنها ابزار قدرت ما در جهان مردم ایران هستند و 
رعایت حقوق بشر برای جمهوری اسلامی ایران یک نظام اخلاقی و یا دینی نیست، 

بلکه یک نظام حیاتی است و این نیز بر خلاف دین و اخلاق نیست.
ظریف در پایان تصریح کرد: ما به عنوان یک دولتمرد باید در دنیا حرفی برای گفتن 

داشته باشیم و باید بدانیم که بدون مردم ما هیچ هستیم.

محمد جواد ظریف :

مسائل موشکی ایران قابل مذاکره نیست 
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 مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: سه 
ملی  اقدام  طرح  متقاضیان  از  نفر  و ۱۶۰  هزار 
مسکن در این استان حائز شرایط شده اند که از 
میان آن ها تاکنون ۲ هزار و۵۳۰ متقاضی تایید 

نهایی شده اند. 
حسن صبوری در جلسه ویدیو کنفرانس طرح 
اقدام ملی به ریاست وزیر راه و شهرسازی، افزود: 
اقدام ملی  ثبت نام طرح مسکن  اول  در مرحله 
ثبت نام  متقاضی  و 4۰۰  هزار  چهار  قم  استان 
کرده که از همان ابتدا و پس از اعلام نتایج اولیه، 

امور مربوط به پالایش آن ها توسط اداره کل بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی استان در دست بررسی 
و اقدام بوده است. وی اضافه کرد: از این تعداد 
سه هزار و ۱۶۰ نفر حایز شرایط شناخته و تعداد 

۲ هزار و ۵۳۰ متقاضی نیز تایید نهایی شده اند.
وی بیان کرد: تعداد ۶۳۰ نفر از متقاضیان نیز 
تاکنون تعیین تکلیف نشده اند که برای این گروه از 

متقاضیان تصمیماتی اخذ خواهد شد.
صبوری خاطرنشان کرد: در ارزیابی های صورت 
گرفته، استان قم در امور مربوط به متقاضیان از 

جمله پالایش و تعیین تکلیف، رتبه پنجم را در بین 
استان های کشور به خود اختصاص داده است.

شهرک  در  مجموع  در  ملی  اقدام  طرح  در 
پردیسان قم، ۳9 قطعه زمین برای تولید چهار هزار 
واحد مسکونی، در شهر جعفریه یک قطعه زمین 
برای تولید ۱۶۷ واحد، در شهر دستجرد یک قطعه 
زمین برای تولید ۲9 واحد، در شهر قنوات یک 
قطعه زمین برای تولید ۱۳۵ واحد و در شهر کهک 
یک قطعه زمین برای احداث ۶9 واحد مسکونی 

اختصاص یافته است.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم خبرداد

تایید نهایی 253۰ متقاضی قمی در طرح اقدام ملی

را  کارخانه ای  شدن  تعطیل  اجازه  نه تنها  قم  در  گفت:  قم  استاندار   
نمی دهیم،  حتی بیکاری کارگران هم خط قرمز ما بوده و است. 

بهرام سرمست روز پنجشنبه در جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی استان قم 
که با حضور محمد نهاوندیان، معاون اقتصادی رییس جمهوری برگزار شد، 
بیان کرد: در کنار جلوگیری از توقف روند فعالیت واحدهای تولیدی به 
دنبال راه اندازی واحدهای صنعتی راکد نیز هستیم و در این رابطه تنها ۱8 

واحد در تملک بانک ها باقی مانده اند که باید تعیین تکلیف شوند.
وی افزود: کلینیک مشاوره را در شهرک های صنعتی استان برای کمک به 
تولیدکنندگان راه اندازی کردیم تا بهره برداران در زمینه های مختلف بتوانند 
از نظرات تخصصی کارشناسان در مسیر بهبود وضعیت کسب و کار خود 

استفاده کنند.
وی با اشاره به برخی اقدام های ستاد اقتصاد مقاومتی استان، ادامه داد: 
سال گذشته ۲۲ پیشنهاد توسط ستاد اقتصاد مقاومتی استان به مراکز 
تصمیم گیری کشور ارایه شد که ۱8 مورد آن به اجرا درآمد و برخی از این 

پیشنهادها نیز تبدیل به تصمیم های کلان شد.
در  مشخص  طرح   ۶۰ حدود  اجرای  قم  استان  در  گفت:  سرمست 
حوزه اقتصاد مقاومتی و جهش تولید پیگیری می شود و همه مسئولان 
دستگاه های اجرایی از ظرفیت  دراختیارشان برای توسعه اقتصادی استان 

استفاده می کنند.
وی بیان کرد: روزهای سه شنبه هر هفته روند فعالیت واحدهای تولیدی 
استان از نزدیک توسط اعضای ستاد تسهیل و رفع موانع تولید مورد بازدید 

قرار گرفته و مسایل آنان رصد می شود.
وی با اشاره به این که بحران کرونا در کنار فشار تحریم، مسائل اقتصادی 
با بخش  اقتصاد مرتبط  افزود: در قم ۶۰ درصد  افزایش داد،  را  استان 

خدمات)گردشگری زیارتی( است که بیشترین آسیب را از کرونا دید.
استاندار قم گفت: بازاریان و اصناف استان دستورالعمل ها را خوب رعایت 
کردند و نهایت همکاری را داشتند که جای قدردانی دارد و باید تلاش کنیم 

تسهیلات درنظر گرفته شده را در اختیار آنان قرار دهیم..
وی بیان کرد: صنعت کفش و سوهان استان نیز برای رسیدن به جایگاه 
اصلی خود به حمایت ویژه نیاز دارد که برنامه ریزی های لازم در این زمینه 

انجام شده است.
وی در ادامه با اشاره به ظرفیت های اقتصادی قم، تاکید کرد: منطقه ویژه 
اقتصادی سلفچگان ظرفیت های بالایی برای توسعه فعالیت های صنعتی 
دارد که با اعمال امتیازات مناطق ویژه می توان ظرفیت های آن را بیش 
از پیش آزاد کرد. در این جلسه مسائلی همچون لزوم افزایش اعتبارات 
استان در بخش اجرای طرح های کشاورزی، توجه به ظرفیت های قم در 
تولید انرژی خورشیدی، ارائه مدون پیشنهادهای دستگاه های اجرایی 
برای انتقال به مراکز تصمیم گیری، حضور فعالتر بخش خصوصی و سرمایه 
گذاران با تسهیل فرآیندهای اداری رایج و حمایت مسئولان و لزوم توجه 
بیشتر دستگاه های خدمت رسان در سطح ملی و استانی برای تکمیل 
زیرساخت های مورد نیاز در شهرک های صنعتی استان مورد توجه قرار 

گرفت. 

استاندار قم:

اجازه نمی دهیم کارخانه ای تعطیل وکارگران بیکار شوند

طرح:محمدعلی رجبی

اندراحوالات رعایت پروتکل بعد از ساعت 2۱

چند درصد جمعیت ایران شاغل هستند؟ 
مدیرکل جمعیت و نیروی کار مرکز آمار با بیان اینکه بازار کار در ایران به شرایط فصلی وابسته است، گفت: 
در تابستان امسال از ۶۲ میلیون نفر جمعیت سن کار در ایران 4۱.8 درصد در بازار کار فعال بود. ، علی اکبر 
محزون چهارشنبه شب در گفت وگوی تلویزیونی شبکه خبر افزود: در فصل تابستان امسال تنها 4۱.8 درصد 
جمعیت سن کار در کشور در بازار کار خود را عرضه کردند و عده ای نیز به دلایلی خود را وارد بازار نکردند.
مدیرکل دفتر جمعیت و نیروی کار مرکز آمار ایران یادآور شد: این در حالی است که در نرم جهانی باید ۶۰ 
درصد جمعیت سن کاردر بازار کار فعال شوند.وی با بیان اینکه در تابستان سال جاری در مجموع ۲۳ میلیون و 
۵4۲ هزار در کشور ما شاغل بودند، افزود: از این تعداد ۱4 میلیون و ۲98 هزار نفر در هفته بیش از 44 ساعت 
کار کردند و ۳4 درصد نیز از این افراد کمتر از 44 ساعت مشغول کار در بازار بودند.محزونی با بیان اینکه نرخ 
بیکاری در تابستان امسال 9.۵ درصد بود، گفت: این در حالی است که عدد متوسط نرخ بیکاری در بسیاری 

از کشورهای جهان بین ۶ تا ۷ درصد است و 9.۵ درصد عدد کمی نیست.

حکم جالب قاضی اهوازی برای دو پزشک
رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان کارون گفت: دو پزشک به دلیل رعایت نکردن قوانین و 
مقررات در حوزه مدیریت پسماندهای پزشکی، به ویزیت رایگان بیماران محروم تحت پوشش کمیته امداد امام 
خمینی)ره( و بهزیستی شهرستان کارون به مدت دو سال محکوم شدند. عباس ظاهری شهماروندی اظهار 
کرد: در پی شکایت اداره حفاظت محیط زیست شهرستان کارون از دو پزشک به خاطر عدم توجه به مدیریت 
پسماندها و رهاسازی پسماندهای پزشکی در خیابان و تهدید علیه بهداشت عمومی و معرفی آن ها به مراجع 
قضایی جهت رسیدگی به جرم، از سوی قاضی پرونده حکمی بدوی و جالب برای این دو پزشک صادر شد. 
وی با بیان اینکه این دو پزشک در شهرستان کارون به علت تخلفات در حوزه پسماند پزشکی به ویزیت رایگان 
بیماران محروم به مدت دو سال محکوم شده اند، افزود: بر اساس این حکم، این دو پزشک هر کدام محکوم 
به ویزیت رایگان ۱۰۰ نفر بیمار در هر سال به مدت دو سال محکوم شدند که این بیماران از افراد محروم و 

مددجویان تحت کمیته امداد امام خمینی)ره( و بهزیستی شهرستان هستند.

ابقای احمدی در ریاست شورای عالی استان ها
علیرضا احمدی برای دومین سال پیاپی، در چهارمین سال از پنجمین دوره شورای عالی استان ها به عنوان 
رئیس این شورا ابقا شد.در سی و هفتمین اجلاس عمومی شورای عالی استان ها که روز  پنحشنبه برگزارشد، 
مرتضی الویری)نماینده استان تهران در شورای عالی استان ها( و علیرضا احمدی)نماینده استان قم در 
شورای عالی استان ها( به عنوان کاندیدای ریاست این شورا ثبت نام کرده بودند که در نهایت پس از رای 
گیری از میان ۷۵ رای ماخوذه، مرتضی الویری ۲۲ رای و علیرضا احمدی ۵۳ رای آوردند که علیرضا احمدی 

به عنوان ریاست شورای عالی استان ها انتخاب شد.

واکنش ظریف به شعرخوانی غلط اردوغان 
وزیر امور خارجه کشورمان در واکنش به شعرخوانی تجزیه طلبانه رئیس جمهور ترکیه نوشت: کسی 
نمی تواند درباره آذربایجان عزیز ما صحبت کند.محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه کشورمان در واکنش 
به اظهارات رییس جمهور ترکیه در رژه نظامی باکو در فضای مجازی نوشت: به اردوغان نگفته بودند شعری 
که به غلط در باکو خواند مربوط به جدایی قهری مناطق شمالی ارس از سرزمین مادریشان ایران است!آیا او 
نفهمید که علیه استقلال جمهوری آذربایجان سخن گفته است؟ هیچکس نمی تواند درباره آذربایجان عزیز 

ما صحبت کند.

سارا و نیکا از پایتخت۷ حذف شدند 
در حالیکه اخیرا اخباری از آغاز پیش تولیدسری جدید سریال پایتخت منتشر شد، زمزمه هایی از تغییر و 
تحولاتی در پایتخت ۷ به گوش می رسد. گفته می شود "سارا و نیکا" دو شخصیت همیشگی این سریال در 
سری جدید حضور ندارند.هر چند که این خبر به طور رسمی تائید نشده است، اما بازتاب فراوانی داشته و 
حتی سارا و نیکا فرقانی به این خبر واکنش نشان دادند و آن را تائید کردند. آن ها گفته اند که از این سریال 
حذف شده اند اما برایشان باور کردنی نیست. در رسانه ها گفته می شود دلیل حذف ساران و نیکا حواشی چند 

وقت اخیر آن ها در فضای مجازی است، با این حال این دو بازیگر گفته اند از دلیل حذف خود بی اطلاع اند.

رئیس کمیته فرهنگ و هنر کنگره ملی شهدای استان قم خبرداد

فراخوان جشنواره داستان نویسی 
ویژه شهدای استان قم 

انتشار فراخوان  از  رئیس کمیته فرهنگ و هنر کنگره ملی شهدای قم 
جشنواره داستان نویسی ویژه شهدای استان قم خبر داد.

سید موسی حسینی کاشانی گفت: کنگره ملی شهدای قم با هدف ماندگار 
کردن یاد و خاطره شهدای گرانقدر و به منظور شناساندن شهدا و ترویج 
فرهنگ ایثار و شهادت برای نسل های آینده، فراخوان دریافت آثار داستانی 

را منتشر کرد. 
وی با اعلام این موضوع که شرکت در این جشنواره برای عموم آزاد می باشد 
ابراز داشت: موضوعات این فراخوان به شرح زیر می باشد: قم شهر شهادت و 
ایثار ،سرداران و شهدای شاخص استان قم ،نقش مهم رزمندگان استان قم در 
طول هشت سال  دفاع مقدس،شهدای بین المللی مقیم استان قم  ،شهدای 
شهر قم در انقلاب، بمباران  ،به تصویر کشیدن یکی از وقایع انقلاب و دفاع 

مقدس در استان قم  ،شهدای جبهه مقاومت و شهدای سلامت.
رئیس کمیته فرهنگ و هنر کنگره ملی شهدای قم با بیان اینکه مهلت 
ارسال آثار به دبیرخانه جشنواره تا 1۵ دی ماه سال جاری می باشد گفت: 
داستان نویسان می توانند داستان های کوتاه خود را در قابل داستانک 
و داستان کوتاه از طریق شبکه های اجتماعی ایتا و تلگرام به مدیر کانال 
کمیته فرهنگ و هنر کنگره به نشانی kongereshohadaqom@ و یا ایمیل 

Kongereshohadaqom@chmail.ir ارسال نمایند.
 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم ادامه داد: هیچ محدودیتی در 
تعداد آثار ارسالی وجود ندارد و داستان ها باید در قالب فایل ورد و حداکثر 
سه هزار کلمه باشد و در صورت ارجاع داستان به واقعه و یا یک شهید خاص، 
مستندات آن نیز ارائه شود و نویسندگان محترم باید نام، نشانی، شماره تماس 

و نشانی ایمیل، خود را در فایل داستان بنویسید.
حسینی کاشانی در پایان با بیان اینکه آثار برگزیده در کتابی منتشر خواهد 
شد افزود: به نفرات برگزیده به ترتیب 40، 30 و 20 میلیون ریال و به چهار 

داستان برگزیده از آثار ارسالی هر کدام 10 میلیون ریال اهدا خواهد شد.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم :

بافت فرسوده مصوب شهر قم
 ۱5۸۰ هکتار است

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با اشاره به ۱۵8۰ هکتار بافت 
فرسوده مصوب شهرقم، گفت: دولت به دلیل تعهدات ناشی از بافت فرسوده 

در تصویب افزایش مقیاس این بافت مقاومت دارد.
غلامرضا جانقربان با اشاره مقیاس بافت فرسوده شهر قم، اظهار داشت: 
از ۱۳ هزار هکتار شهر قم که می توانیم خدمات و پروانه بدهیم حدوداً 4 هزار 
هکتار بافت ناکارآمد شهر است که از یکی از عناصر فرسودگی مثل ریزدانگی، 

نفوذناپذیری و عدم مقاومت ساختمان ها برخوردار است.
از  از ۵۰ درصد  بیش  افزود:  قم  و شهرسازی شهرداری  معماری  معاون 
این مساحت 4 هزار هکتاری ساکن هستند که حداقل  در  قم  جمعیت 

خدمات را دریافت می کنند.
جانقربان گفت: در بافت های قدیمی به دلیل ساختاری که دارند، ارائه 
خدمات شهری با سختی هایی همراه است و از طرفی مناطقی مانند بخش 
قابل توجهی از مناطق دو، شش و سه هم که بعداً توسعه پیداکرده، به نوعی 
ریزدانگی و نفوذناپذیری در آن مترتب است و یکی از شاخصه های فرسودگی 
را دارد. وی ادامه داد: تا سال 9۲ بافت مصوب فرسوده قم ۱۰8۵ هکتار بود 
که بعدازآن ۲ هزار هکتار از این 4 هزار هکتار بافت فرسوده قم را برای تصویب 

به شورای عالی شهرسازی پیشنهاد دادیم.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم تصریح کرد: در سال 9۷ نهایتاً 
بعد از چند سال وقفه ۱۵8۰ هکتار بافت فرسوده قم مصوب شد و با آن ۲ هزار 

هکتار موافقت نشد و درواقع۵۰۰ هکتار به بافت فرسوده قبلی اضافه شد.
جانقربان در رابطه با مقاومت دولت در تصویب افزایش مقیاس بافت فرسوده 
شهرها نیز تصریح کرد: دولت ها در ازای بافت فرسوده مشوق هایی برای 
نوسازی باید بدهند به همین دلیل نمی خواهند مقیاسشان در بافت فرسوده 
افزایش پیدا کند، به خصوص در سال های اخیر که هزینه های ساخت وساز 
بسیار بالا رفته است دولت به راحتی محدوده بافت فرسوده را مصوب نمی کند.

 

مدیر منطقه چهار شهرداری قم  خبرداد

اختصاص یک میلیارد تومان برای 
تکمیل بوستان شهدای گمنام  

مدیر منطقه چهار شهرداری قم با اشاره به پیشرفت ۳۵ درصدی بوستان 
بوستان  این  تکمیل  برای  تومان  میلیارد  یک  گفت:  قم  گمنام  شهدای 

اختصاص یافت. 
مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به پروژه تکمیل بوستان شهدای گمنام قم 
اظهار کرد: این بوستان در بالای کوه خضر و محدوده یادمان شهدای گمنام 
واقع شده است. او بابیان این که حجم عملیات این بوستان ۵ هکتار است، 
افزود: یک میلیارد تومان به منظور احداث و تکمیل بوستان شهدای گمنام در 

بودجه امسال شهرداری منطقه چهار تعریف شده است. 
اصفهانیان مقدم به اجرای ۳۵ درصد از حجم عملیات بوستان شهدای 
و  بوستان  بهداشتی  تکمیل سرویس  کرد:  عنوان  و  کرد  اشاره  قم  گمنام 
محوطه سازی ازجمله اقداماتی بوده که برای اجرای عملیات عمرانی بوستان 

شهدای گمنام انجام شده است.
 او افزود: احداث آلاچیق و اجرای روشنایی در بوستان شهدای گمنام در 
برنامه سال 99 شهرداری منطقه چهار لحاظ شده است. مدیر منطقه چهار 
شهرداری قم با توجه به موقعیت قرارگیری بوستان شهدای گمنام اظهار کرد: 
عملیات آماده سازی طرح پایدارسازی جداره ها و بهسازی مسیر مسجد نیز از 

دیگر برنامه های احداث بوستان شهدای گمنام است.
 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم  خبرداد

وعده شرکت گاز برای تخصیص گاز 
بیشتر به نیروگاه برق قم 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم از وعده شرکت ملی گاز ایران برای 
تخصیص گاز بیشتر به نیروگاه سیکل ترکیبی قم خبر داد.

به گزارش خبرگزاری صداوسیما؛ مرکز قم، مدیرکل حفاظت محیط زیست 
استان قم در گفتگو با بخش خبری صداوسیمای مرکز قم با تاکید بر اینکه 
نیروگاه سیکل ترکیبی قم می تواند از منابع آلاینده و تاثیر گذار در منطقه بویژه 
پردیسان باشد گفت: سال گذشته در دیداری که باتفاق استاندار قم با رئیس 
شرکت ملی گار ایران داشتیم، وی وعده ای داد که تا حد ممکن سوخت به 

این نیروگاه اختصاص دهد.
موسوی مشکینی با بیان اینکه این نیروگاه از سوخت گاز و سوخت مایع 
استفاده می کند افزود: مکاتباتی نیز با شرکت ملی گاز ایران برای تخصیص 
سوخت گاز به این نیروگاه داشتیم چراکه سوخت گاز هیچ نو آلایندگی ندارد 

اما توزیع سوخت این نیروگاه از اختیار استان خارج است.
وی گفت: مشکلات موجود تنها در فصل زمستان ایجاد می شود و لازم 

است سوخت نیروگاه با اولویت گاز در نظر قرار گیرد.

در  قم  گفت:  جمهوری  رئیس  اقتصادی  معاون 
نظر  در  آن  برای  که  اعتبارهایی  جذب  و  استفاده 
گرفته شده از جمله اعتبارات تبصره ۱8 و تسهیلات 
کرونایی جزو استان های پیشتاز بوده و این نشان 
دهنده تلاش جدی برای رونق تولید و تجارت در این 

استان است. 
جلسه  پایان  در  پنجشنبه  روز  نهاوندیان  محمد 
ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی قم در گفت و گو 
با خبرنگاران اظهار داشت: طبق گزارش اعلام شده 
در این جلسه ۲۲ واحد تولیدی استان احیا شده و 
به چرخه تولید بازگشته که بسیار خوشحال کننده 

است.
اینکه  بر  تاکید  با  جمهوری  رئیس  معاون 
پیگیری  جلسه  این  در  شده  مطرح  پیشنهادهای 
خواهد شد گفت: در طرح ها و پروژه های اقتصاد 
مقاومتی قم که برای تحقق شعار جهش تولید در نظر 
گرفته شده گزارش ها نشان دهنده پیشرفت خوبی 

می باشد.
وی افزود: در رابطه با آب صنعتی استان، صنعت 
کفش و همچنین مسائل مربوط به تامین اجتماعی 
پیشنهادها و نکته های خوبی ارائه شد که دنبال می 

شود.
نهاوندیان اضافه کرد: در رابطه با تفویض برخی 

نیز  سلفچگان  اقتصادی  ویژه  منطقه  به  اختیارها 
پیشنهادهایی داده شد که ما برای پیگیری مطالب 
ستاد اقتصاد مقاومتی، دفتری را در تهران موظف 
کردیم که همه این ها را با دستگاه های ملی دنبال 
می کند و در یک رابطه رفت و برگشتی خوبی نیز با 

دبیرخانه ستاد اقتصاد مقاومتی هستند.
معاون رئیس جمهوری با بیان اینکه افق های قم 
را با توجه به رعایت مقررات کرونایی و تبدیل وضعیت 
این استان از قرمز به نارنجی خیلی مثبت می بینم 
ابراز امیدواری کرد: با توجه به وارد شدن بیشترین 
آسیب های کرونایی به بخش خدمات ما بتوانیم در 
رابطه با اصناف نیز با بسته های حمایتی که تصمیم 

گیری شده بازگشت رونق را شاهد باشیم.
رسته  از  که  گردشگری  رسته  در  شد:  یادآور  وی 
های به شدت آسیب دیده است تصمیم هایی را در 
تسهیلات ویژه کسب و گرا گرفتیم که امیدواریم با 
مقاومت  تاب  قم  گردشگری  واحدهای  آنها  جذب 

بیشتری داشته باشند.
معاون رئیس جمهوری در ادامه خاطرنشان کرد: به 
طور کلی افق برای سه ماه باقی مانده سال جاری و 
همچنین سال ۱4۰۰ در مقایسه با گذشته افق مثبت 
تری است امیدواریم حاصل این مشورت ها و رایزنی 

ها به بهبود وضعیت مردم منجر شود.

نهاوندیان در پاسخ به سوالی در خصوص اقدام ها و 
برنامه های دولت برای جبران آسیب های وارده ناشی 
از کرونا در قم افزود: بعد از اینکه تسهیلات کسب و 
کارها را مصوب و اجرایی کردیم خوشبختانه عملکرد 
قم در جذب این تسهیلات از خیلی از استان ها بهتر 

بوده و رتبه دوم را داشته است.
وی ادامه داد: ما در دولت تصمیم گرفتیم، موضوع 
هایی  رَسته  از  را  کرونایی  دیدگان  آسیب  به  توجه 
با  رو  این  از  آغاز کنیم  را دیده  بیشترین آسیب  که 
گردشگری شروع کردیم به دنبال آن در حوزه ورزش 
تصمیم گرفتیم و همین هفته هم در حوزه فرهنگ و 
هنر تصمیم هایی گرفته شد که با توجه به اینکه در 
قم شاهد مراکز فرهنگی متعدد و همچنین صنعت 
این  تواند در  آنها می  از  نشر هستیم مقدار زیادی 
استان جذب شود. وی تصریح کرد: هم برای مراکز 
قرآن و عترت و هم برای ناشران و همچنین صنعت 
تولید فیلم طبق پیشنهادی که وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی آورده بود دستورالعملی تهیه و پس از تصویب 
در کارگروه اقتصادی ستاد ملی کرونا در این ستاد نیز 

تصویب و تایید شد.
نهاوندیان گفت: این تصمیم های صورت گرفته 
بخش مهمی از خدمات را می تواند پوشش دهد و 

مشکل های گردشگری را نیز حل کند.
وی افزود: در مورد اصناف خرده فروش، سوهان و 

غیره نیز طبیعتا باید شرایط استان عوض شود.
وی همچنین در پاسخ به سوالی در خصوص تدابیر 
اتخاذ شده برای فرآوری محصولات و تکمیل زنجیره 
ارزش افزوده در استان گفت: اینکه زنجیره ارزش 
افزوده را کامل کنیم یک امر بسیار مهمی است که در 
برنامه ریزی های تولید و صادرات وزارت های صنعت، 

معدن و تجارت و جهاد کشاورزی دیده شده است.
نهاوندیان بیان کرد: در دوره های گذشته در قم 
برای تکمیل زنجیره ارزش افزوده برنامه ریزی نشده 
است، ما به جذب سرمایه نیاز داریم یعنی فضای 
کسب و کار باید به گونه ای باشد که سرمایه گذاران 
به فعالیت ترغیب شوند که روی این مطلب در کلان 

کشور و همچنین استان اهتمام جدی است.

معاون اقتصادی رئیس جمهوری: 

استان قم در جذب تسهیلات کرونایی پیشتاز است

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم هشدارداد:

شب یلدا؛بمب کرونا
شهروندان قم از دورهمی پرهیز کنند

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: شب یلدا مانند 
یک بمب است ،اگر دورهمی ها و مهمانی ها را در این 
شب داشته باشیم بار دیگر شاهد اوج گیری کرونا در 

استان خواهیم بود. 
محمد رضا قدیر درجلسه ستاد پیشگیری کنترل و 
از نظر کرونا  افزود: وضعیت قم  باکرونا ویروس  مبارزه 
به گونه ای است که در آستانه تبدیل شدن به رنگ زرد 
وزارت  سوی  از  بندی ها  رنگ  اعلام  منتظر  و  هستیم 
بهداشت می باشیم. وی اظهار داشت:  هرزمان رنگ 
زرد کرونایی در قم اعلام شد، آن موقع قوانین محدوده 
آن اعمال خواهد شد. وی گفت: به هیچ عنوان مغرور 

نشویم و کاهش محدودیت ها نباید موجب افزایش میزان تماس ها و عادی انگاری شود.
قدیر اظهار داشت: حفظ و صیانت از شرایط موجود وظیفه همه می باشد و این ایام نیز فرصت خوبی برای 
بازتوانی کادر درمان است، از همشهریان عزیز تقاضا می کنیم مسائل بهداشتی را رعایت کنند تا  به پزشکان 

و پرستاران و کادر درمان کمک نماییم.
  

اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم  خبرداد 

کشف واحد تولیدی مواد شوینده تقلبی در قم
یک کارگاه تولید مواد شوینده تقلبی و غیربهداشتی در قم کشف و پلمب شد. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم ،پیرو گزارش مردمی از یک کارگاه غیرمجاز 
در حومه شهر که مبادرت به تولید مواد شوینده تقلبی با عنوان یک شرکت معروف می کرد نمایندگان اداره 
کل تعزیرات حکومتی استان در قالب گشت مشترک به همراه کارشناسان دانشگاه علوم پزشکی، سازمان 
صمت و پلیس امنیت اقتصادی قم به محل مراجعه و در بازرسی از این کارگاه تعداد هشت هزار و ۶48 
بسته پودر ماشین لباسشویی تقلبی که محتویات این بسته ها از مواد اولیه نامرغوب و تقلبی پُر شده بودند، 
کشف و توقیف شد. این گزارش حاکی است: ارزش تخلف مشارالیه در طول سه ماه فعالیت در این کارگاه 
۱۰ میلیارد و ۶۰۰ میلیون و 8۰۰ هزار ریال بوده که مراتب جهت رسیدگی به شعبه ویژه رسیدگی به امور 
تخلف های بهداشت و درمان اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم اعلام شد.  همچنین اقلام مکشوفه 
در محل کارگاه پس از پلمب تا تعیین تکلیف نهایی از سوی شعب رسیدگی کننده در تعزیرات حکومتی 

قم امانت سپاری شد.
بیش از ۳ تن روغن نباتی احتکار شده در قم کشف شد

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم  همچنین پس از رصد اطلاعاتی تیم 
ضابطین قضایی بسیج قم، یک دستگاه کامیونت حامل ۷44 حلب روغن نباتی که قصد عرضه خارج از 
شبکه را داشت، کشف و با هماهنگی مقام قضایی توقیف شد. ، در راستای شناسایی و مقابله با محتکرین، 
چهارشنبه عصر پس از رصد اطلاعاتی تیم ضابطین قضائی بسیج، یک دستگاه کامیونت حامل ۷44 حلب 
روغن نباتی که قصد عرضه خارج از شبکه را داشت، کشف و با حضور بازرسین اداره کل صمت و تعزیرات 
حکومتی توقیف می شود. سه و نیم تن روغن نباتی کشف شده جهت سیر مراحل قانونی و توزیع در بازار، به 
انبار اداره کل صنعت معدن و تجارت منتقل شده است.  گفتنی است در پی نوسان قیمت در بازار کالاهای 
اساسی اداره کل صنعت معدن و تجارت استان قم و اداره کل تعزیرات حکومتیبا همکاری نیروهای بسیج 
مستضعفین ضمن نظارت نامحسوس بر بازار پس از شناسایی محتکرین برابر قانون با آنها برخورد می شود.

 جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

کالای قاچاق به ارزش ۴ میلیارد ریال 
جانشین فرمانده انتظامی استان از کشف کالای قاچاق به ارزش 4 میلیارد ریال از یک دستگاه کامیون 
هیوندا خبر داد.  سرهنگ بهادر اسماعیلی اظهارداشت: در پی کنترل محورهای مواصلاتی، کارآگاهان 

پلیس امنیت اقتصادی استان یک دستگاه کامیون هیوندا را به ظن حمل کالای قاچاق متوقف کردند.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم خاطرنشان کرد: در بازرسی از این خودرو 4۳ هزار و ۷۷4 عدد 

لوازم آرایشی بهداشتی و ۵ هزار و ۶4۰ عدد نوشیدنی خارجی قاچاق و فاقد مدارک گمرکی کشف شد.
سرهنگ اسماعیلی، تصریح کرد: متهم به همراه کالاهای کشف شده پس از تشکیل پرونده برای سیر 
مراحل قانونی به مراجع قضائی معرفی شد.  جانشین فرمانده انتظامی استان قم در پایان ارزش اموال 

مکشوفه را برابر نظر کارشناسان، 4 میلیارد ریال اعلام کرد.


